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روزنامه صبح ایران

رئیس قوه قضاییه:

اقدام علیه فساد امید آفرین است

سرلشکر رشید:

 قدرت ایران غافلگیر کننده است

مدیرکل ضدجاسوسی وزارت اطلاعات تشریح کرد

جزئیات  انهدام شبکه 
جاسوسی سیا در ایران
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سخنگوی دولت گفت :به مردم اطمینان می دهیم هیچ پولی در 
دولت گم نشده است و بخشی عمده این ارز برای خرید و واردات 
برای واردات کاغذ و  دارو، کالاهای صنعتی و لاستیک، بخشی 
کالاهای دامی و انسانی که در جهاد کشاورزی استفاده می شود، 
تخصیص یافته است. »علی ربیعی« عصر دوشنبه در نشست خبری 
هفتگی،خود به گفت و گوی روز یکشنبه  خود با وزیر بهداشت 

)سعید نمکی( اشاره کرد و افزود: موضوعی که وی ...

رهبر معظم انقلاب اسلامی اظهار داشتند: موضوع فلسطین قطعاً 
به نفع مردم فلسطین و دنیای اسلام تمام خواهد شد.حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی دیروز در دیدار هیاتی عالیرتبه از 
جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس(، قضیه فلسطین را قضیه 
اول و مهمترین مسئله دنیای اسلام دانستند و با تمجید از ایستادگی و 
مقاومت شگفت آور مردم فلسطین و گروههای مقاومت از جمله حماس، 

تأکید کردند: پیروزی بدون مقاومت و مبارزه به دست نمی آید...

سخنگوی دولت: 

هیچ پولی در دولت
 گم نشده است

رهبر معظم انقلاب در دیدار هیئتی عالیرتبه از جنبش مقاومت اسلامی:

موضوع فلسطین قطعاً به نفع 
دنیای اسلام تمام می شود

2 2

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه ریزگردهای قم از دریاچه نمک نیست ، 
افزود: اگر روند تخریب دریاچه ادامه یابد این مکان ظرفیت تبدیل به کانون ریزگرد را دارد.سید 
رضا موسوی مشکینی ، اظهار داشت: آورد دریاچه نمک طی سال های گذشته که از بارندگی و 
رودخانه ها تأمین می شد، 4۵0 میلیون متر مکعب بوده است اما طی سال های اخیر این آورد کاهش 
یافته است.وی گفت: طی سال های اخیر مصوبه ای از شورای عالی آب در تأمین 1۵4 میلیون متر 
مکعب آب به عنوان حق آبه زیست محیطی دریاچه نمک تصویب شد که عملًا به ندرت این حق آبه 
تأمین می شود.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم ادامه داد: امسال با توجه به وضعیت مناسب 
بارندگی ها و افزایش حجم آب در سد 1۵ خرداد، رهاسازی آب به میزان 4۵ میلیون متر مکعب از سد 

1۵ خرداد انجام شده است که پنج میلیون متر مکعب به عنوان حق آبه کشاورزی و ...

 قائم مقام شهردار قم گفت:امسال روز قم به صورت استانی برگزار می شود اما با تشکیل دبیرخانه 
دائمی از سال آینده روز قم و برنامه های یک هفته ای مربوط به آن در سطح بین المللی دنبال خواهد 
شد.سید ابراهیم معتمدی روز دوشنبه در هشتادمین جلسه کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر قم، افزود: دبیرخانه دائمی روز قم، برای جریان سازی فرهنگی باید تشکیل و برنامه ها 
و سیاست گذاری های انجام شده را دنبال کند.وی با اشاره به اهداف اجرای برنامه های ویژه روز قم، 
گفت: افزایش احساس تعلق مردم به شهر قم از خروجی هایی بوده که باید از برنامه های ویژه روز قم 
حاصل شود.وی تاکید کرد: باید آن چنان جایگاه قم در سطوح ملی معرفی و تبیین شود که مردم 
شهرهای دیگر نسبت به شهر قم احساس رغبت ویژه پیداکرده و آرزوی قمی بودن را داشته باشند.

معتمدی همچنین بیان کرد: بسترسازی برای معرفی ظرفیت های اقتصادی و ...

وزیر نیرو:

بیش از ۵۷ هزار حلقه چاه غیرمجاز مسدود شد
وزیر نیرو با بیان اینکه اکنون حجم مناسبی از آب در مخازن سدها برای تامین 
نیازهای آتی حفظ شده است، گفت: تعداد چاه های غیر مجاز مسدود شده به بیش از ۵۷ 
هزار حلقه رسیده است. رضا اردکانیان دیروز در صحن علنی مجلس شورای اسلامی و در 
پاسخ به سوال نماینده مردم بم در مجلس شورای اسلامی افزود: اکنون حدود ۷۵ درصد 
مخازن سدها پر است؛ این عدد در سال آبی گذشته تنها ۴۹ درصد بوده است.وی ادامه 
داد: در راستای انجام وظایف حاکمیتی برای تامین آب شرب، کشاورزی و صنعت وزارت 
نیرو موظف به انجام اقدام های سازه ای و غیرسازه ای تامین آب است و مجوز تخصیص آب 
هر طرح در قالب ظرفیت حوضحه آبریز ذیربط مورد بررسی و در نهایت صادر می شود.

وزیر نیرو با بیان اینکه در این میان تعداد ۱۷۹ سد مخزنی بر اساس مدل های بهره برداری 
مورد بهره برداری بهینه هستند، خاطرنشان ساخت: وضعیت بهره برداری مخازن سدهای 
کشور از ابتدای سال آبی جاری تا ۲۵ تیرماه بیانگر مدیریت بهینه ورودی و خروجی 
سدها متناسب با آورد رودخانه ها و نیاز پایین دست است؛ به طوری که با افزایش ۲۵۰ 
درصدی ورودی سدها در سال آبی جاری با اعمال مدیریت بهینه بهره برداری خروجی 
آب از سدها نسبت به سال گذشته ۱۹۳ درصد افزایش داشته و اکنون حجم مناسبی در 

مخازن سدها برای تامین نیازهای آتی حفظ شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

دریاچه نمک عامل
 ریزگردهای قم نیست

رئیس سازمان صنعت استان قم: 

فعالیت واحدهای صنعتی قم
توسعه می یابد
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با صندوق های رأی 
قهر نمی کنیم

عبدالواحد موسوی لاری :

 فضای رقابتی یعنی آدم های به درد بخور رد صلاحیت نشوند
عوامل فاصله بین جریان های سیاسی باید برداشته شود

گرایش آرای خاکستری به سمت اصلاح طلبی است
بهاری ها عددی نیستند

ختم رسیدگی به پرونده قتل متیرا استاد ؛رای درمهلت قانونی صادرمی شود

وکیل نجفی:موکلم اقرار
 به قتل شبه عمدی دارد

دستگیری یک رمال در قم

سومین جلسه رسیدگی به پرونده قتل میترا استاد 
همسر دوم شهردار پیشین تهران صبح دیروز دوشنبه 31 
تیرماه به صورت علنی و به ریاست قاضی محمدی کشکولی 
در شعبه نهم دادگاه کیفری یک تهران برگزار شد.در این 

جلسه حمید گودرزی یکی از وکلای محمدعلی نجفی با 
حضور در جایگاه با وارد کردن ایرادات ماهیتی به نواقص 
شکلی گفت: موکلم اقرار به قتل شبه عمدی دارد؛ در حالی 

که نماینده دادستان بر اساس ماده 1۶4 قانون آیین  ...

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات از شناسایی و دستگیری 1۷ جاسوس تربیت یافته سازمان اطلاعاتی آمریکا 
)سیا( در کشور خبر داد.مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات صبح دوشنبه در نشستی خبری که در معاونت مطبوعاتی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد، گفت: معاونت ضد جاسوسی وزارت اطلاعات در تاریخ 28 خرداد سال جاری 
موفق به انهدام یک شبکه جاسوسی مرتبط با سازمان اطلاعاتی آمریکا شد.وی از شناسایی و دستگیری 1۷ جاسوس 

تربیت یافته سازمان اطلاعاتی امریکا )سیا( در داخل کشور خبر داد و گفت: احکام این جاسوسان صادر شده و ...
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شماره مجوز: 1398/2۵3۵ شماره مناقصه : 98-12

در نظر دارد:پروژه امور مرتبط با مشترکین جزء و 
عمده در سطح استان قم  را از طریق مناقصه عمومی 
)یك مرحله ای( و پس از ارزیابی کیفی به مناقصه گران 

واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1. قرائت کنتور و توزیع صورتحساب مشترکین 
خانگی، تجاری و صنعتی کل استان قم ) مشترکین 

جزء و عمده ( 
2. توزیع اخطار به مشترکین 

3. انجام امور مرتبط با مشترکین در سطح استان قم
ب- محل اجرا: سطح استان قم می باشد.

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:
1. توانایی انجام کار در مدت 3۶۵ روز تقویمی

امور  و  کار  اداره  از  متقاضی  صلاحیت  تأیید   .2
اجتماعی )رتبه خدمات عمومی( 

3. توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی 
به حساب شماره 21۷4۶3340300۵ سیبا( به مبلغ 
2,900,000,000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه 

همراه اسناد تحویلی. 
4. توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت 

اجرای تعهدات قراردادی. 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و 

ارزیابی کیفی تا تاریخ 1398/0۵/08 می باشد.
 ـ- مهلت عودت اسناد ارزیابی ساده و پاکت های  ه
مناقصه تا پایان وقت اداری مورخ 1398/0۵/22 می باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:30 روز چهارشنبه 
مورخ 1398/0۶/0۶ می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه 
)به مبلغ ۶00,000 ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( 
به آدرس قم, بین میدان امام خمینی و میدان شهید 
قم،  استان  گاز  کوچه شماره 18 شرکت  زین الدین 
امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از 
طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس: 
www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی 
مناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  

نکات قابل توجه: 
1. ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت 

متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
2. کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب به 
میزان 10% مبلغ اولیه پیمان به عنوان پیش پرداخت 
طبق شرایط پیمان و در ازای ارایه ضمانت نامه بانکی 

به پیمانکار پرداخت می نماید.
3. شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها 

مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4. به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی 
که بعد از مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  در صورت   .۵
می توانند با شماره تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز 

استان قم 3۶۶20004-02۵ تماس حاصل فرمایند.

شركت گاز استان قم

روابط عمومی شركت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(

در نظر دارد فضاهای تبلیغاتی با مشخصات و شرایط کلی زیر را به شرکت های 
واجد شرایط از طریق مزایده عمومی واگذار نمایند.

موضوع : 
1- اجاره  فضای تبلیغات تعداد 1۷0 عدد از سایبان های ایستگاه اتوبوس

2-  اجاره فضای تبلیغات تعداد8 عدد ایستگاه تجمعی مسافر
3-  اجاره فضای تبلیغات تعداد 1۷ عدد باجه فروش کارت بلیط و ثبت ساعت 

 مدت انجام کار: یك سال شمسی
محل تحویل اسناد: سازمان اتوبوسرانی قم و حومه

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه تعداد 1۷0 عدد ایستگاه اتوبوس 120.000.000 
ریال و ایستگاه تجمعی مسافر و باجه فروش کارت بلیط و ثبت ساعت 30.000.000 

ریال به صورت ضمانت نامه بانکی، اسناد خزانه و اوراق مشارکت می باشد.
مهلت تحویل اسناد مزایده تا 10 روز پس از انتشار آگهی دوم می باشد.

سایر شرایط  مزایده در اسناد و مدارك درج شده است.
شرکت کنندگان پس از دریافت اسناد و مشخصات معامله کلیه اسناد و مدارك 

را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خودارائه نمایند.
امضاء اسناد و مدارك به منزله قبول تمامی شرایط می باشد .

محل تسلیم پیشنهادها : قم-بلوار شهید خداکرم-جنب ترمینال مسافربری-
سازمان اتوبوسرانی قم و حومه

تلفن:3۶۶41312

سازمان اتوبوسرانی قم و حومه

روابط عمومی سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی)نوبت اول(

عکس: محمود عارفی
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حقانیت ایران 
و صبوری ابرقدرت ها 

در هفته های اخیر شاهد بالا گرفتن تنش هایی در 
منطقه خلیج فارس و تنگه هرمز و البته برخی مناطق 
استراتژیک دیگر همچون تنگه جبل الطارق بوده ایم. هر 

چند در ظاهر جمهوری اسلامی ایران یک طرف این وضعیت تنش آلود است و بسیاری 
از رسانه های غربی و عربی کوشیده اند ایران را به تنش آفرینی در خلیج فارس متهم 
کنند، اما واقعیت این است که دولت ترامپ با کمک و همراهی »تیم ب« و با هدف اعمال 
فشار حداکثری بر ایران، کشورمان را در مرکز یک »بحران ساختگی« و »وضعیت بحران 
زای طراحی شده« قرار داده اند. متأسفانه برخی کشورهای اروپایی به ویژه انگلیس که از 
قدیم الایام متحد استراتژیک ایالات متحده آمریکا بوده نیز، با وجود باقی ماندن در برجام و 
ادعای تلاش برای حفظ این توافق بین المللی، در هفته های اخیر در زمین آمریکا و به نفع 
آنها بازی کرده و با توقیف غیر قانونی نفت کش حامل نفت ایران، به تحقق اهداف دونالد 
ترامپ یاری رسانده است. البته آمریکا و انگلیس تاکنون نسبت به اقدامات امنیتی و متقابل 
ایران همانند سرنگونی پهپاد آمریکایی یا توقیف کشتی انگلیسی و یا سایر موارد تا حدودی 
کوتاه آمده و علی رغم صدور بیانیه ها و مواضع آتشین، دست به اقدامات نظامی فوری 
نزده اند. واقعیت این است که جامعه جهانی علی رغم سکوت تلخ و منفعت طلبانه ای که 
در مقابل اقدامات آمریکا و انگلیس کرده، به خوبی به این امر آگاه است که شروع کننده 
و آغازگر این تنشها نه جمهوری اسلامی ایران، بلکه قدرت های بزرگ جهانی به ویژه 
آمریکا و انگلیس بوده اند و همین امر مشروعیت اقدامات نظامی و برخوردهای جدی در 
برابر ایران را نزد افکار عمومی جهانی و مردم آمریکا و انگلیس کاهش می دهد. نکته دیگر 
اینکه اقدامات ایران در سرنگونی پهپاد آمریکایی و توقیف نفتکش انگلیسی در چارچوب 
قوانین حقوق بین الملل از جمله »دفاع مشروع«، »اقدام متقابل« و»تأمین امنیت تنگه 
های بین المللی توسط کشورهای ساحلی« بوده و بنابراین نهادهای حقوقی و سیاسی 
بین المللی نیز نمی توانند مشروعیت این اقدامات را زیر سؤال ببرند. در مجموع به نظر 
می رسد مهمترین دلیل رویکرد محتاطانه آمریکا و انگلیس در قبال ایران و عدم توسل 
فوری آنها به راهکار نظامی در قبال کشورمان، آگاهی از تبعاتی است که آغاز هرگونه 
عملیات نظامی علیه ایران می تواند برای کل منطقه خلیج فارس و نیز امنیت انرژی در 
عرصه جهانی داشته باشد؛ ضمن اینکه مردم آمریکا و انگلیس نیز در مقطع کنونی به 
شدت حامی »رویکرد ضد جنگ« هستند و هر سیاستمداری که تصمیم به اقدام نظامی 
علیه ایران بگیرد، قمار بزرگی با آینده سیاسی خود انجام داده است. از سوی دیگر شاهد 
هستیم که کشورهای منطقه نیز که همواره آتش بیار معرکه بوده و خواستار برخورد قاطع 
آمریکا با ایران بوده اند، در حال حاضر ساکت و منفعل شده و اعلام می کنند که به دنبال 
جنگ با ایران نیستند. این در حالی است که مقامات دستگاه دیپلماسی کشور تا پیش از 
شروع این وضعیت بحرانی در خلیج فارس بارها به کشورهای منطقه هشدار داده بودند 
که امنیت در خلیج فارس همچون قطعات دومینو است که تزلزل و فروپاشی یکی از آنها 
به طور سلسله وار به همه قطعات سرایت می کند و با این استدلال آنها را به مذاکره و 
گفت و گوهای درون منطقه ای دعوت می کردند؛ توصیه ای که هرگز شنیده نشد تا کار 
به شرایط کنونی رسید. حال با وضعیت تنش زای به وجود آمده، کشورهای منطقه که 
حیات اقتصادی آنها تحت تأثیر دو فاکتور مهم »نفت« و »توریسم« است، تزلزل امنیتی 
و اقتصادی را با تمام وجود احساس کرده اند و عملا به این نکته وقوف یافته اند که ناامنی 
و تنش زایی علیه ایران به معنای کاهش رونق و رشد اقتصادی و امنیتی برای آنها نیز 
هست. به همین دلیل است که شاهد چرخش هایی در رویکرد آنها همچون خروج امارات 
از جنگ یمن و اذعان عربستان به عدم تمایل به جنگ با ایران بوده ایم؛ بنابراین شاید 
موقعیت متزلزل کنونی از جهاتی بهترین فرصت برای آغاز مذاکرات منطقه ای و رفع 
اختلافات باشد؛ هر چند نباید از این نکته غافل شویم که در هدف و آرزوی دیرینه شیخ 
نشینهای خلیج فارس که تضعیف و شکست ایران از طریق قدرت های فرامنطقه است، 

تغییری ایجاد نشده  و مواضع کنونی آنها ناشی از شرایط ناامنی مقطعی است. 

افغا  نستانی ها 
به ایران حمله نکرده اند! 

کریمی قدوسی را بسیاری به خاطر اتهام های ریز و 
درشتش به مقامات دولتی و اصلاح طلبان می شناسند. 
ادعاهایی که هیچ گاه ثابت نشد و فقط در مقام حرف باقی 

ماند.آنقدر این نمایند مردم مشهد به ریز و درشت مملکت برچسب زد که کمتر کسی 
حرف ها و اسناد او را جدی می گیرد. با این حال یکی از نمایندگان مجلس  علیه کریمی 
قدوسی در صحن پارلمان نطقی کرد، که یک گاف بزرگ تاریخی بود.  جلیل رحیمی 
جهان آبادی در صحن پارلمان گفت:» شما به شهر تربت جام آمدید و به مردم گفته اید 
نماینده شما انقلابی نیست و نامه جمع کنید تا رد صلاحیت شود. آقای کریمی قدوسی 
آن زمانی که اجداد شما بستگان شما از افغانستان به ایران حمله می کردند ما ایرانی بودیم 
و از ایران دفاع می کردیم. چه کسی به شما شناسنامه ایرانی داده است؟«کریمی قدوسی 
باز به فردی برچسب زد اما ای کاش آقای رحیمی یک بار نقشه ایران در زمان صفویه را 
مرور می کرد و می دید که ایران در زمان شاه سلطان حسین صفوی چه وسعتی داشت. 
گیلوم دلیسله جغرافیدان و کارتوگراف فرانسه در اواخر دوران صفوی نقشه ای از ایران 
ترسیم کرده است که در آن ایران از دریای آزوف و کریمه از غرب آغاز شده و تا کشمیر 
و کابل در شرق امتداد دارد.این نقشه شامل کشورهای امروزی عراق، افغانستان، ایران، 
کویت، ازبکستان، ترکمنستان، تاجیکستان، ارمنستان و جمهوری آذربایجان است.این 
نقشه نشان می دهد محمود افغان یک ایرانی بوده است. او برای سرنگونی سلسله صفوی 
به پایتخت آن زمان ایران یعنی اصفهان، حمله کرده بود.اصلا سلسله ها در ایران اینگونه 
به حکومت می رسیدند. تقریبا به جز خاندان پهلوی تمام سلسله های ایران به واسطه 
حمله یک ایل و یک قوم به قدرت رسیده اند.استدلال آقای نماینده نشان می دهد که او 
تاریخ را نخوانده است و سوار بر اسب احساسات و بر اساس شنیده های فضای مجازی 
در مورد حمله  محمود افغان به ایران، چنین نطقی کرده است.البته آقای نماینده در یک 
برنامه تلویزیونی در شبکه سه در صبح دوشنبه ) که بیشتر برای دفاع از کریمی قدوسی 
نه اصلاح یک اشتباه بود( در توضیح حرف های خود گفت که منظور من حمله طالبان 
بوده  است نه محمود افغان  که البته این استدلال هم درست نیست چون طالب ها ربطی 
به مردم افغانستان ندارد.  بعد اینکه اگر یک افغانستانی، شناسنامه ایرانی بگیرد، دیگر حق 
حرف زدن ندارد؟دقیقا چرا به اینجا رسیده ایم که در مجلس مان که به گفته امام خمینی 
» عصاره فضائل ملت هستند« این چنین بدون سند و پشتوانه حرف زده می شود. شاید 
شنیدن چنین استدلالی از یک آدم عادی عجیب نباشد که البته آن هم پذیرفتنی نیست 
اما وقتی یک نماینده مجلس این حرف را می  زند باید دل مان برای نهاد آموزش این کشور 
بسوزد.همه در مدارس و دانشگاه تاریخ می  خوانند و باز هم فکر می کنند افغانستانی ها به 
ایران حمله کرده اند! یا تاریخ را خوب نمی خوانیم یا برای مان اشتباه بیان می کنند.البته 
شاید انتظار ما از نمایندگان مجلس زیاد است. وقتی نماینده ای نمی تواند موزه معروف 
لوور را تلفظ کند و آن را لوبر یا لووُر یا لووِر یا لور تلفظ می کند، دیگر چه انتظاری می شود 
داشت.کافی است در روزهایی که مجلس جلسه علنی دارد، رادیو فرهنگ را بگیرید و 
حرف هایی  را که زده می شود بشنوید و ببیند که چه بلایی سر پارلمان ایران آمده است.

شاید وقت آن رسیده تا به واکاوی این مسئله بپردازیم که چرا مجلسی که در راس امور 
بود به اینجا رسیده که در مواجهه با مسائل مهم کشور تنها یک تماشاگر است و در آن 

چنین حرف هایی را می شنویم. 

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی صورت گرفت؛

رؤسای بنیاد مستضعفان و کمیته
 امداد امام خمینی منصوب شدند

 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در احکام جداگانه ای آقای 
مهندس پرویز فتاح را به ریاست بنیاد مستضعفان و آقای مرتضی بختیاری را به ریاست 
کمیته امداد امام خمینی منصوب کردند.متن احکام رهبر معظم انقلاب اسلامی به این 

شرح است:بسم الله الرحمن الرحیم/ جناب آقای مهندس پرویز فتاح دام توفیقه
با پایان گرفتن دوره ی مسئولیت جناب آقای مهندس سعیدی کیا در بنیاد مستضعفان 
و با تقدیر و تشکر فراوان از مدیریت پرتلاش و مبتکرانه ی ایشان، جنابعالی را برای مدت 
پنج سال به ریاست آن بنیاد و آقای سعیدی کیا را به ریاست هیئت امنای آن منصوب 
می کنم.اهمّ توصیه های اینجانب اولاً اهتمام به توانمندسازی تهیدستان و مصروف کردن 
این امانت ملّی در جهت آبادانی و پیشرفت جامع مناطق محروم، و ثانیاً رعایت دقیق 
بندهای اقتصاد مقاومتی، و ثالثاً به کارگیری نیروهای جوان و متخصص و انقلابی و 
جریان سازی فعالیت جهادی در همه ی بخش های این بنیاد است.توفیقات شما را از 

خداوند متعال مسألت می کنم.                              سیّد علی خامنه ای۳۱ تیر ۱۳۹۸
بسم الله الرحمن الرحیم/ جناب آقای سیّدمرتضی بختیاری دام توفیقه

اکنون که جناب آقای مهندس فتاح به مسئولیت دیگری منصوب شده اند، به پیشنهاد 
هیئت امنای محترم و با آگاهی از صلاحیت های دینی و اخلاقی و مدیریتی جنابعالی، 
شما را به ریاست کمیته ی امداد امام خمینی منصوب می کنم. توجّه به محورهای مذکور 
در حکم مدیریت آقای فتاح، توصیه حتمی اینجانب است. تأکید می شود که دو محور: 
توانمندسازی و ایجاد درآمد با ثبات برای خانواده های تهیدست و رعایت کرامت و حرمت 
کمک شوندگان را در صدر اقدامات خویش قرار دهید. بهره گرفتن از همکاری نیروهای 
جوان و مؤمن و انقلابی توصیه ی مؤکد دیگر اینجانب است.توفیقات جنابعالی را از خداوند 

متعال مسألت می کنم.                                      سیّد علی خامنه ای۳۱ تیر ۱۳۹۸

وزیر دفاع:

 سپاه فیلم منتشر شده در صحن 
علنی را فاقد سندیت می داند

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: فیلمی که به صورت داخلی در کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به نمایش درآمد، با فیلمی که در صحن نمایش 
داده شد از نظر موضوع تشابه اما از نظر مفهوم مغایرت دارد؛ سپاه فیلم منتشر شده را 

فاقد سندیت دانست و انتصاب آن به این ارگان نظامی را را غیرمسئولانه توصیف کرد. 
امیر سرتیپ »امیر حاتمی« عصر دوشنبه در صحن علنی مجلس در پاسخ به سوال  
علیرضا رحیمی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان این که هر نماینده 
در راستای مسئولیت هر وزارتخانه می تواند سوال بپرسد، گفت:وزیر دفاع وظیفه ای در 
زمینه بخش اطلاعات نیروهای مسلح ندارد و نقش معاونت پشتیبانی فرمانده معظم کل 
قوا را ایفا می کند. بنابر این موضوعات مطرح شده در این سوال ارتباطی با این وزارتخانه 
ندارد.وی اضافه کرد: با این حال با توجه به تاکید رئیس مجلس شورای اسلامی در رابطه 
با موضوع اقدام یکی از نمایندگان در نمایش فیلمی در صحن مجلس، توضیحاتی ارائه می 
دهم.امیر حاتمی اضافه کرد: طبق قانون نظارت بر رفتار نمایندگان و رسیدگی به گزارش 
ها در صلاحیت هیات نظارت بر رفتار نمایندگان است و وزیر دفاع یا هیچ مقام اجرایی 
در این زمینه صلاحیت ورود ندارد؛ با این حال به دلیل اینکه فیلم به سپاه منتصب بود، 
از سپاه سوال و پاسخ این ارگان نظامی را به صورت مکتوب به کمیسیون امنیت ملی و 
رئیس مجلس ارائه کردم.وزیر دفاع توضیح داد: فیلمی که به صورت داخلی در کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به نمایش درآمد با فیلمی که در صحن نمایش 
داده شد از نظر موضوع تشابه اما از نظر مفهوم مغایرت دارد؛ سپاه فیلم منتشر شده را فاقد 
سندیت دانست و انتصاب آن به این ارگان نظامی را را غیرمسئولانه توصیف کرد.حاتمی 
اضافه کرد: فیلم منتشر شده مربوط به یک پرونده امنیتی است که امروز حکم قطعی آن 
توسط قوه قضاییه صادر شده و درحال اجرا است؛ تمام مراحل در قوه قضاییه انجام شده 
است و وزارت دفاع نمی تواند قضاوتی در رابطه با محتوای پرونده داشته باشد.وزیر دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به شرایط حساس کشور، گفت: با توجه به اقدامات 
خصمانه دشمنان به ویژه دولت جنایت کار آمریکا علیه مردم و دولت ایران تلاش ما به 

عنوان نیروهای مسلح حفظ و ارتقای اقتدار جمهوری اسلامی ایران است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 دولت ارز دیجیتال را به رسمیت می شناسد
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان این که دولت ارز دیجیتال را به رسمیت می شناسد، 
گفت: پیش نویس طرح ساماندهی ارز دیجیتال در ماه پایانی سال ۹7 در کمیسیون 

اقتصادی دولت تهیه و تصویب شده و در انتظار بررسی در هیات دولت است. 
»فرهاد دژپسند« در نشست روز دوشنبه کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با موضوع بررسی رمز ارزها، با بیان اینکه حدود دو سال است بحث بلاکچین در دولت در 
حال بررسی است، افزود: شورای عالی مبارزه با پولشویی نیمه دوم سال ۹۶ فعالیت در 
حوزه ارز دیجیتال را ممنوع کرد و گمرکات نیز مانع از ورود پردازشگرهای بلاکچین ها به 
کشور شدند، اما با توجه به اینکه ماینینگ ارز دیجیتال با پردازشگر برق تفاوت چندانی 
نداشت، عملًا این دستگاه ها وارد کشور شد.وی با اشاره به اینکه در دولت کارگروهی 
مستقل به ریاست کمیسیون اقتصادی قوه مجریه برای بررسی ارز دیجیتال تشکیل 
شده است، اظهار کرد: پیش نویس طرح ساماندهی ارز دیجیتال در ماه پایانی سال ۹7 در 
کمیسیون اقتصادی دولت تهیه و هم اکنون تصویب شده که در انتظار بررسی در هیئت 
دولت است.دژپسند با بیان اینکه بر اساس مصوبه کمیسیون اقتصادی دولت، ماینینگ 
به عنوان یک صنعت شناخته می شود و بر اساس مصوبه این کمیسیون دولت پدیده ارز 
دیجیتال را به رسمیت می شناسد و برای واردات دستگاه های ماینینگ دیگر ممنوعیتی 
وجود نخواهد داشت.وزیر امور اقتصادی و دارایی، گفت: استفاده از برق برای تولید ارز 
دیجیتال در زمان پیک مصرف ممنوع است و بانک مرکزی مکلف است ظرف ۳ ماه 
مقدمات تولید رمزارز در کشور را فراهم کند.وی با اشاره به ارزان قیمت بودن برق در 
ایران، تاکید کرد: بر اساس مصوبه کمیسیون اقتصادی دولت، استفاده از برق برای تولید ارز 
دیجیتال در زمان پیک مصرف ممنوع و همچنین مصوب شد که متوسط نرخ صادراتی 
برق، مبنای قیمت گذاری بهای مصرفی برق در صنعت ارز دیجیتال باشد.دژپسندبا بیان 
اینکه بانک مرکزی مکلف است ظرف ۳ ماه مقدمات تولید رمزارز در کشور را فراهم کند، 
افزود: بر این اساس از رمزارزها در حوزه تجارت و اقتصاد بین الملل استفاده می شود که 
سازوکار این اقدام باید با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی و همچنین وزارت صنعت، 

معدن و تجارت فراهم شود.

کمال خرازی: 

ایران در دفاع از خود با کسی شوخی ندارد
 رئیس شورای راهبردی روابط خارجی درباره تهدید به تحریم های بیشتر از سوی 
انگلیس گفت: ایران در ۲۵۰ سال گذشته هیچ گاه به کشورهای دیگر تجاوز نکرده است 
ولی در دفاع از تمامیت ارضی و حیثیت خود همچنان که در این ۴۰ سال نشان داده 
است با کسی شوخی ندارد.»سید کمال خرازی« با اشاره به توقیف کشتی انگلیسی در 
خلیج فارس تاکید کرد: جمهوری اسلامی همواره در برابر متجاوزان ایستادگی کرده است 
و به راه خود ایمان دارد و این ایستادگی را وظیفه ملی و دینی خود می دانند.وی با تاکید 
بر اینکه بدون تردید پیروزی با ایران است، تصریح کرد: ملت ایران در صحنه هستند و 
با فداکاری از آرمان های خود دفاع خواهند کرد.خرازی درباره موضوع تبادل دو نفتکش 
توقیف شده ایران و انگلیس گفت: امیدواریم که انگلیسی ها نفتکش ایرانی را آزاد کنند و 
طی شدن فرآیند قانونی در ایران هم منجر به آزادی نفتکش انگلیسی شود اما طبیعی 
است که چنین حرکت هایی از سوی انگلیس به نتیجه ای نخواهد رسید.رئیس شورای 
راهبردی روابط خارجی درباره تهدید به تحریم های بیشتر از سوی انگلیس هم گفت: 
لندن دیگر چه تحریمی می خواهد وضع کند که تاکنون وضع نشده است؟ انواع و اقسام 
تحریم ها و فشارها علیه جمهوری اسلامی انجام شده است اما مردم ایران با تمام فشارها 
به زندگی خود ادامه می دهند.وی یادآور شد: بعضی از مهمانان و مقامات خارجی وقتی 
زندگی عادی مردم ایران را می بینند از شرایط موجود در کشور متعجب می شوند و اذعان 
می کنند که آنچه می بینند با تصورات آنها در خارج از ایران کاملًا متفاوت است.خرازی در 
پایان تاکید کرد: ملت ایران زنده هستند و با وجود تمام تحریم ها زندگی می کنند و برای 
دفاع از حیثیت و استقلال خود حاضر هستند در برابر فشارها و تحریم ها ایستادگی کنند.

سرلشکر رشید:

 قدرت ایران غافلگیر کننده است
 فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء )ص( با تاکید بر اینکه هزینه های تجاوز به 
ایران برای دشمنان بسیار بیشتر از دستاوردهای آن خواهد بود، گفت: ابعاد قدرت دفاعی 

و تهاجمی ایران، وجوه غافلگیرکننده و محاسبه ناپذیری برای متجاوزان خواهد داشت.
دریابان علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی با توجه به تحولات امنیتی اخیر در 
منطقه صبح امروز )یکشنبه ۳۱ تیرماه( با حضور در قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء 
)ص( با سردار سرلشکر غلامعلی رشید فرمانده این قرارگاه دیدار و در جلسه با معاونان 
قرارگاه، آخرین وضعیت منطقه و مخاطرات احتمالی و همچنین میزان آمادگی نیروهای 
مسلح را مورد بررسی قرار دادند.سرلشکر غلامعلی رشید فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت 
خاتم الانبیاء )ص( در این جلسه ضمن توضیح درباره تهدیدات احتمالی در آینده و میزان 
آمادگی نیروهای مسلح برای مواجهه با وضعیت های مختلف، تاکید کرد: مقابله قاطعانه 
و هوشمندانه نیروهای مسلح برابر رفتار و اقدامات تهدیدآمیز علیه جمهوری اسلامی 
ایران مانع از پذیرش ریسک تجاوز به سرزمین ایران و ملت شریف آن خواهد شد.وی 
تاکید کرد: هزینه های چنین تجاوزی بسیار بیشتر از دستاوردهای آن خواهد بود.فرمانده 
قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء )ص( گفت: ابعاد قدرت دفاعی و تهاجمی ایران، وجوهِ 
غافلگیرکننده و محاسبه ناپذیر برای متجاوزان خواهد داشت.سرلشکر رشید خاطرنشان 

کرد: امیدواریم تحریکات آمریکا، ثبات و امنیت منطقه را به خطر نیندازد.

معاون وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی :

بدهکاران شستا و صندوق بازنشستگی
 به مردم معرفی می شوند

 معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت 
:بدهکاران شستا و صندوق بازنشستگی که بدهی های سر رسید شده دارند یا باید بدهی 
خود را پرداخت کنند و یا اینکه اسامی همه آنها به مردم اعلام می شود. نصراله بازوند 
روز دوشنبه در آیین تودیع و معارفه مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان اظهار 
داشت: ۱۴۰ هزار میلیارد ریال بدهی سر رسید شده بدهکاران به صندوق شستا و 
بازنشستگی است.نصراله بازوند در بخش دیگری از سخنان خود به تکلیف قانونی ماده 
۲۹ برنامه ششم توسعه اشاره کرد و گفت: حقوق و مزایای نقدی و غیر نقدی معاونان 
و مشاوران وزیر، هیات مدیره صندوق ها و مدیرعامل ها از طریق سامانه اینترنتی در 
دسترس مردم قرار گرفته است.وی گفت: اسامی دریافت کنندگاه ضمانت نامه های تعاون 
برای همه باید قابل رویت باشد.معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی افزود: گر ۱۰ سال گذشته به سمت مهارت آموزی می رفتیم اکنون با 
بیکاری ۱۱ درصدی رو به رو نبودیم، باید نهضت مهارت آموزی را ترویج کرد.بازوند خاطر 
نشان کرد: امروزه ۵۰ تا ۶۰ هزار بیکار در هرمزگان وجود دارد که اینها با مهارت آموزی 

می توانند برای خود شغلی بیابند و یا خوداشتغالی کنند.

اظهار  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
داشتند: موضوع فلسطین قطعاً به نفع مردم 

فلسطین و دنیای اسلام تمام خواهد شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی دیروز در دیدار 
هیاتی عالیرتبه از جنبش مقاومت اسلامی 
را  فلسطین  قضیه  )حماس(،  فلسطین 
قضیه اول و مهمترین مسئله دنیای اسلام 
دانستند و با تمجید از ایستادگی و مقاومت 
گروههای  و  فلسطین  مردم  شگفت آور 
مقاومت از جمله حماس، تأکید کردند: 
پیروزی بدون مقاومت و مبارزه به دست 
نمی آید و ما براساس وعده تخلف ناپذیر 
الهی معتقدیم که موضوع فلسطین قطعاً 
به نفع مردم فلسطین و دنیای اسلام، تمام 
خواهد شد.در ابتدای این دیدار آقای صالح 
العاروری نایب رئیس دفتر سیاسی حماس 
دفتر  رئیس  هنیه  اسماعیل  آقای  نامه 
سیاسی حماس را تقدیم رهبر انقلاب کرد.

حضرت آیت الله خامنه ای با قدردانی 
از مواضع بسیار خوب و مهم آقای اسماعیل 
هنیه در این نامه، گفتند: حماس در قلب 
حرکت فلسطین قرار دارد همانگونه که 
فلسطین در قلب حرکت دنیای اسلام قرار 
گرفته است.ایشان ایستادگی و مقاومت 
مردم غزه و ساکنان ساحل غربی رود اردن 
را بشارت دهنده فتح و پیروزی خواندند و 
افزودند: خداوند به کسانی که ثابت قدم در 
راه او ایستادگی کنند، وعده یاری و پیروزی 
داده است و البته تحقق این وعده الزاماتی 
دارد که از مهمترین آنها جهاد و مبارزه و 
تلاش خستگی ناپذیر در ابعاد مختلف 
سیاسی، فرهنگی، فکری، اقتصادی و نظامی 
است.رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه 
جمهوری اسلامی ایران در قضیه فلسطین 
با هیچ کشوری در دنیا رودربایستی ندارد، 
خاطرنشان کردند: ما همواره دیدگاه خود 
را درباره فلسطین به طور صریح و شفاف 
بین  عرصه  در  حتی  و  ایم  کرده  اعلام 
المللی کشورهای دوست ما که در این 
زمینه با آنها اختلاف نظر داریم می دانند 

که جمهوری اسلامی در قضیه فلسطین 
کاملًا جدی است.حضرت آیت الله خامنه 
ای افزودند: یکی از علتهای مهم دشمنی با 
جمهوری اسلامی ایران، موضوع فلسطین 
است اما این دشمنی ها و فشارها موجب 
نخواهد شد که ایران از مواضع خود در 
موضوع فلسطین کوتاه بیاید، زیرا حمایت از 
فلسطین یک مسئله اعتقادی و دینی است.

ایشان تأکید کردند: اگر دنیای اسلام 
فلسطین  موضوع  بر  متحد  صورت  به 
ایستادگی می کرد، اکنون شرایط بهتری 
داشت و دوری برخی کشورهای دنباله رو 
امریکا همچون سعودی از موضوع فلسطین 
فلسطین  از  اگر  زیرا  بود  حماقت  یک 
حمایت می کردند، می توانستند در مقابل 

امریکا، امتیاز بگیرند.
بر  تأکید  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
اینکه براساس سنت الهی، پیروزی مردم 
فلسطین و بازگشت این سرزمین مقدس 
به دنیای اسلام، موضوع عجیب و غیرقابل 
تحقق نیست، گفتند: ۴۰ سال قبل کسی 
باور نمی کرد در ایران که مرکز نفوذ و امید 
امریکایی ها بود، یک حکومت دینی برسرکار 
بیاید و سفارت اسرائیل در تهران به سفارت 
موضوع  این  اما  شود  تبدیل  فلسطین 
غیرقابل باور محقق شد، بنابراین تحقق 
موضوعاتی که در ظاهر عجیب به نظر می 

رسند، امکان پذیر است.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 

اینکه آقای سیدحسن نصرالله می گوید من 
انشاءالله در مسجدالاقصی نماز می خوانم، 
برای ما یک امید کاملًا عملی و قابل تحقق 
است.ایشان با تأکید بر اینکه یکی از الزامات 
تحقق این امید، همان مواضع مستحکم و 
ایستادگی است که آقای هنیه در نامه خود 
به آن اشاره کرده است، گفتند: اگر همه ما 
به وظایف خود عمل کنیم، وعده الهی قطعاً 
محقق خواهد شد.رهبر انقلاب اسلامی با 
اشاره به طرح خیانت آمیز »معامله قرن« 
تأکید کردند: هدف از این توطئه خطرناک، 
از بین بردن هویت فلسطینی در میان آحاد 
مردم و جوانان فلسطینی است که باید با 
همین نقطه اصلی، مقابله کرد و نگذاشت 
که آنها با استفاده از پول، هویت فلسطینی 

را از بین ببرند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر 
اینکه مقابله با این طراحی نیازمند کارهای 
تبلیغاتی و فرهنگی و فکری است، افزودند: 
یک راه دیگر مقابله با این توطئه این است 
که مردم فلسطین، احساس پیشرفت کنند 
که این موضوع تا بحال به لطف خداوند 

اتفاق افتاده است.
ایشان خاطرنشان کردند: در سالهای نه 
چندان دور، فلسطینی ها با سنگ مبارزه 
می کردند، اما امروز بجای سنگ، مجهز به 
موشکهای نقطه زن هستند و این، یعنی 

احساس پیشرفت.
در این دیدار آقای صالح العاروری نایب 

رئیس دفتر سیاسی حماس ضمن ابلاغ 
سلام و تحیات آقای اسماعیل هنیه و مردم 
فلسطین خطاب به رهبر انقلاب اسلامی 
تأکید کرد: همانگونه که جنابعالی اشاره 
کردید، ما معتقدیم براساس وعده الهی 
قدس و فلسطین از چنگال صهیونیستها 
آزاد خواهد شد و همه مجاهدان و امت 
اسلامی، در مسجدالاقصی نماز خواهند 
خواند.نایب رئیس دفتر سیاسی حماس با 
اشاره به مواضع قاطع امام خمینی )ره( در 
حمایت از موضوع فلسطین، قبل از پیروزی 
انقلاب اسلامی و بعد از انقلاب، و همچنین 
مواضع صریح رهبر انقلاب گفت: ما همواره 
قدردان حمایتهای همیشگی و غیرقابل 
تغییر جمهوری اسلامی از مردم فلسطین 

بوده و هستیم.
به  اشاره  با  العاروری  صالح  آقای 
دشمنی های آمریکا و رژیم صهیونیستی 
با جمهوری اسلامی و تحریمها و تهدیدها، 
خاطرنشان کرد: ما به عنوان حرکت مقاومت 
و جنبش حماس همبستگی خود را با 
تأکید  و  اعلام  ایران  اسلامی  جمهوری 
می کنیم هرگونه اقدام خصمانه در مورد 
ایران در واقع اقدام خصمانه بر ضد فلسطین 
و جریان مقاومت است و ما خود را در خط 
مقدم حمایت از ایران می دانیم.وی با اشاره 
به توانایی های دفاعی جریان مقاومت در 
فلسطین افزود: پیشرفتهای دفاعی حماس 
و دیگر گروههای مقاومت به هیچ وجه 
قابل مقایسه با سالهای گذشته نیست و 
امروز تمام سرزمین های اشغالی و مراکز 
اصلی و حساس صهیونیست ها در تیررس 

موشکهای مقاومت فلسطین قرار دارند.
حماس  سیاسی  دفتر  رئیس  نایب 
را  آن  قرن«  »معامله  طرح  به  اشاره  با 
خطرناک ترین توطئه برای از بین بردن 
از  گزارشی  و  دانست  فلسطینی  هویت 
آخرین تحولات و وضعیت غزه و سرزمین 

های ساحل غربی رود اردن بیان کرد.
حماس  هیئت  دیدار،  این  پایان  در 
تابلوی منقش به تصویری از مسجدالاقصی 

را به رهبر انقلاب اسلامی تقدیم کردند.

رهبر انقلاب در دیدار هیئتی عالیرتبه از جنبش مقاومت اسلامی )حماس(:

موضوعفلسطینقطعاًبهنفعدنیایاسلامتماممیشود
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رئیس قوه قضاییه گفت: اعلام فساد برای مردم امیدآفرین نیست بلکه آنچه مردم را 
امیدوار می کند، اقدام علیه فساد است. 

حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه شورای عالی 
قضایی با اعلام این مطلب افزود: وزرا، نمایندگان مجلس و مسئولان کشور اگر متوجه 
وقوع فسادی شدند، چه این فساد قبل از دوره مسئولیت آنها بوده و چه در زمان آنها شکل 
گرفته است، وظیفه دارند نسبت به آن واکنش نشان دهند و به مرجع قضایی گزارش 
کنند اما باید به این نکته توجه داشته باشند که اعلام فساد برای مردم امیدآفرین نیست 
بلکه آنچه مردم را امیدوار می کند، اقدام علیه فساد است؛ یعنی مردم ببینند که با مفسد 
برخورد صورت گرفته، زمینه های فساد از بین رفته و ساختارها برای جلوگیری از مفاسد 

بعدی اصلاح شده است.
رئیس دستگاه قضا افزود: بر همین اساس از همه می خواهم که اگر با فسادی مواجه 
شدند، این موارد را با اسناد و مدارک برای دادستانی ها و سازمان بازرسی کل کشور ارسال 
کنند و پیگیر باشند تا کار به ثمر و نتیجه برسد و مردم نیز از نتیجه آن باید مطلع شوند.

وی امیدآفرینی بویژه برای نسل جوان را یکی از تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
برشمرد و گفت: سلوک و رفتار قضایی، اداری و نظارتی در قوه قضاییه نیز باید امیدآفرین 
باشد و مردم با دیدن کیفر ظالم و احقاق حق مظلوم، امیدوار شوند و به این ترتیب سرمایه 

اجتماعی تقویت شود.
* رد پای صاحبان قدرت و ثروت در پرونده های اراضی ملی

وی با اشاره به یکی دیگر از تاکیدهای مقام معظم رهبری مبنی بر عدم تاثیرپذیری از 

صاحبان قدرت و ثروت، به موضوع دست اندازی برخی افراد به اراضی ملی و منابع طبیعی 
اشاره کرد و گفت: چند پرونده را در این زمینه شخصاً دنبال کردم و چند گروه بازرسی 

نیز در تهران و سایر استان ها مامور به بررسی شدند.
رئیسی افزود: در همه این پرونده ها، آشکارا رد پای صاحبان قدرت و ثروت و 
تاثیرپذیری از آنها به چشم می خورد. این افراد از طریق برقراری ارتباطات ناسالم 
با نهادهای قانونی نظیر شوراهای اسلامی شهر و روستا، شهرداری ها و برخی 
کمیسیون هایی که به موجب قانون وظیفه صیانت از اراضی ملی و منابع طبیعی 
را دارند، اقدام به دریافت مجوز، تغییر کاربری و تصرف در این اراضی کرده اند 
که همه این موارد برای رسیدگی های دقیق و سریع به قضات و همکاران ارجاع 

شده است.
* نیروی انتظامی با قدرت در میدان باشد

رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با اعلام حمایت قاطع قضایی از اقدامات 
قانونی پلیس، خاطرنشان کرد: نیروی انتظامی باید هوشیارانه در قبال ناامنی ها اقدام 
مناسب داشته باشد زیرا جامعه ای پیشرفت می کند که امنیت داشته باشد. حضور با 
بصیرت، هوشیارانه و به موقع نیروی انتظامی در میدان مبارزه با ناامنی ها می تواند آرامش 

و امنیت را به جامعه هدیه دهد.
وی افزود: بر همین اساس، نیروی انتظامی نباید با برخی سخن ها و اقدامات، سست 
و دلسرد شود بلکه باید با قدرت و قوت، اتکال به خدا و اعتماد به نیروهای خود در میدان 

باشد و امنیت کشور را ارتقا بخشد.

رئیس قوه قضاییه:

اقدام علیه فساد امید آفرین است

سخنگوی دولت گفت :به مردم اطمینان می دهیم 
هیچ پولی در دولت گم نشده است و بخشی عمده این 
ارز برای خرید و واردات دارو، کالاهای صنعتی و لاستیک، 
بخشی برای واردات کاغذ و کالاهای دامی و انسانی که در 
جهاد کشاورزی استفاده می شود، تخصیص یافته است. 

خبری  نشست  در  دوشنبه  عصر  ربیعی«  »علی 
هفتگی،خود به گفت و گوی روز یکشنبه  خود با وزیر 
بهداشت )سعید نمکی( اشاره کرد و افزود: موضوعی 
که وی در کمیسیون مطرح کرده و صحبت هایی که 
به نقل از وی مطرح شد تا حدود زیادی متفاوت است؛ 
محتوای سخنان وی در راستای ایجاد شفاف سازی در 
گردش دریافت های ارزی برای واردات مواد اولیه، دارو 
و تجهیزات است که اتفاقاً چند تیم کارشناسی را هم 
برای رسیدگی به این مساله، مامور کرده است.سخنگوی 
دولت بیان کرد: دولت برای واردات دارو به دلیل اهمیت 
موضوع و مشکلات دارویی مردم، مبلغ ۱.۳ میلیارد دلار 
ارز تخصیص داده است و این حق برای وزیر بهداشت 
وجود دارد که با دقت بیشتر این موضوع را پیگیری کنند.

ربیعی با اشاره به واردات برخی داروهای بی کیفیت در 
گذشته، گفت: این داروها به برخی بیماران نیز آسیب 
زده است، اتفاقاً از ۴ ماه گذشته پیگیری این موضوع در 
وزارت بهداشت شروع شده است.وی تصریح کرد: به مردم 
اطمینان می دهیم که حتی یک سِنت ارز تخصیص 
داده شده را پی گیری می کنیم؛ چون مال مردم است 
و وظیفه اخلاقی و قانونی دولت است که اجازه ندهیم 
منابع ارزی و بیت المال هدر برود.ربیعی در پاسخ به 
پرسشی درباره اینکه یکی از اعضای کمیسیون تحقیق 
و تفحص مجلس گفته که دولت اهتمام ویژه ای برای 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز ندارد، گفت: از یک سو یکی از 
اهتمام های نیروی انتظامی و حتی بخش های که سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در مرزها وجود دارند و از سوی 
دیگر سیاستگذاری های مناسب که بتواند جلوی قاچاق 
را بگیرد مدام در دستور کار دولت بوده است.وی افزود: اما 
متاسفانه گاهی آمارهایی گفته می شود که وقتی جمع 
می زنیم مشاهده می کنیم از کل بودجه مالی دولت 
هم بالا می زند.وی تاکید کرد: اهتمام دولت در جهت 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز است و در این خصوص هم در 
سطح عالی و هم در سطح کمیته ها و کمیسیون های 
ذیربط جلساتی برگزار می شود.سخنگوی دولت گفت: 
حتی برای جلوگیری از قاچاق سوخت با اتخاذ سیاست 
های اقتصادی و با فروش سوخت در مرز، برنامه ای دنبال 
می شود که هم افراد در آن منطقه بتوانند از درآمد آن 
نفع ببرند و یک نوع تبادل مرزی صورت بگیرد و هم 
از قاچاق سوخت پیشگیری شود.ربیعی افزود: در مورد 
قاچاق های کانتینری که خیلی عذاب آور بود و قاچاق 
هایی که آدرس می گرفتند و درب منزل تحویل می 
دادند. وزارت اطلاعات گزارش خوبی در این زمینه ارئه 
داده است که از آنها تشکر می کنم، کارهای خوبی در این 
زمینه صورت گرفته، شاهد کنترل و کم شدن این نوع 

قاچاق ها هستیم.
حقوقی  اقدام  انگلیسی  نفتکش   توقیف   *

درستی بود
 وی دربخش دیگری ازسخنان خود با اشاره به توقیف 
کشتی انگلیسی در تنگه هرمز گفت: خیلی جالب است 
که تا کشتی انگلیسی یک تخلف حقوقی انجام می دهد 
این  با  امنیت منطقه  ایران برای  و جمهوری اسلامی 
کشتی برخورد می کند، برخی از کشورها برای رفع توقیف 
فوری این کشتی به ما درخواست می دهند اتفاقاً ما از 
این کشورها می خواهیم همین درخواست را از انگلستان 
نفتکش  داشت:  اظهار  دولت  باشند.سخنگوی  داسته 
انگلیسی برخلاف قوانین و مقررات دریانوردی، نخست 
دستگاه موقعیت یاب خود را خاموش کرده بود و به جای 
حرکت به سمت ورودی خلیج فارس در تنگه هرمز، از 
مسیر جنوبی وارد شده و به هشدارها و تذکرهای متعدد 
نیروهای ما توجه نمی کرد.ربیعی با بیان اینکه مقایسه 
توقیف نفتکش حامل نفت ایران و کشتی انگلیسی یک 
خوانش نارواست، تاکید کرد: نفتکش انگلیسی مطابق 

مدارک موجود در محدوده آبی ایران توقیف شده است.
وی افزود: انگلیسی ها وقتی کشتی ایرانی را متوقف 
می کنند و رفتار خصمانه از خودشان نشان می دهند نباید 
انتظار داشته باشند که ما واکنشی نشان ندهیم؛ البته ما تا 
به حال در تنگه هرمز بر اساس حسن نیت، اغماض می 
کردیم. وقتی آنها به صورت غیرقانونی در جبل الطارق 
نفتکش حامل نفت ایران را توقیف می کنند که حتی 
اسپانیایی ها معتقدند در خاک آنها این کار را غیردوستانه 

و خصمانه انجام داده اند، ما هم ملزم به اغماض نیستیم.
* حل مشکل نفت کش ها راه حل دیپلماتیک دارد

ربیعی با تاکید بر اینکه »راه حل های دیپلماتیک برای 
حل مشکل نفتکش های )ایران و انگلیس( وجود دارد« 
گفت: متاسفانه به سنت دیرینه آمریکایی- انگلیسی اقدام 
آنها به حق می دانند، اما اقدام حقوقی و قانونی دیگری که 
تلافی جویانه نیست و برای اعمال حاکمیت یک کشور 
در آبهای سرزمینی است را ناحق می دانند.وی گفت: 
دنیا سال هاست به این موضوعات عادت کرده که یک 
کشور به زور تحریم هایی را اعلام و به زور آن را پیگیری 
می کند. گروهی از کشورها تحریم هایی را اعلام می کنند 
و بر روی آن می ایستند و اعلام می کنند بقیه کشورها 
ملزم به اجرای آن تحریم ها هستند. با این رویکرد ببینید 
چه هرج و مرج بین المللی رخ خواهد داد، هر گروهی از 
کشورها تحریمی یکجانبه را پایه ریزی می کند و نظم و 

قاعده تجاری دنیا را بر اساس آن اداره می کنند.
* برابر رفتارهای خصمانه اغماض نمی کنیم

سخنگوی دولت تصریح کرد: در قبال اتفاقاتی که 
درباره نفتکش انگلیسی در تنگه هرمز افتاده با این نوع 
رفتارها مواجه هستیم، اما به طور قطع اقدام ما یک اقدام 
حقوقی بوده و در راستای امنیت و حفظ محیط زیست 
آب های منطقه انجام شده است و قطعاً وقتی رفتارهای 
غیردوستانه و خصمانه مشاهده می شود، دلیلی برای 

اغماض از رفتارهای غیرقانونی وجود ندارد.
* اقدام ما به مفهوم »کشتی در برابر کشتی« 

نیست
بر  هرمز  تنگه  در  ایران  اقدامات  داد:  ادامه  ربیعی 
مبنای اقدام حقوقی بوده و از برخی اقدامات غیر قانونی 
پوشی  چشم  ها[  ]انگیسی  غیردوستانه  رفتارهای  و 
نکردیم، این به منزله »کشتی در برابر کشتی« نیست، 
ما رفتار قانونی و حقوقی خود را انجام دادیم و در مراجع 
حقوقی هم موضوع توقیف کشتی خود را دنبال می کنیم 
و سازمان بنادر و کشتیرانی هم مکلف شد به سازمان 
های بالادستی خود تخلف کشتی های انگلیسی در تنگه 
هرمز را گزارش دهد.سخنگوی دولت درباره برداشت افکار 
عمومی از اقدامات ایران و انگلیس در مورد توقیف کشتی 
ها، گفت: من مواضع رسمی دولت را اعلام می کنم و 
نظرسنجی عمومی و نظرات مختلف مردم ایران را بیان 
نکردم، البته ممکن است به تعداد هر ایرانی خوانش های 
مختلفی در این زمینه وجود داشته باشد، اما به عنوان 
بر  را  نظام  و  دولت  رسمی  نظرات  دولت،  سخنگوی 
اساس سیاست های یکپارچه سیاست خارجی جمهوری 

اسلامی ایران رسماً اعلام می کنم.
* کشتی های ایرانی در برزیل توقیف نشده اند

وی درباره عدم سوخت رسانی به دو کشتی ایرانی در 
برزیل، یادآور شد: این دو کشتی توقیف نشده اند و دولت 
برزیل تحریم های آمریکا برای ندادن سوخت را اعمال 
کرده است. متاسفانه در نظام ظالمانه جهانی، کشوری 
تحریمی را اعمال می کند و بعد به همه کشورها فشار 
می آورد تا آن را اجرا کنند. در این چارچوب ممکن است 
کشورهای مختلف از جمله کشورهای آمریکای جنوبی 
نیز در این باره تبعیت کنند.سخنگوی دولت افزود: در 
حال دنبال کردن این موضوع هستیم تا سوخت لازم 
را از ایران یا از کشورهای دیگر برای این کشتی ارسال 
کنیم زیرا کالاهای این کشتی نباید فاسد شوند. مجموعه 
اقدامات دیپلماتیک و عملیاتی به سرعت در حال انجام و 

پیگیری است تا این کشتی ها به ایران بازگردند.
* ادعای ترامپ مرا به یاد فیلم قیصر انداخت

سخنگوی دولت در رابطه با ادعای ترامپ مبنی بر 
هدف قرار دادن پهپاد ایرانی گفت: آن کسی که ادعا می 
کند پهپاد ما را هدف قرار داده است باید شواهد خود را 
ارائه کند.ربیعی با تاکید بر اینکه ما هیچ پهپادی را از دست 
ندادیم و چنین حمله ای به ما انجام نشده است، افزود: 
پرواز پهپادهای جمهوری اسلامی ایران به منظور کمک به 
امنیت منطقه همواره انجام می شود و امری طبیعی است؛ 
اقدامات ما در پروازهای پهپادی علیه هیچ کشوری نیست 
بلکه برای امنیت خود و منطقه انجام می شود.وی با خنده 
گفت: زمانی که ادعای رئیس جمهوری آمریکا مطرح شد، 
من یاد فیلم خوب »قیصر« به عنوان یکی از پارادایم های 
سینمای ایران افتادم که در یکی از صحنه های آن بازیگر 
در قهوه خانه می گوید »ما پیش همه گفتیم زدیم، شما 

هم بگین زده«

سخنگوی دولت: 

هیچ پولی در دولت گم نشده است

محمد مهدی مظاهری

مصطفی داننده
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توسعهداروهایجدیددرمانآسیبهای
نخاعیباکمکگورخرماهی

یک تیم تحقیقاتی به رهبری "لئونور سائود")Leonor Sade( از "موسسه مدیسینا 
شرکت  همکاری  با  پرتغال   )Instituto de Medicina Molecular("ملکیولار
از  آن  طی  که  داده اند  توسعه  کارآمد  و  ساده  پلتفرم  یک   )Technophage("تکنوپاژ"
 Spinal cord(گورخرماهی برای توسعه داروهایی برای درمان آسیب طناب نخاعی

injury یا SCI( استفاده می کنند.
به گزارش ایسنا، آسیب طناب نخاعی می تواند پیامدهای ویران کننده ای را داشته 
باشد زیرا آسیب به طناب نخاعی می تواند بر فعالیت های روزمره افراد مانند راه رفتن تاثیر 

بگذارد و عدم بازسازی آن نیز منجر به معلولیت دائمی فرد می شود.
آسیب طناب نخاعی از عوامل مهم اختلالات حسی و حرکتی است. ضربه های وارد 
شده بر  مهره های ستون فقرات ممکن است باعث آسیب نخاع، ریشه اعصاب نخاعی 

یا هر دو شود. 
در مورد اعمال حرکتی ممکن است ضعف اندام یا فلج یک اندام و آسیب نورون حرکتی 
فوقانی)UMN( یا نورون حرکتی تحتانی)LMN( وجود داشته باشد و در مورد اعمال 
حسی ممکن است فقدان حس، کاهش حس، افزایش حساسیت یا احساس های 

غیرطبیعی نظیر احساس سوزش یا کرختی بروز کند.
"لئونور سائود" گفت: این آسیب ها یک شرایط بالینی پیچیده ای هستند که در حال 
حاضر با درمان های فعلی نمی توان به طور کامل این آسیب را درمان کرد. برای بازسازی 
کامل آسیب های وارده به طناب نخاعی چندین درمان مورد نیاز است زیرا ساختار طناب 
نخاعی به حدی پیچیده است که با یک درمان ترمیم نمی شود. طی این مطالعه ما به 
این نتیجه رسیده ایم که با کمک پلتفرمی که توسعه داده ایم می توانیم از گورخرماهی 
 )SCI یا Spinal cord injury(برای توسعه داروهایی برای درمان آسیب طناب نخاعی

استفاده کنیم.
"دایانا چاپیلا")Diana Chapela( دانشجوی دکترا و یکی از پژوهشگران این مطالعه 
گفت: پلتفرم ما شامل یک مدل برای آزمایش قطع طناب نخایی در نوزاد گورخرماهی 
است که در آن پروتکل های مختلف درمانی را آزمایش می کنیم و اثر آن را از طریق عملکرد 

حرکتی نوزاد گورخرماهی در طول زمان ارزیابی می کنیم.
سائود در انتها افزود: طی این مطالعه ما یک پلتفرم ساده و کارآمد را توسعه داده ایم که 
امکان آزمایش بسیاری از مولکولها را برای ما فراهم می کند و پس از آن ما می توانیم برخی 
از آنها را که باعث سرعت بخشیدن به بازسازی عصب نخاع در گورخرماهی می شود 

انتخاب کنیم.

لباسیازجنسقارچتولیدشد
 

یک کارآفرین لباسی از قارچ ابداع کرده که مخصوص افراد فوت شده است. این لباس 
که در تاروپود آن هاگ قارچ بافته شده به تجزیه جسد و همچنین پاکسازی خاک کمک 

می کند.
شاید هنگام فوت یکی از نزدیکان، فرد چندان اهمیتی به حفظ محیط ندهد، اما به 
نظر می رسد یک کارآفرین معتقد است افراد حتی پس از مرگ نیز می توانند به حفظ 

محیط زیست کمک کنند.
در همین راستا او یک لباس نوآورانه از قارچ برای افراد درگذشته ابداع کرده که از 

تاثیرات مراسم دفن معمولی بر محیط زیست می کاهد.
به گفته طرفداران محیط زیست دفن فرد درگذشته در تابوت به دلیل استفاده از چوب 
 Infinity و فراوری آن به محیط زیست آسیب می زند. به هرحال برای تولید این لباس که

Burial Suit نام گرفته هاگ های قارچ به تار و پود لباس بافته می شود. 
جی ریم لی مبدع لباس می گوید: در نتیجه قارچ روی لباس رشد می کند و به تجزیه 
جسد کمک می کند. قارچ ها به خنثی سازی خاک و پاکسازی آلاینده های آن )از جمله 

آفت کش ها و فلزات( کمک می کنند.
این لباس با قیمت ۱۵۰۰ دلار فروخته می شود.

یک مطالعه بین المللی نشان داد که از هر شش فرد مبتلا 
به "سندروم قلب شکسته" یک نفر مبتلا به سرطان است.

به گزارش ایسنا و به نقل از تک تایمز، "سندروم تاکوتسوبو 
" که به زبان عامیانه به "سندروم قلب شکسته" هم شناخته 
می شود، زمانی ایجاد می شود که در کار پمپاژ خون در قلب 

اختلال ایجاد شود.
ایجاد  را  وضعیت  این  هم  فیزیکی  و  حسی  استرس 
می کند ولی مطالعات جدید نشان می دهد که بین سندروم 

قلب شکسته و سرطان ارتباط وجود دارد.
 Journal of the American" یک مطالعه که در مجله 
Heart Association" منتشر شد نشان داد که از هر شش 
نفری که مبتلا به این سندروم هستند، یک نفر سرطان 

دارد. از میان این سرطان ها هم سرطان پستان شایع تر از 
بقیه است. به دنبال این سندروم تومور ایجاد می شود که 
دستگاه گوارش و سپس پوست و دیگر نواحی بدن را تحت 

تاثیر قرار می دهد.

محققان همچنین دریافتند اگرچه هر دو گروه افرادی که 
مبتلا به این سندروم هستند و سرطان دارند و چه آن هایی 
که سرطان ندارند، با احتمال یکسان ۳۰ روز پس از آغاز 
ابتلا به سندروم زنده می مانند اما احتمال مرگ آنهایی که 
سرطان دارند بیشتر است و یا به قلب و تنفس مصنوعی نیاز 
پیدا می کنند. این افراد نیز احتمالا ظرف ۵ سال پس از آغاز 

سندروم فوت می کنند. 
محقق   )Christian Templin("تمپلین "کریستین 
این  به  مبتلا  که  بیمارانی  کرد،  اظهار  پروژه  این  ارشد 
بهره مند شوند  این مزیت  از  سندروم هستند، می توانند 
که غربالگری های سرطان را بهتر و سریع تر انجام دهند تا 

احتمال بقای فرد به طور کلی بهبود یابد.   

سندرومقلبشکستهباسرطانارتباطدارد

علمیوسلامت

همه چیز درباره بی اشتهایی عصبی

راهحلهایطبسنتیبرایافزایشاشتها

بسیاری از افراد به دلایل مختلفی علاقه به خوردن غذا ندارند که باید آن را به صورت 
ریشه ای درمان کرد.

اشتها به هیچ گونه غذایی ندارد و در اوج گرسنگی با کمی نان سیر می شود؛ انواع 
غذاها را برایش آماده می کنند و رغبتی به مصرف آنها ندارد، اندامی لاغر و ریز نقش 
است، از لاغری بیش از اندازه ناراحت است و هرکاری می کند اشتها به غذا ندارد، به 
پزشکان که مراجعه می کند به او می گویند به بی اشتهایی عصبی مبتلاست و باید فکری 

به حال خود کند.
بسیاری از افراد به دلایل مختلفی علاقه به خوردن غذا ندارند؛ بی اشتهایی از جمله 
نادیده گرفته شود، دلایل مختلفی می توانند موجب  نباید  که هرگز  علائمی است 
بی اشتهایی و احساس خستگی شوند که از مسائل جسمانی و روانی تا مصرف دارویی 
خاص را شامل می شود و برای تشخیص دقیق شاید به کند وکاو بیشتری نیاز داشته 
باشد. اختلال خوردن جزو مشکلات روانی به شمار می رود که اگر فرد به آن گرفتار 
شود سلامت جسمانی و عملکرد روانی اش دچار مشکل می شود؛ بی اشتهایی عصبی 
یکی از اختلالات تغذیه ای است که با گرسنگی خود خواسته  فرد شناخته می شود، فرد 
بیمار وسواس زیادی دارد که لاغرتر به نظر برسد و دریافت غذای خود را تا حدی کاهش 

می دهد که سلامتی اش به خطر بی افتد.
افرادی که بی اشتهایی عصبی دارند بیش از حد وسواس دارند تا وزن شان کم شود 
اما فرقی  نمی کند چقدر وزن کم کرده اند یا برایشان مهم نیست سلامتی شان به خطر 

می افتد یا خیر.
*درمان بی اشتهایی به کمک طب سنتی

جعفر غفارزاده متخصص طب سنتی اظهار کرد: بی اشتهایی عصبی بیشتر در خانم ها 
و دخترخانم  ها شایع است که دلایل متعددی دارد؛ یکی از اصلی ترین دلایل آن مشکلات 
خواب،  یبوست، عادت ماهیانه نامنظم و بیماری های زمینه ای است که باید آن را بررسی 
کرد. وی ادامه داد: برای افزایش اشتها راه کارهای زیادی وجود دارد که با استفاده از آنها 
می توان اشتها را افزایش داد؛ یکی از بهترین مواد برای افزایش اشتها شربت انار،  انار و آب 
انار است که باید آن را یک ساعت قبل از غذا خورد؛  انار ترش طبعی سرد و خشک و انار 
شیرین مزاجی سرد و معتدل دارد و این میوه حاوی ویتامین هایی مانند A، E، C و اسید 
فولیک است همچنین خاصیت آنتی اکسیدانی انار ۳ برابر چای سبز است و آب انار از 

تجمع پلاکت ها در عروق خونی جلوگیری می کند.
این متخصص طب سنتی بیان کرد: خاکشیر به همراه آب گرم از دیگر مواد مفید برای 
افزایش اشتها است که افراد کم اشتها باید آن را در برنامه غذایی خود جای دهند؛ پیاز 
از دیگر مواد مفید برای افزایش اشتها است که نباید از آن غافل شد و باید حتما این میوه 
پرخاصیت را در برنامه غذایی جای داد. غفارزاده افزود: افرادی که دچار کم اشتهایی 
هستند باید در قدم اول بیماری زمینه ای،  بیماری گوارشی و مشکلات خواب را بررسی 
کنند تا بتوان این بیماری را از ریشه درمان کرد؛ از دیگر مواد مفید برای افزایش اشتها 
می توان به دم کرده بادرنجبویه اشاره کرد که باید پنج گرم از این گیاه را در آب جوشاند 

و میل کرد.
*بررسی علت بی اشتهایی عصبی

سارا هاشم پور متخصص اعصاب و روان و فلوشیپ سایکوسوماتیک درباره اختلال بی 
اشتهای عصبی، اظهار کرد: بی اشتهایی عصبی نوعی اختلال روانی در غذا خوردن 
است که در آن بیمار از خوردن غذا به میزان کافی و با وجود گرسنگی جلوگیری می کند؛  
آنورکسیا نوروزا نام دیگری از بیماری است،  بیماری دیگر پرخوری عصبی و خوردن ها 

تکانه ای و عصبی است که به آن پرخوری هم می گویند.
وی بیان کرد:برای اندازه گیری میزان چاقی، لاغری و تناسب اندام نیاز به اندازه گیری 
شاخص توده بدنی است که اندازه نرمال آن بین ۱۸.۵ تا ۲۵ است و اگر شاخص توده 
بدنی فرد کمتر از  ۱۸.۵ بود باید به بیماری بی اشتهایی عصبی شک کرد؛ فردی که 

شاخص توده بدنی اش کمتر از  ۱۸.۵ است باید از افزایش وزن بترسد.
هاشم پور ادامه داد: برخی دیگر از افرادی که به بی اشتهایی عصبی مبتلا هستند 
نسبت به ظاهر خود حساسیت نشان می دهند و از چاق شدن می ترسند؛ برخی از 
افرادی که به این بیماری دچار هستند غذا را محدود می کنند و دسته دیگر علاوه بر 
غذا روی رفتارهای غذایی خود حساس هستند. این متخصص اعصاب و روان درباره 
رفتار محدود کننده، افزود: رفتار کننده به این معناست که فرد غذای زیادی نمی خورد و 
سعی می کند غذای کم کالری بخورد به طور مثال مدام ورزش می کند، پس از خوردن 
غذا روز بعد روزه می گیرد؛ در رفتار های پرخوری ممکن است فرد در تنهایی مقدار زیادی 
غذا بخورد و بدون آنکه احساس گرسنگی داشته باشد این کار را انجام دهد، در حجم 
زیادی غذا بخورد، علی رغم داشتن احساس سیری، ولی باز هم به غذا خوردن ادامه 
می دهد، اما پس از آن از خود خجالت می کشد. این متخصص اعصاب و روان با بیان 
اینکه بی اشتهایی عصبی ممکن است خود را به گونه های مختلفی نشان دهد، افزود: 
اضطراب و افسردگی، بیماری های خُلقی و وسواس از جمله بیماری هایی هستند که 
ممکن است همراه با بی اشتهایی عصبی باشند؛ افرادی که به بی اشتهایی عصبی مبتلا 

هستند سعی دارند اندام خود را ظریف نگه دارند چرا که اعتماد به نفس پایینی دارند.
این متخصص اعصاب و روان درباره عوارض بی اشتهایی عصبی، افزود: این بیماری 
اگر به موقع تشخیص داده نشود و به صورت مزمن ادامه پیدا کند به سایر قسمت های 
بدن صدمه می زند، از جمله قسمت سیستم قلب و عروقی که ممکن است فرد فشار 

خون پایینی داشته باشد، ضربان قلب بالا و حملاتی مانند سنگ کوب داشته باشد.
وی بیان کرد: سیستم گوارشی به دلیل کاهش سرعت عضلات دچار یبوست می شود 
و مبتلا به درد های مقعدی خواهد شد؛ الکترولیت های بدن ممکن است کاهش پیدا 
کند و اگر آزمایش بدهند ممکن است کلسترول بالا داشته باشد همچنین ممکن است 

قند خون پایین گزارش شود و آنزیم های کبدی به دلیل اختلالات افزایش پیدا کند.
هاشم پور ادامه داد: هورمون جنسی افراد کاهش پیدا می کند و در صورتی که پیشرفت 
کند ممکن است خونریزی ماهیانه در خانم ها قطع شود، با توجه به عدم مصرف مواد 
غذایی و تغییراتی که هورمون های تیروئیدی و غده پارا تیروئیدی بدن ایجاد می َشود 
کلسیم بدن پایین می آید. این متخصص اعصاب و روان افزود: این افراد ممکن است 
دچار اختلالات پوکی استخوان شوند و احتمال شکستگی استخوان را دارند، ظاهر این 
افراد خاص است و خیلی لاغر اندام هستند و چربی بدن کمی دارند، عضلات از بین رفته 
و پوست بدنشان زرد رنگ است و دمای پوستی پایینی دارند، مو های سر و بدن کرکی 
می شود و در صورت عدم درمان عوارض بیشتر شده و حتی ممکن است منجر به مرگ 
شود. وی بیان کرد: دندانپزشکان ممکن است با این بیماری درگیر شوند چرا که فرد 
دچار پوسیدگی دندان خواهند شد و این پوسیدگی به دلیل تماس دندان ها با اسید معده 

است؛ این بیماران باید سریعا به متخصصین اعصاب و روان ارجاع داده شوند.
 وی بیان کرد: این بیماری در صورتی که خانواده متوجه شوند و به روانپزشک مراجعه 

کنند قابل پیشگیری و درمان است و از عوارض شدید بیماری می توان پیشگیری کرد.

علایمگرمازدگی
با فرا رسیدن روزهای گرم تابستان، احتمال ابتلا به بیماری های مرتبط با گرما نیز بیشتر 

می شود؛ یکی از شایع ترینِ این بیماری ها، گرمازدگی است.
دکتر سید جمال الدین حسینی، یک پزشک عمومی اظهار کرد: گرمازدگی عدم 
توانایی بدن در دفع گرما و افزایش دمای درون بدن به حدود چهل درجه سانتی گراد 

بوده که به علت فعالیت شدید یا گرمای هوا ایجاد می شود.
افزود: به عبارت دیگر تولید گرما در بدن، به علت افزایش شدید حرارت محیط و ناتوانی 
در دفع حرارتِ ایجاد شده با مکانیسم های طبیعی خنک کننده بدن همچون ادرار، 

مدفوع و تعریق باعث گرمازدگی می شود.
وی با اشاره به دمای متعادل بدن، بیان کرد: دمای طبیعی بدن در حدود ۳7 درجه 
سانتیگراد بوده و اگر این مقدار به بیش از 4۰ درجه سانتیگراد برسد گفته می شود که 
فرد دچار گرمازدگی شدید شده است؛ همچنین دمای بدن نباید از ۳۵ درجه سانتیگراد 
نیز کمتر باشد. حسینی در خصوص علائم ابتلا به گرمازدگی، اظهار کرد: افزایش دمای 
بدن، سردرد، سرگیجه، تپش قلب، تند نفس کشیدن، ضعف و خستگی، درد عضلات، 

استفراغ و حالت تهوع و غش کردن از علائم گرمازدگی است.
وی با بیان این که علائم این بیماری در همه سنین یکسان است، گفت: کودکان و 
نوزادان، سالمندان، زنان باردار و افراد دارای بیماری های جدی آسیب پذیرتر بوده و جزو 
گروه های پرخطر هستند. این پزشک عمومی با بیان روش های درمان اولیه فرد گرمازده 
شده، بیان کرد: اولین اقدام، کاهش هر چه سریع تر دمای بدن فرد است، به همین علت 
فرد گرمازده باید به جای خنک منتقل شده، لباس های اضافی او را در آورده و در صورت 
به هوش بودن فرد به او مقدار زیادی آب داد. وی افزود:اگر شخص بی هوش باشد، نمی 
توان به او آب داد بلکه  می توان دمای بدن وی را با شستن بدن با آب سرد یا خنک کردن 
آن با یک حوله مرطوب  کاهش داد؛ همچنین باید ضربان وی را چک کرده و تا زمان 
بهبود نسبی در کنار فرد ماند. حسینی با اشاره به راهکارهای پیشگیری از گرمازدگی، 
بیان کرد: نوشیدن آب خنک، پرهیز از بیرون رفتن از خانه در ساعات گرم روز، نماندن در 
زیر تابش مستقیم آفتاب، پوشیدن لباس های گشاد و به رنگ روشن و استفاده از کولر و 
پنکه برای خنک کردن، از روش های پیشگیری از گرمازدگی است. وی خاطرنشان کرد: 
باید توجه کرد که با انجام ندادن اقدامات مراقبتی مناسب، گرمازدگی پیشرفت کرده و به 
غش کردن به علت گرما تبدیل می شود؛ در این صورت به مغز و سایر اندام های حرارتی 

بدن آسیب رسیده و حتی می تواند  به مرگ فرد منجر شود.  

شستن دست ها از ساده ترین کارهایی است که شما در طول روز 
انجام می دهید، اما این عمل، بسیار مهم تر از آن چیزی است که 

فکرش را می کنید.
اگر از شستن دست ها در طول روز غافل شوید، ممکن است 
مسبب بروز مشکلاتی جدی باشید. در اینجا به 7 اتفاقی که ممکن 
است در پی نشستن به موقع دست هایتان رخ دهد، اشاره خواهیم 

کرد:
1. ممکن است دچار یک بیماری تنفسی جدی شوید

اگر  می کنند:  تکرار  را  جمله  این  درستی  به  همیشه  مادران 
دست هایتان را نشویید، بیمار می شوید. بله، ممکن است دچار 
سرماخوردگی عادی شوید؛ اما مشکل می تواند بسیار جدی تر از 
یک بیماری معمولی و متداول باشد. آنفلوانزا، ذات الریه، آدنوویروس 
و حتی بیماری دست و پا و دهان )نوعی بیماری ویروسی( همگی 
مسائلی هستند که در پی غفلت از شستن دست ها به سراغتان 
خواهند آمد. شستن صحیح دست ها می تواند احتمال ابتلای 
شما به سرماخوردگی و بیماری های تنفسی را از ۱6 تا ۲۱ درصد 

کاهش دهد.
2. شاید دچار اسهال شوید

بیماری های مرتبط با اسهال، به راحتی می توانند به افرادی که 
دست هایشان را نمی شویند، ضربه بزنند. شستن دست ها پس از 
استفاده از سرویس بهداشتی، عملی کلیدی برای حفظ بهداشت 
دست ها است. باکتری ها و ویروس های موجود در مدفوع می توانند 
سالمونلا،  شامل  اسهال،  با  مرتبط  مختلف  بیماری های  سبب 

نوروویروس و ای.کلای شوند.
3. می توانید دچار مسمومیت غذایی شوید

دیگر چه زمانی شستن دست ها نقش کلیدی در جلوگیری از بروز 
بیماری ایفا می کند؟ زمانی که شما آشپزی می کنید. شستن مکرر 
دست ها برای پیشگیری از آلودگی ضروری است. ممکن است 
غذاهایی مانند گوشت خام، سبزی های شسته نشده و تخم مرغ، 

پناهگاهی بالقوه باشند برای باکتری هایی مضر، که می توانند شما 
را بیمار کنند.

4. احتمالًا دیگران را آلوده می کنید
به یاد داشته باشید که دست های شما در طول روز تقریباً هر آنچه 
در اطرافتان وجود دارد را لمس می کند. این بدان معنا است که اگر 
شما پس از لمس چشم ها، دهان، بینی و صورتتان، دستگیره در 
را لمس کنید، دیگران را نیز در معرض میکروب های خودتان قرار 
خواهید داد و نیز زمانی که شما دستگیره در را لمس می کنید در 
معرض میکروب هایی که فرد قبلی بر روی آن به جای گذاشته قرار 

می گیرید.
در  را  ایمنی ضعیف  افراد دچار سیستم  5. ممکن است 

معرض خطر قرار دهید
خطر نشستن دست هایتان این است که ممکن است در معرض 
به  را  دیگران  همچنین  و  بگیرید  قرار  مضر  بالقوه  عفونت های 
خصوص نوزادان، افراد سالخورده و افرادی که دارای ضعف ایمنی و 
حساس به عفونت هستند آلوده کنید. به عبارت دیگر، پس از رفتن 
به سرویس بهداشتی و یا دست زدن به غذاهای بالقوه آلوده، شما 
می توانید عوارض زیادی برای کسانی که در اطراف شما هستند 

با رعایت شستن  و سیستم ایمنی ضعیفی دارند، ایجاد کنید. 
دست های خود، این خطر را کاهش دهید.

6. می توانید در ایجاد مقاومت به آنتی بیوتیک دست داشته 
باشید

شستن دست ها مهم ترین گام در جلوگیری از ابتلا به آلودگی 
بنابراین شستن مکرر دست ها  اولیه است.  و عفونت در مرحله 
می تواند تعداد دفعات انتشار عفونت را کاهش دهد، عفونتی که 
اغلب با آنتی بیوتیک درمان می شود. با شستن دست ها می توان 
از  یک پنجم  و  اسهال  با  مرتبط  بیماری های  از  یک سوم  جلوی 
بیماری های تنفسی را گرفت. این عمل همچنین می تواند باعث 
پیشگیری از انتشار عفونت های مرتبط با اسهال در افراد دارای 
تا میزان 6۰ درصد شود. عفونت کمتر  ایمنی ضعیف  سیستم 
به معنای درمان کمتر با آنتی بیوتیک است؛ زیرا استفاده زیاد از 
آنتی بیوتیک ها موجب مقاومت به این دسته از داروها خواهد شد. 
شستن دست ها همچنین می تواند مانع ابتلا به بیماری های مرتبط 
با میکروب های مقاوم شده به آنتی بیوتیک، که به سختی درمان 

می شوند، گردد.
7. ممکن است بیش از حد از پاک کننده ها استفاده کنید

پاک کننده های مایع )بدون نیاز به آب( و دستمال های مرطوب 
قطعاً در مواقع ضروری مفید هستند؛ اما استفاده همیشگی از 
آن ها درست نیست. فقط صابون ها نیستند که عوامل بیماری زا را 
از بین می برند، اقدامات مکانیکی از صابون زدن تا مالش و سایش 
دست ها با هم و پاک کردن میکروب ها و جرم ها، چیزی است که 
شستن دست ها را مؤثر می کند. شستن دست ها باید به طور کامل 
با میزان کافی صابون و ساییدن دست ها حداقل به مدت زمان ۲۰ 
ثانیه انجام شود. عوامل بیماری زایی وجود دارند که پاک کننده ها 
کلستریدیوم  باکتری  مانند  ببرند،  بین  از  را  آن ها  نمی توانند 
دیفیسیل که افرادی که برای طولانی مدت از آنتی بیوتیک استفاده 

کرده اند را تحت تأثیر قرار می دهد.

چه می شود اگر دست هایمان شسته نشوند؟

7اتفاقناشیازغفلتشستندستها

همانند چربی، تمرکز بر کاهش کربوهیدرات ها باید به میزان متعادل و نه سختگیرانه باشد. بی 
تردید، برخی کربوهیدرات های بد مانند غلات فرآوری شده و قندهای پالایش شده وجود دارند، 

اما این تنها بخشی از داستان کربوهیدرات ها است.
رژیم های غذایی کم کربوهیدرات سال هاست بین افرادی که در تلاش برای کاهش وزن 
خود هستند، محبوب شده اند. اما اخیرا برخی رژیم های غذایی بدون کربوهیدرات معرفی 
شده اند که برخی کارشناسان نسبت به دنبال کردن آن ابراز نگرانی کرده اند. با توجه به این که 
چه چیزی را برای خوردن انتخاب می کنید، یک رژیم غذایی بدون کربوهیدرات ممکن است 
حتی محدودتر از یک رژیم غذایی کتو باشد. به گزارش "هلث"، در رژیم های غذایی بدون 
کربوهیدرات هدف اصلی شامل حذف کربوهیدرات به بیشترین میزان ممکن است. با در نظر 
گرفتن این نکته که هر پیمانه از سبزی ها معمولا حاوی ۳ تا 4 گرم کربوهیدرات خالص است 
و یک اونس )۲۸ گرم( از مغزدانه ها میزان مشابه از کربوهیدرات را ارائه می کند، تحقق هدف 
کربوهیدرات صفر بیش از هر رژیم غذایی دیگری می تواند موجب حذف مواد غذایی محافظ 
سلامت انسان شود. سال ها پیش که چربی نیز از شهرت بدی در زمینه کاهش وزن برخوردار 
بود، برخی افراد به هر قیمتی تلاش می کردند تا به طور کامل از مصرف چربی پرهیز کنند. این 
رویکرد موجب شد تا کربوهیدرات ها و قند بخش بیشتری از رژیم غذایی افراد را شامل شوند 
که در نهایت به افزایش وزن و عوارض جانبی کمبود چربی، مانند خشکی پوست و بی تعادل 
های هورمونی منجر می شد. همانند چربی، تمرکز بر کاهش کربوهیدرات ها باید به میزان 
متعادل و نه سختگیرانه باشد. بی تردید، برخی کربوهیدرات های بد مانند غلات فرآوری شده 
و قندهای پالایش شده وجود دارند، اما این تنها بخشی از داستان کربوهیدرات ها است. وجود 
برخی کربوهیدرات های بد نباید به معنای پرهیز از تمام کربوهیدرات ها باشد. هدف اصلی باید 

انتخاب نوع و مقدار درست برای بهره مندی از فواید کربوهیدارت ها باشد.

کاهش و حفظ وزن سالم و پیشگیری از بیماری هایی مانند دیابت نیازمند چنین محدودیت 
های کربوهیدراتی شدید نیست. در واقع، اثر عوارض جانبی تلاش برای حذف تمام کربوهیدرات 

ها هم بر کیفیت زندگی و هم سلامت انسان چشمگیر خواهد بود.
عدم دریافت مواد مغذی مهم

حذف کربوهیدرات ها میزان دریافت بسیاری از مواد مغذی دیگر موجود در مواد غذایی حذف 
یا محدود شده مانند ویتامین ها، مواد معدنی، آنتی اکسیدان ها، فیبر، پروبیوتیک ها و حتی 
چربی های سالم را کاهش می دهد. این کمبود می تواند بر عملکرد سیستم ایمنی و سلامت 

شناختی تاثیرگذار بوده و خطر بیماری های مزمن مانند بیماری قلبی و آلزایمر را افزایش دهد.
*تضعیف سلامت دستگاه گوارش

مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای فیبر حداقل ۲۵ گرم است. این ماده مغذی مهم تنها در 
غذاهای حاوی کربوهیدرات یافت می شود. یک رژیم غذایی پر فیبر با کاهش چشمگیر خطر 
بیماری قلبی، سکته مغزی، فشار خون بالا، دیابت، چاقی، و برخی بیماری های گوارشی پیوند 
خورده است. برخی انواع فیبر به عنوان پری بیوتیک ها عمل می کنند که در واقع غذایی برای 
باکتری های مفید روده هستند که از سلامت سیستم ایمنی و روانی پشتیبانی کرده و التهاب را 
کاهش می دهند.اگرچه مکمل های فیبر در دسترس هستند، اما پژوهش ها نشان داده اند که 

فواید مشابه با فیبر دریافتی از مواد غذایی کامل را ارائه نمی کنند.
*تجربه آنفلوآنزای کم کربوهیدرات

شاید درباره آنفلوآنزای کتو چیزهایی شنیده باشید. این شرایط زمانی که فردی برای نخستین 
بار رژیم غذایی کتو را دنبال می کند، رخ می دهد و از علائم آن می توان به سردرد، مغز مه آلود، 
تحریک پذیری، سرگیجه، حالت تهوع و ماهیچه درد اشاره کرد. مغز که معمولا تا 6۰ درصد از 
تمام کربوهیدرات های مصرفی شما را استفاده می کند باید با یک منبع سوخت متفاوت سازگار 

شود که به بروز این شرایط منجر می شود. اما توانایی بدن در سازگاری به معنای ایده آل بودن 
اقدامی که انجام می دهید نیست. شرایطی مشابه درباره رژیم غذایی بدون کربوهیدرات نیز 

صادق است.
*عوارض جانبی اجتماعی و روانی

هر رژیم غذایی محدود کننده می تواند غذا خوردن در جمع را به یک چالش تبدیل کند. افراد 
بسیاری برای رعایت کردن رژیم غذایی محدود خود از حضور در اجتماعات خانوادگی و دوستانه 
پرهیز می کنند. افرادی هم که در جمع حضور یافته و نمی توانند رژیم غذایی خود را رعایت کنند 
نیز احساس گناه و افسردگی را تجربه می کنند. دنبال کردن و کنار گذاشتن رژیم های غذایی 
محدود و سختگیرانه الگویی است که می تواند به اختلالات جدی غذا خوردن و کاهش کیفیت 
زندگی و سلامت روانی افراد منجر شود. همچنین، نتایج یک بررسی که شامل ۱۱ مطالعه می 
شد، نشان داد که رژیم های غذایی گیاهی حاوی کربوهیدرات های سالم با بهبود چشمگیر در 

سلامت احساسی، از جمله افسردگی، افراد مرتبط هستند.
*سخن پایانی

رژیم غذایی بدون کربوهیدرات برای کاهش وزن بلند مدت یا سلامت مطلوب بدن ضروری 
نبوده و توصیه نشده است. در واقع، پژوهشی جدید نشان داده است که یک رژیم غذایی گیاهی 
حاوی مواد غذایی کامل و سرشار از فیبر، چربی های تک غیراشباع، مانند آووکادو، روغن زیتون 
و مغزدانه ها، و پروتئین های گیاهی مانند عدس و لوبیا نقش مهمی در پیشگیری و مدیریت 
دیابت نوع ۲ ایفا می کند. رژیم های غذایی گیاهی حاوی سطوح متوسط تا زیاد کربوهیدرات 
ها نشان داده اند که به کاهش وزن، بهبود مقاومت به انسولین و پشتیبانی از میکروبیوم سالم 
روده کمک می کنند و تشکیل محصولات نهایی گلیکاسیون پیشرفته )AGEs(، ترکیباتی مرتبط 

با پیری، را کاهش می دهند.

دور این رژیم لاغری را خط بکشید
چهارخطرحذفکربوهیدراتهاازرژیمغذایی

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت سراب مهر قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت 474۱ و شناسه ملی ۱۰۸6۰99۵۲94 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 

۱۳9۸/۰۲/۱4 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : تعداد اعضاء هیئت مدیره به4 نفرافزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )541681(
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آگهی تغییرات شرکت سراب مهر قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت 474۱ و شناسه ملی ۱۰۸6۰99۵۲94 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 
مورخ ۱۳9۸/۰۲/۱4 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان علی عبدالحسینی به شماره ملی ۰۳۸۳9۰99۵۳ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه ، حسین عبدالحسینی به شماره ملی ۰۳۸6۵۸۰۱6۲ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده ۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال سهم الشرکه و سید محمد رضا فاطمی به شماره ملی 
۰۳۸647۲79۳ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده ۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه و محمد علی قادری به شماره ملی ۰۳۸۳۵۳۵۵۱4 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره 

) خارج از شرکاء ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند .کلیه اوراق و اسناد تعهدآور و عادی و اداری با امضای رئیس هیئت مدیره وبا مهر شرکت معتبر میباشد .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )541680(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت صبا ارتباط قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت 4۳۵۳ و شناسه ملی ۱۰۸6۰99۱۵۰۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
۱۳9۸/۰۳/۲۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- برابرسند ۸9۱4۰ مورخ 9۸/۰4/۲۰ دفتر خانه اسناد رسمی ۲۱ قم آقایان سید عباس عارف به شماره ملی 47۲۲۸۵۱6۵4 تمامی 
مبلغ ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه خود را به آقای سید کاظم سعید رضوی به شماره فراگیر9۵۰9۸76۰ واگذار و از شرکت خارج و دیگر هیچگونه حق و سمتی در شرکت ندارد. 
۲- برابرسند ۸9۱4۰ مورخ 9۸/۰4/۲۰ دفتر خانه اسناد رسمی ۲۱ قم آقای سید مهدی عارف به شماره ملی ۰۳۸۱۰۱64۱۲ تمامی مبلغ ۱.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه خود 
را به آقای سید کاظم سعید رضوی به شماره فراگیر9۵۰9۸76۰ نسبت به 9۰۰.۰۰۰ ریال و به آقای مهدی برخوردار به شماره ملی ۰۳۸6۳۳7۵۱9 نسبت به ۱۰۰.۰۰۰ ریال 
واگذار و از شرکت خارج و دیگرهیچگونه حق و سمتی در شرکت ندارد. در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از نقل و انتقال عبارتست از : سید کاظم سعید رضوی به شماره 

فراگیر9۵۰9۸76۰ دارنده ۱.9۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، مهدی برخوردار به شماره ملی ۰۳۸6۳۳7۵۱9 دارنده ۱۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ،
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )541679(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت نگرش بر خط رهگشا شرکت با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۱۸44 و شناسه ملی ۱۰۵9۰۰۳۸9۲۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور 
فوق العاده مورخ ۱۳97/۱۲/۰۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان محمد تکیه بشماره ملی۰۳۸474۰۱۲۱ به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۱۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
و محمدعلی فرهمند موحد بشماره ملی ۰۳۸6۰74۸۵۲ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل دارنده 9۰۰.۰۰۰ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند. 

کلیه اوراق بهادار و اسناد تعهدآور از قبیل چک، سفته، بروات و نیز امضاء کلیه قراردادها و اوراق عادی و مکاتبات اداری با امضا مدیر عامل به تنهایی با مهر شرکت معتبر می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۵4۱67۸(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت توران نور آرا با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۸۳۱7 و شناسه ملی ۱۰۸6۰۱۵۸96۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳9۸/۰۳/۰7 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، شهرک گلپایگانی ، کوچه وطن دوست۱۰ ، کوچه 4 ، پلاک -۲۲ 

، طبقه اول کد پستی ۳7۱6797444 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )541677(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت تعاونی تاکسیرانی حمل و نقل درون شهری استان قم به شماره ثبت 4۳۵ و شناسه ملی ۱۰۸6۰9۵۳۱۳۰ به استناد نامه شماره ملی ۱749۱ مورخه 
97/۰۸/۳۰ اداره تعاون ، کار ور فاه اجتماعی شهرستان قم و صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳97/۰۸/۰6 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان 
ابراهیم ابراهیم گل به شماره ملی ۰۵۱994۰۰67 ، محمد تقوی به شماره ملی ۰۳۸۰۸۸469۰ ، محمدعلی آمن به شماره ملی ۰۳۸۰۸۲۱4۱9 ، محمود رشید به شماره ملی 
۰۳۸49۲۵۸47 ، حسین احمدی به شماره ملی ۱۵۳۰77۳۲۸۸ بعنوان اعضای اصلی هیئت مدیره ، مهدی رعیت زاده به شماره ملی۰۳۸۳6۸9۳۵۱ وسید حامد زهرائی به 

شماره ملی ۰۳۸۱۳4۱۸6۰ بعنوان اعضای علی البدل هیئت مدیره برای مدت سه سال انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )541676(

--------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت تعاونی تولیدی خوش لقمه دویست و سیزده مبتکران جوان به شماره ثبت ۱۵779 و شناسه ملی ۱4۰۰77۵7949 به استناد نامه شماره 6۱۱۰مورخ 
۱۳9۸/۰4/۱۸ اداره تعاون ، کار ورفاه اجتماعی شهرستان قم و صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۳9۸/۰۳/۰۵ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید: 

استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله صفائیه ، خیابان معلم غربی)حجتیه( ، بن بست معلم غربی ۲۰ ، پلاک ۰ ، طبقه اول کد پستی ۳7۱۳74۳۸۵7 تغییر یافت.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )541675(
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معاون سلامت وامور بیمه ای مرکز خدمات حوزه های علمیه کشور :

110 هزار طلبه تحت پوشش بیمه 
تامین اجتماعی است

معاون سلامت وامور بیمه ای مرکز خدمات حوزه های علمیه کشور گفت:بیش از 110 
هزار طلبه بیمه شده اصلی در کشور داریم که از این تعداد 39 هزار نفر از آنها در شهر 
مقدس قم سکونت دارند که این امر مراجعه طلاب به مراکز درمانی تامین اجتماعی استان 

قم را نسبت به سایر شهر ها بیشتر می کند.
دکتر حدادی منش در نشست هم اندیشی با مدیریت درمان استان قم اظهارداشت 
:بیش از 110 هزار طلبه  بیمه شده اصلی در کشور داریم که از این تعداد 39 هزار نفر 
از آنها در شهر مقدس قم سکونت دارند که این امر مراجعه طلاب به مراکز درمانی تامین 

اجتماعی استان قم را نسبت به سایر شهر ها  بیشتر می کند.
دکتر حدادی منش در ادامه اظهار داشت :  مرکزخدمات حوزه های علمیه  آمادگی 
لازم را برای عقد تفاهنامه برای توسعه برنامه های پیشگیری و سنجش سلامت با مجموعه 
مدیریت درمان استان قم جهت کاهش هزینه های سلامت و درمان و کاهش مراجعات 
غیر ضرور  دارد. وی در ادامه گفت:سازمان های بیمه گر با برنامه ریزی در برنامه های 
پیشگیری ،اطلاع رسانی و تبلیغات می توانند در کاهش هزینه ها موثر باشند . به عنوان 
مثال تصادف بیشترین هزینه را برای شرکت های بیمه ای دارد که شرکت های بیمه ای با 
تخصیص بودجه ای برای آموزش ، تبلیغات واطلاع رسانی می توانند هزینه های اقتصادی  

را کاهش دهند. 
معاون سلامت و امور بیمه ای مرکز خدمات حوزه های علمیه کشورخاطر نشان کرد:با 
توجه به بازخورد هایی که از طلاب مراجعه کننده درباره خدمات درمانی تامین اجتماعی 
گرفته شده است میزان رضایتمندی مطلوب اعلام شده است وبیشترین درخواست ها و 
انتظارات ناشی از عدم آگاهی از دستور العمل های درمانی و فرایند درمان می باشد که با 

اطلاع رسانی و تبیین فرایند درمان و خدمات ،رضایتمندی به وجود خواهد آمد.
حجه الاسلام طاهری مدیر کل مرکز خدمات حوزه های علمیه استان قم نیز در این 
جلسه گفت:علمای شیعه در گذشته در حوزه طب نیز فعالیت می نمودند که ازجمله 
بوعلی سینا که به طبیب شهرت یافته کتاب شفای او وسایر کتاب هایشان در فقه ،فلسفه 
وعرفان هنوز هم در حوزه های علمیه استفاده می شود و در حال حاضر نیز برخی از علما 

در تاسیس مراکز درمانی و یا حمایت معنوی از آن تلاش می نمایند.
مدیر کل مرکز خدمات حوزه های علمیه استان قم در ادامه ضمن قدردانی از زحمات 
مجموعه کارکنان تامین اجتماعی اظهار داشت: مرکز خدمات حوزه های علمیه علاوه بر 
خدمات متعدد به طلاب با راه اندازی بخش سلامت و امور بیمه ای خدمات متعدی در 
بخش درمان از جمله برگزاری کلاش های آموزشی پیشگیری در حوزه درمان برای50 هزار  
نفر در سال گذشته انجام داده است و با برنامه های مختلف در سنجش سلامت طلاب برای 

کاهش هزینه های سنگین درمانی گام هایی را برداشته است.
دکتر داود علیمحمدی مدیر درمان استان قم ضمن خوشامد گویی و تشکر از نظرات 
ارزشمند مدیران مرکز خدمات حوزه های علمیه کشور گفت:مرکز خدمات حوزه های 
علمیه کشور یکی از خوش قول ترین شرکای تامین اجتماعی در کشور است و به عبارتی 

مصداق قرانی وفای به عهد درانجام  تعهدات می باشد.
مدیر درمان استان قم در ادامه گفت:در همه جای دنیا کشور های پیشرفته پیشگیری را 
بر درمان مقدم می دانند و به اجرای دقیق دستور العمل ها در سه سطح پیشگیری توجه 
ویژه ای دارند .  دکتر علیمحمدی با اشاره به پیشگیری نوع اول  از جمله واکسیناسیون ها 
،غربالگری ها می باشد گفت: در یکی از کشور ها با غربالگری انجام شده وپیشگیری از 31 
نوع بیماری در جامعه ،شاهد صرفه جویی وکاهش هزینه به ارزش 200 میلیون دلار شدند 
که از دیدگاه اقتصاد درمان و مدل هزینه وفایده این نوع پیشگیری از اهمیت بالایی برخور 
دار است ولذا توجه به غربالگری به صورت رایگان و یا هزینه کم در کشور می تواند از به 
وجود آمدن هزینه های سنگین درمانی ،بهزیستی وتوانبخشی در کشور  جلوگیری نماید.

مدیر درمان استان قم با اشاره به پیشگیری نوع دوم که معمولا پس از بیمار شدن اتفاق 
می افتد اشاره کرد وگفت:اگر فرد چکاپ های لازم در موعد مقرر وداروهای مورد نیاز را به 
موقع استفاده کند از ایجاد هزینه های سنگین توانبخشی وکار درمانی که معمولا در نوع 

سوم پیشگیری است و برای بازتوانی بیمار استفاده می شود ،جلوگیری می شود.
دکتر علیمحمدی در ادامه اظهار داشت:در هیچ کجای دنیای پیشرفته  نیز مراجعات 
مکرروتجویز های غیر منطقی انجام نمی شود چرا که هر تجویزی هزینه سنگینی دارد 
و انجام سیستم ارجاع بیمار وپزشک خانواده به دقت در روند درمان پیگیری وانجام می 

شودکه با توجه به اقتصاد درمان وبهبود نظام سلامت،  بایستی پیگیری شود.
مدیر درمان استان قم:در خصوص تبیین دقیق فرایند درمان به عنوان حقوق اساسی 
بیمار تاکید نمود وگفت:بدون شک هر برنامه و استاندارد مجموعه درمان به نفع بیمار 
تدوین می شود تا مراقبت به موقع و درمان صحیح انجام گردد که در این زمینه برنامه های 
متعددی در مدیریت درمان استان قم به عنوان اجرایی نمودن منشور حقوق بیمار پیگیری 

می شود.
 

با بهره برداری ازقنوات سرآبان وهمت آباد صورت گرفت:

دسترسی پایدار مردم نطنز به آب شرب 
در سال جاری با بهره برداری ازقنوات سرآبان و همت آباد آب شرب مردم نطنز با بهترین 

کیفیت به صورت پایدار تامین شد
معاون بهره برداری شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان  بابیان اینکه قدمت قنات سرآبان 
به بیش از 700 سال می رسد اعلام کرد:در سال جاری آبفا نطنز با اجاره قنات سرآبان 
و بهره برداری از آن توانست آب شرب با بهترین کیفیت در اختیار مردم قرار دهد این در 
حالیست که آبدهی این قنات در بدترین شرایط  آب وهوایی هم حدود 40 الی 50 لیتر 
در ثانیه است. ناصر اکبری به اجرای خطوط انتقال آب از قنات سرآبان به مخزن 5 هزار 
متر مکعبی امیریه اشاره کرد و خاطر نشان ساخت: در سال جاری به منظور بهره برداری 
از قنات سرآبان 2 خط انتقال از قنات به مخزن 5 هزار متر مکعبی امیریه اجراء گردید که 
با انجام این عملیات آب شرب با کیفیت مطلوب در اختیار مردم قرارگرفت .وی افزود: آب 
به صورت ثقلی وارد شبکه می شود که این امر کاهش هزینه ها را بهمراه دارد  ودیگر نیاز 
به پمپاژ آب ندارد . وی با بیان اینکه  خشک شدن قنات لااسپیدانی و برخی از چاهها 
از تبعات خشکسالی های اخیر بوده اعلام کرد: شهر نطنز تحت پوشش طرح آبرسانی 
اصفهان بزرگ قرار نداردآب شرب مردم این شهرستان از طریق قنات لااسپیدانی و چاهها 
تامین می شود که وقوع خشکسالی های اخیر با عث کاهش دبی قنات لااسپیدانی گردید 
بطوریکه آبدهی آن در اواخر سال 97به صفر نزدیک شد . معاون بهره برداری شرکت آ ب 
و فاضلاب استان اصفهان با اشاره به کاهش آبدهی چاهها اعلام کرد: چاههای موجود 
در منطقه  رحمت آباد و تاج آباد تامین کننده عمده آب شرب جمعیت بیش از 15 هزار 
نفری مردم نطنز بوده.بطوریکه   آبدهی 4 حلقه چاه موجود در رحمت آباد در شرایط عادی  
حدود 50 لیتر در ثانیه و  آبدهی یک حلقه چاه در منطقه تاج آباد حدود  35 لیتر در ثانیه 
بوده در واقع 70 الی 80 درصد آب شرب  نطنز از طریق این چاهها تامین می شد که بدنبال 
وقوع  خشکسالی های مستمر آبدهی این چاهها بسیار کاهش یافت.  اکبری  با بیان ایتکه 
مشکل افت فشار آب در برخی از منطق شهر نطنز نیز برطرف شد اعلام کرد: شهر نطنز 
به دلیل کوهستانی بودن اختلاف ارتفاع نقاط مختلف شهر بعضا به بیش از 210 متر هم 
می رسد  به همین دلیل ساکنین در مناطق مرتفع گاها با افت فشار آب روبرو بودند که این 

مشکل با نصب شیرهای فشار شکن و زون بندی شبکه آب رفع گردید.
وی  به مدل سازی هیدرولیکی شبکه توزیع آب اشاره کردو عنوان نمود: در راستای ارائه 
خدمات مستمر به مشترکین مدل سازی هیدرولیکی شبکه توزیع آب شرب در دستور کار 
قرار گرفت همچنین با نصب فلومتر در خروجی مخزن 300 متر مکعبی امیریه آب عادلانه 

میان مردم توزیع می شود.
  

معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم:

1۴1۵ فقره تسهیلات اشتغال به مددجویان 
کمیته امداد قم پرداخت شد

 معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم از پرداخت هزار و 
415 فقره تسهیلات اشتغال به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد در این استان طی 

یکسال گذشته خبر داد.
مهرداد مصلح اظهار داشت: طی سال گذشته پرونده مشاوره شغلی برای سه هزار و ۶7۶ 
مراجعه کننده به مرکز راهبری شغلی تشکیل شد. وی با اشاره به پرداخت هزار و 415 فقره 
تسهیلات اشتغال طی سال گذشته، افزود: 71 کارگر طی سال گذشته به مراکز تولیدی و 
خدماتی معرفی شدند. معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد استان قم بیان کرد: بیش 
از 28 میلیارد تومان تسهیلات پرداختی برای اشتغال مددجویان مستعد کار طی سال 
گذشته پرداخت شده است که از این مبلغ حدود 18 میلیارد تومان از منابع بانکی و بقیه آن 
از اعتبارات این نهاد و صندوق توسعه ملی بوده است. وی با اشاره به ارائه آموزش مهارتی به 
هزار و 710 زن در قم افزود: 2 هزار و 12۶ فقره آموزش در زمینه های مهارتی و پایدارسازی 

شغل به میزان 80 هزار ساعت به افراد تحت حمایت کمیته امداد ارائه شده است.
مصلح در خصوص ایجاد طرح اشتغال در روستاهای استان قم نیز تصریح کرد: تاکنون 

در سه روستای علی آباد نیزار، نایه و دولت آباد جعفریه طرح نوغانداری اجرا شده است.
وی بیان کرد: 10 خانوار وابسته به کمیته امداد دوره های نوغانداری را آموزش دیده و 

پرورش نوغان را آغاز کرده اند.

سومین جلسه رسیدگی به پرونده قتل میترا استاد همسر دوم 
شهردار پیشین تهران صبح امروز دوشنبه 31 تیرماه به صورت 
علنی و به ریاست قاضی محمدی کشکولی در شعبه نهم دادگاه 

کیفری یک تهران برگزار شد.
در این جلسه حمید گودرزی یکی از وکلای محمدعلی نجفی با 
حضور در جایگاه با وارد کردن ایرادات ماهیتی به نواقص شکلی 
گفت: موکلم اقرار به قتل شبه عمدی دارد؛ در حالی که نماینده 
دادستان بر اساس ماده 1۶4 قانون آیین دادرسی کیفری معتقد به 

قتل عمد از سوی موکلم است.
وی تاکید کرد: همچنین شاهدی بر عمدی بودن قتل وجود 
ندارد و حرف های آقای آقازاده به عنوان راننده نیز نمی تواند دلیلی 

بر اثبات نظریه دادستان باشد.
قاضی: ایرادات کیفرخواست مرتفع می شود

قاضی محمدی کشکولی نیز در این جلسه گفت: اظهارنظرهایی 
که از سوی وکلا در خارج از دادگاه در قالب مصاحبه با رسانه ها 
انجام شده، از حیث هیات قضایی فاقد ارزش قضایی است و بار 
حقوقی دارند و اگر اظهارات درستی بیان نشود، برخلاف عدالت 

و دادرسی منصفانه است.
دادرسی  در  که  افرادی  و  طرفین  وکلای  اظهارات  افزود:  وی 
مداخله دارند، باید در چاچوب حقوقی باشد تا برداشت نادرستی 

از آن نشود.
رئیس دادگاه ادامه داد: امروز ادامه دفاعیات آقای گودرزی وکیل 
مدافع نجفی را استماع می کنیم و اظهارات کارشناسان بررسی 

جرم را می شنویم.
وی تاکید کرد: دادگاه به ارزیابی ایرادات وکلای نجفی می پردازد 
و ایراداتی که موثر در تصمیم دادگاه است، مرتفع شده است و 
ابهاماتی وجود دارد که روشن خواهد شد و جلسه را در وقت مقرر 

به پایان می رسانیم.
قاضی محمدی کشکولی گفت: پیرو جلسه قبل، جلسه امروز 
با وکلای اولیای دم و مهیار صفری احدی از اولیای دم و نیز آقای 
محمدعلی نجفی و وکلای او اعم از حمید گودرزی و لاله عقبایی و 
با حضور نماینده دادستان و عوامل بررسی جرم و پزشکی قانونی و 
پزشکان روانپزشک و سایر مطلعین که در جلسه قبل بودند، تشکیل 

شده است.
گودرزی وکیل مدافع محمدعلی نجفی اظهار داشت: در مطالبی 
که در جلسه قبل به عرض رساندم، بیشتر بحث نواقص مطروح 

بود. امروز مقوله دفاع ماهوی را بیان خواهم کرد.
وی تاکید کرد: دادستان محترم، مدعی عمومی در این پرونده 
است و سند او کیفرخواست است که محصول همه تحقیقات در آن 
آمده است. در مقابل کیفرخواست چند مورد را به عرض می رسانم 
که نشان می دهد این کیفرخواست دارای دچار نواقصی است. 
گودرزی افزود: در این کیفرخواست موضوع ماده 1۶9 به درستی 
روشن نشده است، دادسرا در متن کیفرخواست در اثبات بزه کاری 

متهم، وقوع بزه را از جانب نجفی محرز دانسته است.
وی با بیان اینکه اقرار باید طبق موادی از قانون مجازات اسلامی 
روشن باشد و در غیر این صورت فاقد اعتبار قانونی است، گفت: 
افعال صادره از متهم فاقد عمد بوده است و گواهی هم وجود ندارد، 
در نتیجه کیفرخواست ناقص است و برخلاف موازین قانونی صادر 

شده است که استدعای عنایت دارد.
این حقوقدان تصریح کرد: دادسرا در تحلیل واقعه رخ داده حتماً 
مستحضر بوده که موضوع شلیک به میترا استاد از سه جنبه می 
توانسته انجام شود یکی اصابت گلوله به قفسه سینه دیگری اثابت 
گلوله به دست و دیگری هم اصابت گلوله به جسم سخت و کمانه 
کردن. دادسرا اینها را لحاظ نکرده است. لازم بود دادسرا اینها را 

تحلیل و سپس کیفرخواست صادر می کرد.
وی ادامه داد: در کیفرخواست به فیلم های موجود استناد شده 
است ولی موکل من آن زمان در شرایط بحرانی روحی به سر می 
برده و هدف فشارهای رسانه ای قرار داشته است و ده ها خبرنگار 

دور او را گرفته بودند.
گودرزی گفت: نجفی هیچ گاه در اعترافات خود نگفته است 
که اسلحه را گرفتم و مستقیم به سمت میترا شلیک کردم، نجفی 
انگیزه خود را اختلاف خانوادگی مطرح کرده است و باید بگویم که 
موکلم هیچ گاه به قتل غیر عمد اعتراف نکرده است و تمام صحبت 

هایش از روز اول یکی بوده است.
وی اظهار داشت: نجفی بارها گفته است که میترا شانه من را 
گرفته بود و چند بار گفتم ول کن که این کار را نکرد و کنترلی روی 
اسلحه نداشتم. گودرزی بیان کرد: گفته دادستانی که اعلام شده 
نجفی به قتل عمد اعتراف کرده با مندرجات پرونده مطابقت ندارد 

و از ایرادات پرونده است.
وی گفت: صرفاً قتل شبه عمدی بوده و برای آن سه دلیل داریم 
که یکی اعترافات نجفی است؛ نجفی از روز اولی که با اداره آگاهی 
مراجعه کرده است قتل عمد را نپذیرفته است و تمام جملات و 

کلمات او یکسان بود و همه جا گفته قتل غیرعمد است.
باید روشن کند که شلیک گلوله به سمت  افزود: دادسرا  وی 
مقتول غیر مستقیم بوده یا غیرمستقیم بوده تا مجهولات رفع شود. 
اگر شلیک گلوله مستقیم باشد، نشان می دهد که قتل عمدی 
است و اگر شلیک غیرمستقیم باشد نشان می دهد که متهم نمی 
دانسته است که گلوله به کجا اصابت می کند. ما می گوییم که 

نجفی در زمان شلیک کنترلی روی خود نداشته است.
گودرزی ادامه داد: نجفی در تاریخ 9/3/98 در اعترافات خود 
گفته که شلیک بدون اراده بود و در تاریخ 12/3/98 گفته کنترلی 
روی اسلحه نداشتم. وی گفت: برای اینکه ثابت کنیم شلیک غیر 
ارادی بوده دلایلی داریم که یکی از دلایل اظهارات سرهنگ عزتی 

کارشناس صحنه جرم است.
سرهنگ عزتی در تاریخ 2۶/4/98 در دادگاه گفت که محل 

اصابت گلوله نشان می دهد که متهم تعادل نداشته است.
گودرزی گفت: علاوه بر اینکه متهم به دفعات اقرار به قتل شبه 
عمدی دارد بلکه از نظر علمی هم ثابت می شود که این قتل 
غیرعمدی است. وی با بیان اینکه در این پرونده دو فرضیه مطرح 
است گفت: یک شلیک مستقیم به قفسه سینه که این فرصیه با 
توجه به اینکه گلوله کج به قفسه سینه اصابت کرده کاملًا رد است 
و فرضیه دوم این است که گلوله بدست و سپس به قفسه سینه 
خورده باشد و با توجه به اینکه گلوله بصورت کج به قفسه سینه 
ثابت کرده و سپس به قلب آسیب رسانده است باز هم نشان می 
دهد که این فرصیه مردود است و من میخواهم امروز فرضیه سوم 
را مطرح کنم و آن این است که این امکان وجود دارد که گلوله به 
سقف یا کاشی ها و سپس بصورت غیرارادی و غیرقابل پیش بینی 

و از سمت بالا به ناحیه قفسه اثبات کرده باشد.
وکیل نجفی خطاب به رئیس دادگاه گفت: علت اینکه از ابتدا 
اصرار داشتم که وضع و شمایل گلوله مورد بررسی قرار گیرد به 

همین خاطر بود.
وی با اشاره به گزارش اولیه پزشکی قانونی گفت: در گزارش 
اولیه گفته شده است که گلوله به صورت مدور به بدن مقتوله 
اصابت کرده اما در تحقیقات بعدی که در پزشکی قانونی روی 
جسد صورت می گیرد پزشکی قانونی با صراحت اعلام می کند که 

شلیک بیضوی بوده است.
گودرزی ادامه داد: ابعاد گلوله یک و دو دهم است و تشخیص این 
مورد برای کارشناسان اسلحه شبیه 4 عمل اصلی است که کاملًا 
واضح و روشن است. آقای نجفی به صورت مستقیم به مرحومه 
شلیک نکرده و تمام دلایل در پرونده و شواهد نشان می دهد که 

قتل غیرعمدی است.
وی با بیان اینکه در جدال و کش و قوس بین متهم و مرحومه 
بشکلی بوده که اسلحه کاملًا به دست خانم استاد چسبیده بود 
و بر اثر شلیک های غیرارادی و کمانه کردن گلوله و طی طریقی 
به قفسه سینه مرحومه اصابت کرده است. اگر گلوله به صورت 
مستقیم به بدن مرحومه اصابت می کرد حتماً باید از بدن وی 

خارج می شد.
گودرزی افزود: بررسی های انجام شده روی گلوله و بررسی های 
سرگرد عزتی و همچنین دو فورمه شدن گلوله نشان می دهد که 

گلوله مستقیم به بدن وی اصابت نکرده است.
وکیل متهم در رابطه با اینکه قتل شبه عمد است، گفت: شکل 
ارتباط گلوله در این میان مهم است زمانی که گلوله مستقیم ورود 
می کند، دایره شکل و وقتی غیرمستقیم است شکل بیضوی دارد و 

پزشکی قانونی و امور جنایی اعلام کرده ورود گلوله به سینه بیضوی 
شکل بوده یعنی غیرمستقیم وارد شده است همچنین ابعاد ورود 
گلوله نشان می دهد که اگر گلوله مستقیم وارد می شد، به اندازه 
ابعاد گلوله یعنی 9 تا 10 میلی متر فضا ایجاد می کرد در حالی که 

این گونه نبود و 1.5 تا 2 میلی متر را نشان می دهد.
وی افزود: همین طور در محل اصابت گلوله خالکوبی و احتراق 
دیده نمی شود چرا که اگر مستقیم وارد می شد، این اثرات در بدن 
مرحومه قابل رؤیت بود. همچنین اگر مستقیم گلوله وارد می شد، 
باید از بدن نیز به همان شکل خارج می شد در حالی که می بینیم 

گلوله در پهلوی راست متوقف شده است.
گودرزی گفت: قدرت کاری گلوله در اسلحه کالیبر 9 میلی متری 
در این حادثه وجود ندارد و با اصابت به در، دیوار و کاشی حکایت 
از اصابت غیرمستقیم دارد. این اسلحه مسلسل نیست بلکه نیمه 
اتومات است و برای شلیک های بعدی پشت سر شلیک می کند 
و  بوده  استاندارد  اسلحه  این  گفته  اسلحه شناسی  کارشناس  و 

دستکاری نشده است.
وی با اشاره به گفته های کارشناس اسلحه شناسی اظهار داشت: 
ایشان گفته که آزمایش گاز باروت مثبت است و فکر می کرد روی 
دست نجفی انجام شده است، در حالی که وی در آن زمان در قم 
بوده در نتیجه روی دست مرحومه انجام شده و نشان می دهد در 
زمان شلیک دست وی به اسلحه نزدیک یا چسبیده بوده است که 
این را نجفی هم تأیید کرده و گفته است و نشان می دهد فاصله بین 

دست و سلاح قرار نداشته است.
گودرزی با اشاره به اینکه تمام اظهاراتی که مطرح می شود پایه 
علمی دارد، گفت: می خواهیم این موضوع را از نظر علمی ثابت 
کنیم افسر تشخیص هویت اعلام کرده که نمونه گاز باروت به 
صورت تر و خشک روی دست مرحومه انجام شده است و می دانیم 
با موضوع شلیک گلوله، کارشناسی  پرونده های جنایی  که در 
اسلحه اهمیت دارد و اظهارات من در پایان جلسه قبل شاید باعث 
برخی استنباط های نادرست رسانه ای شده باشد. در حالی که 
دادرسی ماهوی است و با تدبیرهای بی مورد نمی توان وقت دادگاه 
را گرفت. بحث شلیک از دور و حالت دست برای دفاع از نظر علمی 
محال است و آزمایش گاز باروت نیز روی دست متهم انجام نشده 
است. بنابراین این تناقضات جدی در فیزیک جنایی و تشخیص 

هویت وجود دارد.
این وکیل متهم گفت: چیزی که بخش جنایی در گزارشات خود 
فرستاده این است که فاصله شلیک بیش از یک متر و کمتر از 5 متر 
بوده است اما در جلسه دوم دادگاه اعلام کرده فاصله تا کف دست 
تا 30 سانتی متر بوده است و این فاصله نزدیک نشان از درگیری و 
کشمکش دارد در حالی اکنون به این استنباط رسیده که مرحومه 
دست را به حالت اعتراض گرفته و گلوله خورده و این ایراد محض 

است.
وی اعتراض خود را به دادگاه وارد دانست و گفت: نباید در چنین 
پرونده های مهمی فقط یک کارشناس از ابتدا تا انتها اظهارنظر 
کند اشتباهات فیزیک جنایی از اول مطرح بوده ما نیز به تشخیص 
عملکردشان  اما  می کشند  زحمت  داشتیم.  اعتراض  هویت 
جوابگوی اهمیت پرونده نیست و نواقص ما را نیز همین سازمان 

جواب می دهد.
وکیل نجفی گفت: این مسائل نشان می دهد که موکل بنده 
تعادل نداشته سه گلوله شلیک شده، فاصله دست مرحومه با 
نجفی اکنون به صفر رسیده چرا که قدری سلاح را چسبیده و 
اظهارات متهم نیز به کرسی اثبات رسیده است و نشان از این دارد 

که کنترل به شلیک ندارد.
گودرزی ادامه داد: متهم بنده به قصد قتل وارد حمام نشده و 
در کمال صداقت آن را مطرح کرده و گفته سلاح قبلًا مسلح بوده 
است و اشتباه کرده ام این اسلحه در لباس های ما بوده که اسلحه را 
دیدم و نمی دانستم مسلح است. اظهارات ایشان در محضر دادگاه 
مهم است و اقرار وی در این جلسات واجب حجت است و اظهارات 

ابتدایی وی واجب حجت نیست.
وی از قبل گفته برای ترساندن مرحومه وارد حمام شده که شاید با 
دیدن اسلحه از سماجت رفتن به بیرون از خانه دست بردارد بنابراین 
برای احراز قتل عمد باید دلایل و مدارک در دادسرا ارائه شده باشد و 
صرفاً استناد به وی سندیت قانونی ندارد و از ابتدا تاکنون اظهارات 
متهم نشان می دهد که قتل عمد فاقد وجاهت قانونی است و عمداً 

کاری نکرده که باعث جنایت شود.
گودرزی وکیل مدافع نجفی گفت: سرهنگ عزتی می گوید 
ایشان نیم خیز التماسی داشته است اما اگر اینطور بود، ایشان با 

اصابت گلوله به بیرون از وام می افتاد.
وی خاطرنشان کرد: گلوله دفورمه شده هم مساله ای ایجاد کرده 
است. این گلوله دفورمه شده یعنی غیرمستقیم به بدن اصابت 
کرده است. سرهنگ عزتی گفته که بدن او ورزشکاری بوده است 
و به این دلیل گلوله دفورمه شده است، اما لوله کالیبر 9 میلیمتر 
داشته است و یکی از محکم ترین گلوله ها است و باید به جسم 

سخت خورده باشد.
این وکیل دادگستری یادآور شد: در این پرونده موکل بنده به 
دیوار شلیک غیرارادی می کند و موضوع عدم وجود اراده بدیهی 

است و ایراد جرح عمدی مطرح نیست.
گودرزی گفت: گلوله ای که به دیوار می خورد، قابل پیش بینی 
نیست به کجا اصابت خواهد کرد. ممکن است گلوله پس از اصابت 
به دست به دیوار یا نقطه دیگری بخورد. گلوله ای که به کف دست 

بخورد، می تواند موجب شکستگی استخوان کف دست شود.
این حقوقدان ادامه داد: ما می گوییم قابل پیش بینی نیست 
که گلوله پس از دیوار به کجا اصابت می کند، ما می خواهیم این 
موضوع به کمیسیون ارجاع و بررسی شود که آیا گلوله می تواند به 

بدن بخورد و دفورمه شود؟
وی با بیان اینکه ما بحث قتل شبه عمد را داشتیم، گفت: موکل 
بنده با توجه به شلیک غیر ارادی اتهام قتل عمدی را ندارد و ما 

نسبت به اتهام قتل عمد درخواست برائت داریم.
گودرزی اظهار داشت: متهم به اداره آگاهی مراجعه و اسلحه را 
تحویل داده است. تصور می کردیم مجوز اسلحه تا 8/94 است که 
استعلام گرفتم مشخص شد مجوز اسلحه تا سال 9۶ بوده است. 
بوده  تاریخ 27/9/9۶  تا  اسلحه  قاضی کشکولی گفت: مجوز 

است.
افراد  صلاحیت  اسلحه  مجوز  دادن  برای  داد:  ادامه  گودرزی 
بررسی می شود و اسلحه تا سال 9۶ اعتبار داشته اما بعد از این 
تاریخ صلاحیت آقای نجفی از بین نرفته است، زمانی که تاریخ 
اعتبار گواهی نامه رانندگی هم تمام می شود اما صلاحیت راننده 

برای رانندگی از بین نمی رود.
وی گفت: طبق تبصره 2 ماده 1۶ قانون هر شخصی که اسلحه 
خود را داوطلبانه تسلیم کند مشمول تخفیف می شود و آقای 

نجفی نیز مشمول تبصره دو این قانون می شود.
قاضی: قانون اساسی برای همه یکسان است

نجفی  وکیل  دفاعیات گودرزی  اتمام  از  بعد  قاضی کشکولی 
گفت: قانون اساسی برای همه یکسان است و اگر جرمی رخ واقع 

شود، دلایل اثبات آن، قابل پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: وظایف دادگاه تطبیق عمل ارتکابی با قانون است 

تا فعل مجرمانه را بررسی کنیم.
قانون  ماده 1۶0  تا  خواست  دادگاه  مستشار  ترابی  از  قاضی 

مجازات اسلامی را قرائت کند.
ترابی با قرائت ماده 1۶0 قانون مجازات اسلامی گفت: ادله اثبات 

جرم اقرار، شهادت، سوگند و علم قاضی است.
در ادامه قاضی کشکولی بیان کرد: ما ایرادات و ابهامات را به 
روش هایی که در قانون پیش بینی شده است، بررسی می کنیم. 
اقرارها باید به واقع باشند و زمانی ارزش دارند که با دلایل موجود در 

پرونده مطابقت داشته باشد.
و  آقای نجفی در دو جلسه گذشته در کمال عقل  افزود:  وی 
آرامش مطالب خود را مطرح کرده است. ایرادات و ابهامات وکیل 
مدافع در قالب آماره قضایی قابل بررسی است که به نحوی ادله 

علمی هم محسوب می شود.
در ادامه رئیس دادگاه از محمدعلی نجفی خواست که با حضور 

در جایگاه به ادامه دفاعیات خود بپردازد.
قاضی خطاب به نجفی با تشریح ابهامات مطرح شده از سوی 
وکیل او گفت: بهترین و روشن ترین دلیل برای روشن شدن این 
ابهامات سوال هایی است که از شما خواهم پرسید تا به روشن 

شدن واقعیت های روز قتل کمک کند.
رئیس دادگاه بار دیگر از نجفی پرسید آیا از شب قبل تا روز وقوع 
قتل به غیر از شما و همسرتان و فرزندش فرد دیگری در منزل شما 
بود که نجفی گفت: خیر. شب قبل برادر مرحومه تا 10 و نیم شب 
منزل ما بود و رفتم اما بعد از آن به غیر از من و مهیار صفری کسی 

در منزل نبود.
رئیس دادگاه از نجفی پرسید: شما شب قبل حادثه مطرح کردید 
که مشاجراتی داشتید و روز بعد ساعت 8 و نیم مهیار صفری را از 
خواب بیدار و روانه مدرسه کردید. آیا در آن ساعت غیر از شما و 
مرحومه فرد دیگری در منزل بود که نجفی بار دیگر پاسخ داد: خیر.
رئیس دادگاه مجدد از نجفی پرسید شما ساعت 9 و 23 دقیقه بر 
اساس اسناد موجود با راننده خود تماس گرفتید و نشان می دهد 
قتل از زمان 9 و 5 دقیقه تا 9 و23 دقیقه بوده است؛ آیا این را قبول 
دارید که نجفی با پاسخ مثبت به آن گفت: بله حدود ساعت 9 و 5 
دقیقه من وارد حمام شدم و بعد از آن حادثه برای لحظاتی دچار 
شوک شده بودم اما بعد از آن حدود همین ساعتی که شما اشاره 

کردید با راننده تماس گرفتم.
قاضی از متهم پرسید آیا به غیر از شما کسی آن اسلحه را حمل 
کرده و تحویل پلیس داده است زیرا شما در جلسه قبل گفتید که 

اسلحه را خودم از منزل خارج کرده و همراهم به قم برده ام.
نجفی با پاسخ مثبت به این موضوع اظهار داشت: خودم اسلحه 

را تحویل پلیس دادم.
در ادامه سرگرد عزتی گفت: فاصله بین دو نفر نزدیک و شلیک 
ها بی هدف بوده است و شلیک ها از داخل حمام به بیرون انجام 

شده است.
وی ادامه داد: شلیک به سمت وان به صورت مستقیم بوده است 
در صورتی که در جلسه قبل گفتیم شلیک به سمت کمد مستقیم 
بود که این را اصلاح می کنیم البته این موضوع در روند دادگاه 
اشکالی ایجاد نمی کند زیرا گلوله آخر باعث فوت شده است. گلوله 
ای که به دست اصابت کرده، مستقیم بوده است، یک تیر هم به 

دست و هم به بدن خورده است.
قاضی از وکیل نجفی خواست تا جلو بیاید و تعداد پوکه ها و بالش 

را با حضور کارشناسان بررسی کند.
سرگرد عزتی کارشناس اسلحه گفت: در صحنه جرم 5 گلوله 
کشف شده است یک گلوله در وان، 2 گلوله در روشویی و 2 گلوله 

کنار در پیدا شده است.
وی بیان کرد: تعدادی از روکش های گلوله تجزیه شده اند که 
نشان می دهد به جای سختی برخورد کرده است. یکی از گلوله 
ها به دیوار حمام و بعد به سقف برخورد کرده است که آثار کچ هم 
روی فشنگ وجود دارد. یک گلوله هم داریم که دفورمه شده است.
قاضی از سرگرد عزتی پرسید: علت دفورمه شدن گلوله اصابت به 

جسم سخت است یا برخورد به بدن مقتوله؟
سرگرد عزتی گفت: گلوله ابتدا به بدن و سپس به بدن برخورد 

کرده اما ممکن است به جسم سخت هم خورده باشد.
سرگرد عزتی ادامه داد: یک گلوله از بدن مقتوله پیدا شده است. 
نظر من برای علت کج شدن گلوله برخورد به بدن مقتوله است. 
گلوله از کف دست وارد و از پشت دست خارج و مجدد از قفسه 

سینه وارد و در پهلوی چپ متوقف شده است.
پزشک پزشکی قانونی: صحنه جرم دستکاری شده بود

در ادامه قاضی کشکولی از میررئیسی پزشک پزشکی قانونی 
خواست تا در جایگاه قرار بگیرد.

قاضی گفت: آقای میررئیسی مقتوله را در سر صحنه جرم معاینه 
کرده است.

با مشاهدات خود در صحنه جرم گفت:  رابطه  میررئیسی در 
ساعت 13:45 دقیقه 7خرداد ماه زنگ پزشکی قانونی به صدا 
درآمد و قتل گزارش شد و ما ساعت 14:30 وارد صحنه جرم شدیم.
میررئیسی ادامه داد: زمانی که به محل رسیدیم، صحنه جرم به 
هم ریخته بود و دستکاری شده بود و بالش در حمام نبود و روی 

تخت بود و مقداری خون در وان و روی زمین ریخته بود.
پزشک پزشکی قانونی گفت: مقدار خونریزی کم بود زیرا گلوله در 

داخل بدن باقی مانده بود.
میررئیسی پزشکی قانونی گفت: زمانی که ما به صحنه جرم 
بررسی های  ما در  بود.  رسیدیم، صحنه کاملًا دستکاری شده 
اول گفتیم گلوله به صورت مدور وارد بدن مقتول شده است اما با 
انتقال جسد به پزشکی قانونی شستشوی بدن و بررسی های دقیق 
مشخص شد که گلوله به صورت بیضوی وارد بدن مقتوله شده 
است. وی در تشریح نحوه قتل اظهار داشت: حاشیه ساییدگی 
ناشی از سوختگی دست بر اثر گلوله ایجاد شده و همچنین بعد 
از اصابت گلوله سوراخ بزرگی در پشت دست ایجاد کرده است. بعد 
از معاینه جسد و جراحت یک و دو سانتی متری این اختلاف نظر 
شکل گرفت و بعد از پاک کردن لخته خون و معاینه دقیق اصابت 
گلوله به کف دست موجب خرد شدن استخوان دست و نیز سوراخ 
روی قفسه سینه شده است. بنابراین بررسی دقیق جسد و آثار 
ایجادشده بر روی آن به صورت یقین نشان داد که شلیک گلوله به 

صورت بیضوی بوده است.
قاضی کشکولی از دکتر پزشک قانونی درباره زمان و علت مرگ 
مقتوله پرسید که او در پاسخ زمان مرگ را حدود چند ثانیه بعد از 
اصابت گلوله عنوان کرد و گفت به علت پارگی ریه و قلب مقتوله 

چند ثانیه بعد از اصابت گلوله فوت کرده است.
قاضی کشکولی از متهم نجفی پرسید آیا شما به دست چپ 

مرحومه هم توجه کردید؟
نجفی گفت: من به جز سر و صورت ایشان به جایی دست نزدم.

قاضی گفت: یکی از ادعاهایی که آقای گودرزی مطرح کرده 
است، این است که خون کف حمام تطبیق داده نشده است، آیا 

این خون بدن شما بوده است؟
نجفی گفت: بدن من زخمی نشده بود.

قاضی گفت: شما گفته بودید دومرحله در وان رفتید. چرا بدن 
شما خونی شده بود؟

بودم و  متهم نجفی اظهار داشت: چون که کنار وان نشسته 
احتمالًا آنجا خونی شده است.

قاضی افزود: اسلحه را کجا گذاشتید؟
نجفی گفت: جلوی آینه دستشویی.

رئیس دادگاه گفت: خشاب شما چند تیر گنجایش دارد؟
نجفی توضیح داد: فکر کنم 13 تیر.

قاضی گفت: غیر از اینها گلوله دیگری هم داشتید؟
نجفی افزود: خیر هرچه در خشاب بوده است.

قاضی با اشاره به اظهارات وکیل نجفی مبنی بر اینکه در کف 
حمام دکمه هایی پیدا شده است، از نجفی پرسید آیا مشاجره 

داشتید؟ این دکمه ها متعلق به شماست؟
مشاجره  رفتیم،  جدید  خانه  به  که  زمانی  از  ما  گفت:  نجفی 
فیزیکی نداشتیم و یک دکمه را می دانم که دکمه آستین پیراهن 

است که با آن به قم رفتم.
قاضی افزود: اگر خسته هستید، می توانید بنشینید تا ما از 

کارشناسان برای بیان اظهاراتشان دعوت کنیم.
نجفی گفت: شما سوال دیگری ندارید؟ من خسته نیستم.

و  باشید  داشته  حضور  جایگاه  در  پس  گفت:  دادگاه  رئیس 
سرهنگ عزتی راد و خانم اسماعیلی و خانم عبادی از کارشناسان 

بررسی صحنه جرم در جایگاه حاضر شوند.
در این هنگام قاضی کشکولی از دادگاه خواست که بخش هایی 
از فیلم صحنه جرم را پخش کنند و گفت: صحنه ورود نجفی به اتاق 

تا زمان خروج ایشان را پخش کنید.
در این هنگام لیلا اسماعیلی در جایگاه قرار گرفت و افزود: در 
ساعت 13:30 روز وقوع جرم به ما اطلاع دادند و در صحنه من نظر 

خودم را دادم و نظر قطعی را کارشناسان می دهند.
وی ادامه داد: یک ورود و خروج گلوله از کف دست را مشاهده 
کردیم و یک ورود روی سینه داشتیم که خروجی مشاهده نکردیم.

سرگرد عزتی راد نیز درباره بررسی های خود گفت: در مورد اینکه 
این دو نفر با هم درگیر بودند، بحثی نداریم. برای ما محرز است که 
درگیری و کشمکش وجود داشته است و تیراندازی نجفی دقیق 

نبوده یا بی هدف بوده است.
وی با بیان اینکه دو فرضیه نوشته شد، افزود: خشاب این اسلحه 
15 تیر می خورد اما این سلاح لحظه شلیک 13 تیر داشته است. 
8 تیر را که برای ما آوردند و 5 تا هم در صحنه پیدا شده است. از 
این پنج تا یکی به کمد یکی به گوشه وان و یکی به دیوار خورده که 
در فیلم هم مشخص بود و یکی دیگر هم به دیوار سر دوش اصابت 

کرده است و گلوله آخر همان است که به بدن وارد شده است.
وی با اشاره به اظهارات وکیل مدافع متهم نجفی گفت: گلوله 9 
میلی متری اگر به بدن وارد شده است، مدور خواهد بود و با توجه 
به ابعاد سوراخ که بیضوی است، نشان می دهد که مستقیم نبوده 

است.
عزتی درباره مطرح شدن فاصله یک تا پنج متر هم گفت: ما 
اظهارنظر کلی کردیم. ما دو فرضیه داشتیم که با توجه به اظهارات 
یعنی  ما قوت گرفت.  اول  پرونده فرضیه  و تکمیل  آقای نجفی 
شلیک یک گلوله که منجر به فوت شده است و اگر پشت دست را 

نگاه کنید نشان می دهد که تخریب گر بوده است.
وی افزود: گلوله ای که 9 میلی متر باشد و از اسلحه برتا هم باشد، 
اگر به سینه بخورد از بدن خارج می شود و به این دلیل بود که پنج 
متر را گرفتیم، اما چرا گلوله خارج نشده است چون به کف دست 

خورده و ضرب آن گرفته شده است.
در ادامه دادگاه قاضی از مهیار صفری پسر میترا استاد خواست 
در جایگاه قرار گیرد و قبل آن به عکاس ها گفت: لطفاً عکس 

نگیرید.
پسر مقتوله: دکمه ها برای پیراهن من است

رئیس دادگاه از مهیار صفری پرسید: تعدادی دکمه داخل سالن 
کشف شده این دکمه ها ناشی از چه بوده است؟

مهیار صفری گفت: من در ساعت 12 و 10 به خانه آمدم و با 
زیرا دچار شوک  کردم  پاره  را  پیراهنم  و  روبرو شدم  مادرم  جسد 

عصبی شده بودم. دکمه مال پیراهن من است.
قاضی پرسید که لباست رو عوض کردی که مهیار صفری پاسخ 
داد: زیر پیراهنم تیشرت داشتم و با همان بیرون رفتم و به خانواده 
ام خبر دادم. مهیار صفری پیراهنش را آورده بود و در دادگاه باز کرد 

و نشان داد.
قاضی از او پرسید دکمه های پیراهن کنده شده است، که او 

گفت بله.
رئیس دادگاه پرسید: شب قبل از حادثه غیر از شما و آقای نجفی 
کسی حضور داشت که مهیار صفری گفت: شب قبل حادثه دایی 

ام بود که رفت و صبح فقط ما سه نفر بودیم و کسی نبود.
قاضی پرسید در روز حادثه شما عصبی بودید و چاقو برداشتید که 

به کسی حمله کنید که کنترل شدید آنرا قبول دارید.
مهیار پاسخ داد: بله صحت دارد چون عصبی بودم و نمی توانستم 
خودم را کنترل کنم. آقای آقازاده مرا گرفت اما چاقو را خودم به او 
دادم. فقط گفتم بگذارید به دایی ام خبر دهم که گفت خودم به او 

می گویم اما او شماره دایی ام را نداشت.
قاضی پرسید گفته اید که می دانم مادرم را پدرم کشته است، 
درست است؟ مهیار صفری پاسخ داد بله چون به غیر از آن دو نفر 

فرد دیگری نبود. درگیری های قبلی هم داشتند.
قاضی کشکولی منظورش از پدر را از مهیار پرسید که کیست که 
مهیار صفری پاسخ داد: آقای محمدعلی نجفی پدرخوانده ام را 

می گویم .
وکیل نجفی: موکلم صداقت داشته است

از سرگرد عزتی راد کارشناس  بار دیگر  ادامه رئیس دادگاه  در 
اسلحه در خصوص مدور یا بیضوی شلیک شدن گلوله سوال کرد 
که او پاسخ داد: هر مانعی در مسیر شلیک مستقیم گلوله ایجاد 
شود، باعث می شود که گلوله به شکل بیضوی وارد بدن شود و در 

این مورد نیز قطعاً چنین اتفاقی افتاده است.
محمدعلی نجفی با حضور در جایگاه گفت: دو نظریه کارشناس 
اسلحه مبنی بر اینکه مقتوله به حالت نیم خیز با من درگیر شده و 
نیز فاصله بیش از 80 سانتی متر را قبول ندارم زیرا اگر چنین نظریه 
ای درست بود، بعد از اصابت گلوله مقتول باید زیر وان می افتاد 
نه داخل وان و به غیر از این ایراد سایر بخش های نظری سرگرد 

عزتی را قبول دارم.
هرچیز  از  اول  موکلم  گفت:  نیز  نجفی  مدافع  وکیل  گودرزی 
صداقت داشته است. آزمایش گاز باروت هم مثبت بوده که نشان 
دهنده نزدیکی شلیک بوده است. ما مدعی هستیم که قتل شبه 

عمد بوده است.
رئیس دادگاه در این هنگام با اشاره به اظهارات وکیل مدافع 
نجفی گفت: اینکه گاز آرسنال و سی جی آر چرا از دست مقتوله 
برداشته شده است، باید بگویم که قطعاً اگر از دست آقای نجفی 
هم برداشته می شد مثبت بود. جمع آوری قرائن دیگر هم شاید در 

پرونده بی تاثیر باشد که هرچند بررسی های لازم انجام می شود.
قاضی کشکولی گفت: تعداد سلاح های استفاده شده و تعداد 
پوکه ها روشن شده است لذا تقاضاهایی که آقای گودرزی داشته و 
هیات قضایی خود را بی نیاز از آن می داند، مطلبی نیست که ما 

بخواهیم دادرسی را ادامه دهیم و به این نواقص بپردازیم.
برادر میترا استاد: از اختلاف خواهرم با نجفی اطلاع داشتم

برادر مقتوله  از مسعود استاد  این هنگام قاضی کشکولی  در 
خواست که در جایگاه قرار بگیرد.

قاضی از مسعود استاد پرسید شما آیا شب قبل از حادثه در خانه 
آقای نجفی و میترا استاد بودید؟

مسعود استاد گفت: آقای نجفی درست گفتند و من برای شام 
دعوت شدم و متوجه مشاجره ای نشدم و ساعت 11:20 به منزل 

برگشتم.
وی در پاسخ به این سوال قاضی که آیا از اختلاف خواهرتان با 
آقای نجفی اطلاع داشتید گفت: بله اطلاع داشتم و گاهی برای 

حل آن نزدشان می رفتم.
رئیس دادگاه گفت: ما در این چارچوب با رعایت موازین قانونی 
اقدامات آقای نجفی را که منجر به سلب حیات شده را بررسی 
خواهیم کرد. این ابهامات مرتفع شده و ما آماده گرفتن آخرین 

دفاعیات هستیم.
وی در پایان با اعلام ختم رسیدگی به این پرونده گفت: رأی در 

مهلت قانونی صادر می شود.

ختم رسیدگی به پرونده قتل متیرا استاد ؛رای درمهلت قانونی صادرمی شود

وکیل نجفی:موکلم اقرار به قتل شبه عمدی دارد
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اقتصادی

نایب رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران معتقد است، آن چه در روزهای گذشته در بازار ارز رخ 
داده نه یک روند کاهشی که تداوم نوسانات شدید ماه های گذشته بوده و در چنین فضایی، 

تصمیم گیری برای فعالان اقتصادی امری دشوار است.
پدرام سلطانی اظهار کرد: آنچه اقتصاد ایران در ماه های گذشته با آن روبه رو شده، تجربه 
یک دوره نوسان شدید نرخ ارز است که چه در روند صعودی و چه در حوزه نزولی، قابل رصد 
است. این نوسانات شدید باعث می شود تولیدکننده، فروشنده و مصرف کننده با یک عدم 

اطمینان جدی روبه رو شوند و تکلیف خود را برای تصمیم گیری ندانند.
به گفته وی، تجربه شرایط نوسان در نرخ ارز بسیار نامطلوب است، زیرا وقتی نرخ ها 
صعودی می شود، مشخص نیست که در چه نقطه ای خواهد ایستاد و وقتی بازار برای چند 
روز کاهش قیمت نرخ دلار را تجربه کند، فعالان اقتصادی نمی دانند این روند تا چه زمانی 

ادامه خواهد داشت.
نایب رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران، با بیان اینکه بخشی از تلاطم های ارزی مربوط به 
مداخله های بانک مرکزی در بازار است، تصریح کرد: بانک مرکزی باید مداخلات خود در 
بازار را طوری انجام دهد که نتیجه این اتفاق، نوسان شدید نباشد. در شرایط نوسان یکی 
از مهمترین اتقافاتی که رخ می دهد، عدم واکنش قیمت کالاها خواهد بود، زیرا تولیدکننده 
نمی داند اتفاقات رخ داده تا چه زمانی و به چه شکلی ادامه خواهند یافت. شوک های نزولی 

بازار ارز نیز در چنین فضایی طبقه بندی می شوند.
سلطانی در پاسخ به این سوال که تولیدکنندگان چه زمانی نسبت به روند کاهشی بازار 
ارز واکنش نشان داده و قیمت تمام شده کالا را پایین می آورند، تصریح کرد: در بازار تولید 
سینگالی که از بازار ارز گرفته می شود به یک دوره حداقل یک ماهه یا بیشتر از آن نیاز دارد و 
نمی توان انتظار داشت با کاهشی شدن قیمت ها در چند روز، ناگهان بهای کالاهای مصرفی 

در بازار کاهش پیدا کند.
*تولید از نیما تاثیر می گیرد، نه بازار آزاد

وی ادامه داد: موضوع دیگری که در این زمینه اهمیت زیادی دارد، توجه به این مسئله 
است که قیمت ها در عرصه تولید بیش از آن که به نرخ بازار آزاد وابسته باشد، از نرخ سامانه 
نیما تاثیر می پذیرد و نرخی که در این سامانه تعیین شده، در نهایت برای تولیدکنندگان 

اثربخشی اصلی را دارد.
این فعال اقتصادی با اشاره به روند صعودی نرخ ارز در سامانه نیما در دو ماه گذشته، اظهار 
کرد: این سامانه در هفته هایی که گذشت هرگز روال نزولی نداشته و از این رو نمی توان انتظار 
داشت کالایی که دو ماه پیش و با قیمت ارز بالا تولید شده، ناگهان کاهش قیمت داشته 

باشد.
به گفته سلطانی در صورتی که روند نزولی قیمت ها در بازار ارز ادامه پیدا کند و این کاهش 
نه به دلیل نوسان، که به دلیل آغاز شدن یک فرآیند طولانی مدت باشد، می توان انتظار 
داشت که تولیدکنندگان قیمت کالای خود را برای دوره بعدی و براساس نرخ جدید کاهش 

دهند، اما برای کاهش قیمت صرف نزولی شدن نرخ ارز برای چند روز کافی نیست.
*ارز یکی از عوامل تورم کالاهاست

وی با بیان اینکه اساسا قیمت ها به سمت بالا چسبندگی و مقاومت بیشتری دارند، گفت: 
برای کاهشی شدن قیمت ها، باید عوامل مختلفی در کنار یکدیگر قرار گیرند که نرخ ارز تنها 

یکی از آنها است.
نایب رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران، به لزوم محاسبه وزنی نرخ ارز برای تعیین تکلیف 
دقیق سرنوشت بازار اشاره کرد و افزود: ما باید به طور دقیق بدانیم که چه میزان ارز در 
سامانه نیما، چه میزان با ارز دولتی و چه میزان بر اساس ارز آزاد در اقتصاد ایران تزریق شده 

و تاثیرگذاری داشته تا پس از آن مشخص شود که تغییر در کدام نرخ می تواند بیشترین تاثیر 
را در بازار داشته باشد. سلطانی با تاکید بر اینکه نمی توان قیمت ها در بازار را صرفا براساس 
نرخ ارز تعیین کرد، توضیح داد: شاخص عمومی بهای مصرف کننده یا همان نرخ تورم در 
ماه های گذشته به شکل جدی بالا بوده است. وقتی که تورم نقطه به نقطه، روند افزایشی 
خود را حفظ کرده و پیش بینی ها نشان می دهد تورم تا پایان سال جاری میانگین ۴۰ 
درصدی یا بالاتر خود را حفظ خواهد کرد، نمی توان انتظار داشت صرفا با نزولی شدن قیمت 

ارز، ما با کاهش نرخ ها در دیگر بازارها نیز مواجه شویم.
وی ادامه داد: بررسی آمار تورم ماهانه کشور که از سوی مرکز آمار ارائه می شود، نشان 
می دهد ما هر ماه بین یک تا سه درصد تورم جدید ثبت می کنیم و از این رو تورم سالانه کشور 
نیز بالا خواهد بود. ایران در تاریخ خود جز در مدت کوتاهی در دهه های ۲۰ و ۳۰، تورم منفی 

تجربه نکرده و در ماه های گذشته نیز همواره نرخ تورم دو رقمی بوده است.
نایب رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: برای کاهشی شدن نرخ تورم عوامل 
مختلفی باید در ساختار اقتصاد ایران تغییر کنند که یکی از آنها می تواند بازار ارز باشد. اینکه 
در ماه های گذشته عملا توان ارائه یک تحلیل دقیق از سرنوشت این بازار وجود نداشته و 
هیچ یک از بخش های فعال در اقتصاد ایران نمی توانند برای آینده خود در حوزه ارز تحلیل یا 

برنامه ریزی دقیق داشته باشند، قطعا به نفع اقتصاد کشور نخواهد بود.
در حدود ۱۰ روز اخیر نرخ دلار یک روند کاهشی را آغاز کرد که پس از مدتی نسبتا طولانی 

نرخ این ارز را در بازار آزاد ایران به کانال ۱۱ هزار تومان بازگرداند.
در روزهای گذشته برای بخشی از مردم این سوال به وجود آمد که چرا وقتی نرخ ارز افزایش 
پیدا می کند، این موضوع در بهای تمام شده کالاها اثری محسوس دارد اما وقتی قیمت دلار 

نزولی می شود، عملا بسیاری از قیمت ها تغییر نمی کنند.

نایب رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران  پاسخ می دهد؟
چراباافتنرخدلارقیمتکالاهاکاهشنیافت؟

عرضه ۱.۳ میلیون واحد تا دو سال آینده

مسکن،موتوراقتصادراروشنمیکند؟

بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد با رکود مواجه شده و به همین دلیل، دولت تولید 
و عرضه یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی تا دو سال آینده را در دستور کار قرار داده 

است.
نتایج  اخیر،  روزهای  در  مسکن  بخش  ارشد  مدیران  با   رییس جمهور  نشست 
امیدوارکننده ای را در این حوزه به همراه داشت. حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
در این جلسه اظهار کرد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در بخش مسکن روستایی ۲۰۰ 
هزار مسکن در سال جاری و ۲۰۰ هزار مسکن سال آینده ایجاد و وزارت راه و شهرسازی 
نیز امسال و سال آینده در مجموع ۴۰۰ هزار مسکن را ایجاد و ۵۰۰ هزار مسکن نیز تکمیل 

خواهد کرد.
بخش مسکن دارای رابطه پیشین با ۷۸ بخش اقتصاد و رابطه پسین با ۵۶ بخش اقتصادی 
با ضریب انتشار ۱.۲ است. یعنی به ازای هر یک اشتغال ۱.۲ اشتغال غیرمستقیم ایجاد 
شده است. همچنین سهم مسکن و ساختمان در اشتغال مستقیم کشور حدود ۱۲ درصد 
و تعداد شاغلان این بخش نیز ۳.۱ میلیون نفر هستند. با این حال این بخش از سال ۱۳۹۱ 
وارد رکود شد و رشد قیمت در سال ۱۳۹۷ نیز رونق معاملات این بخش را در پی نداشت و 
بازار با رکود تورمی مواجه بود. کارشناسان همواره تاکید می کنند که مسکن به عنوان یک 
حوزه پیشران، توان اثرگذاری بر سایر بخش ها را دارد. به همین دلیل دولت مسیر رونق دهی 

به این بخش با لحاظ توان طرف تقاضا را در دستور کار قرار داده است.
با توجه به  تجربه مسکن مهر که بعضا بدون توجه به تقاضای واقعی در نقاط دورافتاده 
اقدام به ساخت و ساز شده بود، دولت های تدبیر و امید احیای بافت های ناکارآمد را 
مهم ترین سیاست خود قرار داد؛ چرا که در این بافت ها زیرساخت های شهری وجود دارد 
و ساکنان اصلی نیز تمایل به سکونت در آن دارند؛ هرچند بنا به گفته معاون عمرانی وزیر 
کشور هم اکنون بافت های میانی از ساکنان قدیمی، خالی شده و مهاجران سایر شهرها 

جای آنها را گرفته اند.
بافت های  احیاء  در  مسئولان  بیشتر  اهتمام  ضرورت  بر  تأکید  با  روحانی  حسن 
فرسوده،گفت: باید تلاش کنیم تا با تکمیل طرح های گذشته در زمینه مسکن و ایجاد و 
بازسازی خانه هایی که در مناطق مختلف کشور به واسطه بلایای طبیعی تخریب و یا دچار 

آسیب شده، مسکن مورد نیاز مردم را تأمین کنیم.
به گفته رییس جمهور باید تلاش کنیم تا در ۲ سال باقیمانده از دولت گامی مهم در بخش 
مسکن به انجام برسانیم که در این راستا دولت باید از سرمایه هایی که در اختیار دارد، 
مانند ارایه خدمات ارزان قیمت، تسهیل در ارایه جواز، اعطای زمین و کمک بانک ها برای 

سرمایه گذاری در ساخت مسکن استفاده کند.
هم اکنون زمین و مصالح ساختمانی مهم ترین مولفه ها در قیمت مسکن هستند که 
سازندگان چالش هایی را در این حوزه پیش رو دارند. به طور مثال قیمت  سیمان طی چهار 
ماه اخیر از کیلویی ۶ تا ۷ هزار تومان به کیلویی ۱۸ هزار تومان افزایش یافته است. در 
بخش  زمین نیز در کلانشهرها رشد سه تا چهار برابری قیمت ها را شاهد بوده ایم. دولت 
در نظر دارد با ارایه زمین های خود، عرضه مسکن در بافت های  ناکارآمد را تسریع کند؛ با 
وجودی که ماده ۶ قانون ساماندهی، دستگاه ها را موظف به ارایه زمین های مازاد کرده، 
عمده دستگاه های دولتی نسبت به عرضه زمین امتناع می کنند. البته شخص رییس 
جمهور تاکید ویژه ای بر اجرای این موضوع دارد و لیستی از این زمین ها نیز استخراج شده 

و در حال پیگیری است.
محور دوم، اصلاح محدوده و حریم شهرها است در جاهایی که مطالعات نشان می دهد 
از آن ممکن است اراضی بخش  نیاز به توسعه شهری جدید وجود دارد و بخشی  که 
خصوصی باشد که با ورود به شهر منجر به توسعه مسکن می شود بخش دیگر نیز که اراضی 
ملی است که تحویل مجموعه وزارت راه و شهرسازی، سازمان ملی زمین و مسکن یا شرکت 
عمران شهرهای جدید خواهد شد؛ بخشی نیز مربوط به اراضی خود وزارت راه و شهرسازی 
و زمین هایی است که در حریم شهری قرار دارد که این اراضی به نوعی در اختیار طرح 
اقدام ملی قرار گرفته است و بخش عمده پروژه های آماده اجرا با استفاده از همین ظرفیت 

خود وزارت راه و شهرسازی تامین می شود.
در شهرهای جدید تامین خدمات و زیرساخت ها باید مقدم بر تولید و عرضه مسکن باشد

بخش دوم برنامه اقدام ملی تولید و عرضه مسکن مربوط به عرضه ۲۰۰ هزار واحد تا سال 
۱۴۰۰ در مجموعه شهرهای جدید است. عمده جامعه مخاطب شهرهای جدید اقشار 
متوسط و کم درآمد اجتماعی هستند. شهرهای جدید در مناطق کلان شهری واقع شده اند 
و بنابراین می توانند به بازار مسکن در این مناطق کمک و ظرفیت جدیدی ایجاد کنند. به 
علت در اختیار بودن زمین نسبتا ارزان قیمت، انعطاف نسبتا بالاتری برای عرضه مسکن 
در این شهرها وجود دارد؛ در عین حال تامین زیرساخت ها و خدمات روبنایی موضوع 
جدی این حوزه است و بحثی نیز در جلسه با رئیس  جمهور در این خصوص انجام شد که 
هماهنگی میان دستگاه ها برای آماده سازی، مقدمه سازی و تامین خدمات و زیرساخت ها 

مقدم بر تولید و عرضه مسکن باشد.
*برای رونق بخشی به بازار مسکن سهم این بازار از تسهیلات بانک ها باید به ۲۰ 

درصد افزایش پیدا کند
در بخش بنیاد مسکن و حوزه مجموعه شهرهای جدید، موضوع اصلی مربوط به تامین 
تسهیلات با نرخ های معمول است و بحثی که در جلسه با رئیس جمهور صورت گرفت 
این بود که در سال های اخیر سهم مسکن از کل تسهیلات اعطایی بانک ها روند مناسبی 
نداشته است و بحثی که صورت گرفت این بود که این نرخ باید به حدود ۲۰ درصد برسد 
یعنی ۲۰ درصد تسهیلات بانکی به حوزه مسکن تعلق بگیرد که پشتیبان مالی برای طرح 

اقدام ملی و نیز سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه مسکن باشد.
یکی از نکاتی که در جلسه دست اندرکاران حوزه مسکن با رییس جمهور تحلیل شد 
و بخشی از کاهش عرضه واحدهای مسکونی در سالهای اخیر به آن مرتبط بود، بحث 
مربوط به تزریق تسهیلات بانکی به بخش مسکن بود؛ البته پرداخت تسهیلات بانکی به 
حوزه مسکن در سال ۹۷ نسبت به سال ۹۶ بهبود پیدا کرد و ۱۳ درصد مجموع تسهیلات 
پرداختی بانک ها را شامل شد؛ اما بحث مطرح شده در این جلسه این بود که برای رونق 
بخشی به بازار مسکن این سهم باید به ۲۰ درصد افزایش پیدا کند. بنابراین امیدواریم بانک 

مرکزی در تحلیل های خود به این جمع بندی برسد و پشتیبانی این تسهیلات باشد.
*ارائه زمین رایگان؛ راه کار ترغیب سازندگان به تولید مسکن

حسین هاشمی تختی نژاد، عضو کمیسیون عمران مجلس گفته است: برای تسریع در 
پروژه های مسکن سازی در کشور باید مشوق های اقتصادی در نظر گرفته شود، در این 

رابطه مهم ترین مسئله، ارائه زمین رایگان برای ساخت مسکن است.
وی افزود: موضوع بعدی، ارائه مصالح ساختمانی به صورت شرایطی به سازندگان است، 
از این رو وزارت راه و شهرسازی در این راستا، بازار تعهدی مصالح را طراحی کرد، البته این 

طرح هنوز عملیاتی نشده و باید هر چه سریع تر محقق شود.

چرانفتگرانشد؟
قیمت نفت که هفته گذشته را با آرامش نسبی به پایان برده بود دوباره با بالا گرفتن تنش ها 
بر سر نفتکش های توقیف شده و البته تعطیلی بزرگترین میدان نفت لیبی ۲ درصد بالا 
رفت. اگرچه آمریکا همواره تلاش می کند تا اهمیت خاورمیانه را در تعیین قیمت نفت خام 
نادیده بگیرد و این موضوع را کم اهمیت جلوه دهد اما همچنان تحولات در این نقطه از 
جهان بیشترین تاثیر را بر بازار نفت و قیمت آن دارد. از همین روست که توقف یک نفتکش 
انگلیسی در تنگه هرمز به تنهایی این قدرت را دارد تا قیمت طلای سیاه را جا به جا کند. 
بنابراین با وجود اینکه توقیف این نفتکش زمانی اتفاق افتاد که بازارهای هفتگی نفت بسته 
بود اما قدرت خود را برای تغییر قیمت ها تا دیروز حفظ کرد تا با شروع معاملات شاهد 
جهش قیمت در بازار باشیم. البته این تنها عامل اثرگذار بر قیمت نفت نبوده و تعطیلی 
بزرگ ترین میدان نفتی لیبی، از جمله عوامل رشد قیمت نفت است. با این حال عواملی 
مانند افت تقاضای جهانی و البته افزایش ذخیره سازی در آمریکا بعد از چند هفته کاهش، 
مانع از بالا رفتن بیشتر قیمت ها در این بازار شد تا در نهایت نفت برنت با یک دلار و ۲۷ 
سنت رشد همراه شود. با این رشد ۲ درصدی نفت برنت در هر بشکه ۶۳ دلار و ۴۷ سنت 
قیمت گذاری شد. نفت شاخص آمریکا هم ۹۵ سنت گران تر از روز جمعه مععامله شد و به 
۵۶ دلا رو ۷۱ سنت رسید. ریسک های سیاسی در خاورمیانه سبب شده تا کاهش قیمت 

نفت برنت به زیر ۶۰ دلار حداقل در کوتاه مدت بعید به نظر برسد.

بین مدیران دولتی در ادوار مختلف، افرادی از فعالان شناخته  شده بخش خصوصی 
حضور داشته اند. نگاهی به نام ها و کارنامه این افراد می تواند نشان دهد این ارتباط و 

جابه جایی، چه نتایجی در هر دو بخش دولتی و خصوصی داشته است.
جابه جایی افراد بین بخش دولتی و خصوصی، سؤال برانگیز است. اطلاعاتی که مدیران 
دولتی در اختیار دارند، می تواند بر کسب وکار شخصی شان تأثیرگذار باشد و فرصت رقابت 
را از سایرین بگیرد. احتمال تصمیم گیری های جهت دار مدیران کسب وکارهای بزرگ 
بخش خصوصی هم که وارد بدنه دولت می شوند، وجود دارد. با این حال، هر دو گروه 
به مشورت یکدیگر و استفاده از تجارب دو سوی میدان نیاز دارند و آنچه اهمیت دارد، 

شفافیت و سلامت ارتباط بین قدرت و ثروت است.
در عین حال برخی معتقدند این مسیر باید از بخش خصوصی به دولت باشد تا مدیرانی 
که توانسته اند با سرمایه خود در کسب وکاری موفق شوند، تجربه مثبت را برای فعالیت با 
بودجه عمومی هم به کار گیرند؛ این در حالی است که برخی مدیران دولتی وقتی بعد 
از پایان ماموریت وارد کار خصوصی می شوند، شکست می خورند و احتمالا در هزینه کرد 

سرمایه عمومی نیز چندان موفق نبوده اند.
*کلاف در هم تنیده بخش خصوصی و دولتی

در آغاز انقلاب اسلامی و پیش از تقسیم سمت ها بین افراد مورد اعتماد حکومت، حد و 
مرز مشخصی بین بخش دولتی و خصوصی وجود نداشت. حکومت جدید تازه امور را در 
دست گرفته بود، جایگاه بین المللی اش تغییر کرده و از طرف دیگر، درگیر جنگ با کشور 
همسایه بود. اتاق بازرگانی پس از انقلاب اسلامی، فعالیت خود را با محوریت هشت نفر 
که مورد اعتماد انقلابیون بودند و به کمیته منتخب اتاق بازرگانی معروف شدند، ادامه داد.

یکی از اعضای این کمیته، سید علی نقی خاموشی بود که بیشترین سابقه ریاست اتاق 

تهران و ایران را در کارنامه خود دارد.
*رئیس ادوار مختلف اتاق های تهران و ایران

علی نقی خاموشی در سال ۱۳۵۷ به عنوان یکی از اعضای کمیته هشت نفره وارد اتاق 
بازرگانی شد و سپس، در دوره های بعدی با انتخابات، به عنوان نماینده بخش خصوصی 
رأی آورد و تا سال ۱۳۸۱ در اتاق تهران و تا سال ۱۳۸۵ در اتاق ایران، صندلی ریاست را 

در اختیار داشت.
خاموشی حدوداً از سال ۱۳۵۷ تا ۱۳۵۹ رئیس بنیاد مستضعفان بود و در دوره وزارت 
حبیب الله عسگراولادی در وزارت بازرگانی در سال های ۱۳۶۰ تا ۱۳۶۲، معاون صادرات 
و تجارت خارجی این وزارتخانه بود. وی هم اکنون با شرکت ریسندگی و بافندگی مطهری 
یکی از اعضای اتاق بازرگانی تهران است، اما نام وی در هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاری 
ایران نیز دیده می شود، شرکتی که در بخش های بازرگانی، انرژی، حمل ونقل، فناوری 
و پتروشیمی فعالیت می کند. سه شرکت صنایع پتروشیمی تخت جمشید، پتروشیمی 
پردیس و گروه پتروشیمی سرمایه گذاری ایرانیان زیرمجموعه های بخش پتروشیمی آن 
هستند. همین شرکت های خوشه ای موجب شدند نام باسابقه ترین رئیس اتاق بازرگانی، 

در پرونده های فساد پتروشیمی نیز شنیده شود.
*معاون وزیر کشور و رئیس اتاق تهران

محمدرضا بهزادیان، دومین رئیس اتاق تهران پس از انقلاب بود که از سال ۱۳۸۱ و به 
مدت سه سال ریاست اتاق تهران را بر عهده داشت. وی که نماینده بخش بازرگانی بود، 
سابقه فعالیت دولتی را در کارنامه خود دارد. بهزادیان در دولت اول خاتمی، از سال های 
۱۳۷۶ تا ۱۳۸۰ معاون طرح و برنامه، مالی و اقتصادی وزیر کشور بوده و پایان ریاست او 

در اتاق تهران نیز با حاشیه هایی همراه بوده است.

بهزادیان به دنبال تفکیک اتاق تهران و ایران بود، کاری که به مذاق اعضای اتاق ایران 
خوش نیامد و مسئله با ورود قوه قضاییه و جایگزینی محمدآقا نهاوندیان به ریاست اتاق 

تهران، ختم شد.
*معاون وزیر بازرگانی و رئیس دفتر رئیس جمهور

نهاوندیان پس از اتمام تحصیلات خود در آمریکا، در سال ۱۳۷۲ به ایران بازگشت. 
معاون  وی  شد.  آغاز  دولتی  بخش  در  سال  همان  در  نهاوندیان  اقتصادی  فعالیت 
یحیی آل اسحاق، وزیر وقت بازرگانی در دولت دوم هاشمی رفسنجانی بود. در سوابق 
فعالیت های دولتی نهاوندیان، ریاست شورای اقتصادی صداوسیما نیز دیده می شود. 
وی در دوره پنجم اتاق بازرگانی، یکی از اعضای هیئت نمایندگان بود. در یک سال پایانی 
این دوره، ریاست اتاق تهران را بر عهده داشت و در دوره ششم و هفتم نیز، رئیس اتاق 

ایران بود.
نهاوندیان در دوره هفتم به دلیل حضور در دولت اول روحانی به عنوان رئیس دفتر 
رئیس جمهور، از ریاست اتاق ایران استعفا داد و پس از آن نیز در سال ۱۳۹۶ به عنوان 
معاون اقتصادی رئیس جمهور، منصوب شد. پست معاون اقتصادی رئیس جمهور، 
پیش از این تنها یک بار در سال ۱۳۷۲ در دولت وجود داشت. در آن سال، پس از اینکه 
مجلس وقت، به محسن نوربخش، به عنوان وزیر اقتصاد دولت دوم هاشمی رفسنجانی 
رأی اعتماد نداد، هاشمی رفسنجانی طی حکمی وی را به عنوان معاون اقتصادی خود 

منصوب کرد.
پس از استعفای نهاوندیان، غلامحسین شافعی از اتاق مشهد، به ریاست اتاق ایران 

انتخاب شد. در سوابق وی، فعالیت در بخش دولتی دیده نمی شود.
*از وزارت تا اتاق تهران

یحیی آل اسحاق از بین اعضای ادوار اتاق بازرگانی، بیشترین فاصله از بخش خصوصی 
تا دولتی را طی کرده است. وی که فعالیت اقتصادی خود را در دوران جوانی با حضور 
در یک شرکت نساجی آغاز کرد، پس از انقلاب به وزارت بازرگانی پیوست و به عنوان 
رئیس هیئت مدیره مرکز تهیه و توزیع منسوجات، مشغول به کار شد. وی در اوایل دهه 
۱۳۶۰ که حبیب الله عسگراولادی وزیر بازرگانی بود، به عنوان معاون خرید وزارت بازرگانی 
انتخاب شد و ۱۰ سال بعد در دولت دوم هاشمی رفسنجانی، به عنوان وزیر بازرگانی 
انتخاب شد. وی پس از دوران وزارت، در بنیاد مستضعفان و همچنین معاونت برنامه ریزی 
کمیته امداد، فعالیت کرد. آل اسحاق در دوره ششم و هفتم اتاق بازرگانی تهران یعنی 

سال های ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۳، ریاست اتاق تهران را بر عهده داشت.
*معاون در وزارتخانه های کشاورزی و راه

مسعود خوانساری پنجمین رئیس اتاق تهران پس از انقلاب اسلامی هم که از دوره 
هشتم یعنی سال ۱۳۹۳ تا کنون، ریاست این اتاق را بر عهده دارد، سابقه فعالیت در 
بخش دولتی را تجربه کرده است. خوانساری از سال های اولیه پس از انقلاب در وزارت 
کشاورزی دولت های مختلف، معاون بوده و آن طور که در سوابق وی آمده است، از سال 
۱۳۵۹ تا ۱۳۶۸ در این وزارتخانه حضور داشته است. خوانساری در دولت اول خاتمی، 

معاون وزیر راه و رئیس سازمان حمل ونقل و راهداری بود.
اتاق ایران در دوره هشتم و نهم، رئیس دولتی به خود ندیده است. در دوره هشتم، 
محسن جلال پور از اتاق کرمان به ریاست اتاق ایران رسید، ولی پس از حدود یک سال، 
به دلیل پیگیری مسائل درمانی خود، از این سمت استعفا کرد. وی سابقه فعالیت دولتی 
ندارد و از تولیدکنندگان و تاجران استان کرمان است. جایگزین جلال پور در اتاق ایران، 

غلامحسین شافعی بود که در دوره نهم نیز به این سمت انتخاب شد.

 رفت وآمد چهره های اقتصادی بین اتاق بازرگانی و دولت

فعالان دولتی بخش خصوصی!

سعید لیلاز گفت: خودروسازان هیچ منافعی از محل افزایش قیمت خودرو در بازار ندارند.
 این تحلیلگر مسائل اقتصادی با تاکید بر اینکه باید از انتشار دروغ در خصوص عملکرد دولت و خودروسازان و ... پرهیز کرد؛گفت: توقع 
ما این نیست که واقعیت موجود را در خصوص عملکرد دولت و خودروسازان بگویید بلکه انتظارمان تنها این است که دروغی در این زمینه 

منتشر نشود.
او با اشاره به اینکه خودروسازان هیچ عمدی در دپوی خودرو و عدم تحویل آن به بازار ندارد، اضافه کرد: سئوال اساسی من این است که 
سایپا و ایران خودرو چه بیماری باید داشته باشند که به دلیل تاخیر در تحویل خودرو به مشتری جریمه بدهند اما خودرو را تحویل ندهند؟ 
پاسخ این سئوال مشخص است، این خودروها ناقص است و علت نقص آنها نیز به شدیدترین تحریم های ظالمانه اعمالی علیه ایران بر 

می گردد.
 وی با تاکید بر اینکه در همین شرایط موسسات نظارتی از استانداردهای تدوین شده خود کوتاه نمی آیند، گفت: من در این حوزه داوری 
نمی کنم اما نکته اینجاست که در همین شرایط تحریم، استانداردها به قوت و قدرت خود باقی است و در نتیجه احراز این استانداردها خود 

زمان بر است.
*منتظر مهر ماه باشید 

وی با تاکید بر اینکه خودروهای ناقص مانده در خودروسازی ها اتفاقا چند ده هزار دستگاه نیست بلکه به صدها هزار دستگاه می رسد، 
ادامه داد: از اواخر خرداد ماه عملیات اصلاح در خودروسازی ها آغاز شده و تمام خودروهایی که ناقص هستند، به تدریج در حال تکمیل و 

عرضه به بازار هستند.
 وی تاکید کرد: تصاویری از دپوی خودرو در ایران خودرو و سایپا منتشر می شود تا بگویند این خودروها انبار شده و خودروساز، آن را به بازار 
عرضه نمی کند، این در حالی است که نگهداری خودرو برای خودروسازان کاری عملی و اقتصادی نیست و این اقدام برای خودروساز زیان 
به همراه دارد، به هر حال این خودروها زیر آفتاب، آسیب می بینند و موقع تحویل لازم است اصلاحاتی بر ان انجام شود که همین کار هزینه 

مضاعف به همراه خواهد داشت.
 این تحلیلگر مسائل اقتصادی ادامه داد: هیچ شرکتی از روی خواسته و منفعت طلبی این کار را نمی کند و باید واقعیات موجود در این 

حوزه را مورد بررسی قرار داد.
به گفته وی طبق مقررات خودروسازی ها حق نگهداری خارج از عرف خودرو را ندارند، گفت: تحلیل ما این است که تا پایان مهر و اوایل آبان 

سال جاری با رسیدن قطعات کلی از داخل و خارج ، مشکلات برطرف شود و بازار به ثبات بیشتری برسد .
*افزایش عرضه در راه است

وی به وضعیت کنونی بازار اشاره کرد و گفت: همین حالا نیز ثبات بازار خودرو و بهبود وضعیت نسبت به دو ماه قبل ناشی از افزایش عرضه 
خودرو به بازار است، خودروسازان از افزایش قیمت خودرو در بازار هیچ منفعتی ندارند و هر چه غیر از این دروغ محض است. همان طور 
که گفتم ماندن خودرو در خودروسازی ها نیز ناشی از کسری قطعات است که با توجه به اقدامات صورت گرفته تا پایان مهر و اوایل آبان این 
مشکل حل خواهد شد و در این محدوده زمانی علاوه بر تولید چهار هزار خودرو به صورت روزانه، نزدیک به ۲۰۰ هزار خودرو با تکمیل قطعات 
به بازار عرضه می شوند.  او به زیان هنگفت خودروسازان در سال ۹۷ اشاره کرد و ادامه داد: خودروسازان از دولت گله دارند که در اثر بی عملی 
و بی تصمیمی در سال ۱۳۹۷ بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان خسارت به خودروسازان تحمیل کرد ، چرا که لازم بود یا قیمت تمام شده را ثابت 

نگه دارد یا قیمت تحویل کارخانه را افزایش دهد که این مهم محقق نشد و این زیان را به خودروسازان کشور تحمیل کرد .

 رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک های کشور به دلیل حجم نقدینگی، تحریم های اقتصادی و معوقات با مشکلات 
متعددی روبرو هستند نباید این مشکلات را تشدید و مردم را از خدماتی که بانک ها ارائه می دهند، محروم کنیم و نباید 

خدمات این سیستم فراموش شود.
»عبدالناصر همتی« در هنگام بررسی طرح تسهیل بدهی بدهکاران غیرجاری شبکه بانکی کشور گفت: بانک ها محور 

توسعه هستند؛ وقتی از مشکلات کشور صحبت می کنیم، خدمات مهم سیستم بانکی را در کشور فراموش نکنیم.
وی ادامه داد: اواخر سال گذشته طرحی در مجلس مطرح شد که اشکالات زیادی داشت؛ شورای نگهبان رد کرد و مجمع 
تشخیص هم آن را تایید نکرد. هم اکنون نمایندگان به دنبال طرحی برای حل نوسانات اقتصادی و یافتن  راهی برای آنهایی 
هستند که نتوانستند بدهی های خود را پرداخت کنند؛ این افراد بعضاً نسبت به محاسبه سود تسهیلات خود توسط سیستم 

بانکی ایرادات و اعتراضاتی را مطرح می کنند.
همتی گفت: این طرح می خواهد این مشکلات را حل کند؛ ما در جلسه کمیسیون اقتصادی نظرات خود را مطرح نمودیم 
که اگر همین متن مصوب کمیسیون اقتصادی در صحن تصویب شود ما با آن موافقیم و در اجرا هم دچار مشکل نمی شویم.
وی با بیان اینکه بانک ها به دلیل فشارهای تحریمی، حجم نقدینگی و معوقات مشکلات جدی دارند، اظهار کرد: نباید 

مشکلات بانک ها را تکذیب کرد تا از خدماتی که بانک ها به اقتصاد کشور می دهند، محروم شویم.
همتی در عین حال تاکید کرد: دولت به صورت مشروط با این طرح موافق است؛ روز گذشته در جلسه هیات دولت 
درخواست کردم که به این طرح رای مثبت دهند البته مشروط به آنکه همان چیزی که در کمیسیون اقتصادی تصویب شد 

در مجلس هم مورد تصویب قرار گیرد.
وی در خصوص جزئیات این طرح نیز گفت: برخی می گویند که چرا سقف مجاز برای برخورداری از مزایای این طرح برای 
هر فصل حقوقی دو میلیارد تومان است و بیشتر نیست، ما می خواهیم مشکل خیل عظیمی از مردم و بنگاه داران حل شود. 
هم اکنون دو میلیارد تومان شامل ۲۱۰ هزار شخصیت حقوقی و بنگاه داران می شود. اگر مبلغ بالای ۲ میلیارد تومان باشد 

یعنی ۴۰ هزار بنگاه دار را مشمول می شود. البته شما با این طرح مشکل ۲۱۰ هزار بنگاه دار را حل می کنید.
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه در این طرح سقف مجاز برای برخورداری از مزایای آن برای شخصیت حقیقی ۵۰۰ 
میلیون تومان است، افزود: این طرح شامل ۲۹ میلیون نفر می شود یعنی ۲۹ میلیون نفر در سیستم بانکی وام گرفته و با این 

طرح مشکل بدهی شان حل می شود.
وی گفت: امسال سال رونق تولید است، ما با این طرح موافقیم چون با تعیین تکلیف بدهی بدهکارانی که سال ها بلاتکلیف 

مانده می توان منابع را به سمت تولید هدایت کرد که به دنبال آن منابع آزاد شده و تولید بیشتر رونق می گیرد.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی امروز  کلیات طرح تسهیل تسویه بدهی بدهکاران غیرجاری شبکه بانکی کشور را 
تصویب کردند.بر اساس ماده واحده این طرح،به منظور حمایت از رونق تولید و تسهیل تسویه بدهی غیر جاری دریافت 
کنندگان تسهیلات ریالی از بانک ها و مؤسسات اعتباری غیر بانکی، چنانچه تسهیلات گیرندگانی که تمام یا بخشی از بدهی 
سررسید شده خود را تا پایان سال ۹۷ پرداخت نکرده اند، مانده بدهی خود را که مطابق ضوابط این ماده واحده محاسبه 
شده، حداکثر تا پایان بهمن ماه سال ۹۸ نقدا تسویه کند، کلیه بانک ها و مؤسسات اعتباری غیر بانکی موظفند حسب 

تقاضای تسهیلات گیرنده در محاسبه مانده بدهی عمل کنند.

انتقاد سعید لیلاز از دروغ پردازی علیه خودروسازان:

دلیلناقصبودنخودروها،تحریماست
رئیس کل بانک مرکزی:

خدماتمهمسیستمبانکیدرکشوررافراموشنکنیم

هم زمان با آماده شدن لایحه مالیات بر عائدی سرمایه توسط 
وزارت اقتصاد، یک اقتصاددان معتقد است اگر طرح هایی که 
در راستای اخذ مالیات بر عائدی سرمایه که در سال ۱۳۹۲ در 
مجلس شورای اسلامی مطرح شده بود تصویب می شد در سال 

۱۳۹۷ با بحران های مالی دست  به گریبان نبودیم.
لایحه مالیات بر عائدی سرمایه طرحی است که وزارت اقتصاد 
از سال گذشته و با شدت گرفتن فعالیت های سفته بازانه در بازار از 
تشکیل کارگروهی ویژه برای تنظیم آن خبر داد. بالاخره و بعد از 

مدت ها بلاتکلیفی، ظاهراً لایحه مالیات بر عائدی سرمایه تکمیل 
شده و برای طی کردن مراحل تقدیم به مجلس شورای اسلامی به 

هیات دولت فرستاده شده است.
*مالیات بر سرمایه بر سهم بخش های مولد اثرگذار است

در این باره احسان خاندوزی - عضو هیئت علمی دانشگاه 
علامه طباطبایی - در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که مالیات 
بر عائدی سرمایه می تواند بر تغییر سهم بخش های مولد و غیر 
مولد در اقتصاد اثرگذار باشد، اظهار کرد: تجارب اقتصادی در 
کشورهای مختلف نشان می دهد که مالیات بر عائدی سرمایه 
می تواند شاخصی برای اصلاحات اقتصادی باشد به طوری که 
از ۴۰ اقتصاد موفق دنیا فقط ۹ کشور وجود دارند که مالیات 
بر عائدی سرمایه در آن جا اجرا نمی شود؛ همچنین در اروپا یا 
آمریکای شمالی نیز کمتر کشوری وجود دارد که مالیات بر عائدی 
سرمایه در آنجا وجود نداشته باشد.این اقتصاددان با بیان این که 

ایران جزو متاخرترین کشورها در حوزه مالیات بر عائدی سرمایه 
است، ادامه داد: طرح هایی در راستای اخذ مالیات بر عائدی 
سرمایه در سال ۱۳۹۲ در مجلس شورای اسلامی مطرح شد اما 

توسط برخی از نمایندگان از دستور کار خارج شدند.
*مالیات می توانست جلوی التهابات را بگیرد

خاندوزی با تاکید بر تاخیر در اجرای طرح مالیات بر عائدی 
سرمایه اظهار کرد: اگر همان سال ۱۳۹۲ می توانستیم مالیات 
بر عائدی سرمایه را عملیاتی کنیم بخش بزرگی از سرمایه های 
مالی به سمت فعالیت های سوداگرانه نمی رفت و در عوض به 
سمت فعالیت های مولد می آمد و چه بسا می توانست از التهابات 

اقتصادی در سال گذشته جلوگیری کند.
او با اشاره به طرح مالیات بر عائدی سرمایه مسکن نیز که پیش 
از این به مجلس تقدیم شده بود، اظهار کرد: این طرح یک نسخه 
ناقص از مالیات بر عائدی سرمایه بود و فقط یک جنبه از بازار را 

پوشش می داد در حالی که طرح مالیات بر عائدی سرمایه بسیار 
جامع تر از آن است و دیگر حوزه های سرمایه ای مانند سکه، 
طلا و ارز را نیز در بر می گیرد.عضو هیئت علمی دانشگاه علامه 
طباطبایی همچنین با اشاره به دلایل ارائه نسخه مالیات بر عائدی 
سرمایه به عنوان طرحی جامع تر نسبت به طرح مالیات بر عائدی 
مسکن اظهار کرد: اگر در آن زمان این طرح عملیاتی می شد تنها 
بخش مسکن را از فعالیت های سوداگرانه محافظت می کرد که به 
همین دلیل احتمالا سرمایه ها به سایر حوزه های سفته بازی مانند 

بازار طلا و ارز سرایت می کرد.
مطابق با گفته های رئیس سازمان امور مالیاتی،  لایحه مالیات 
بر عائدی سرمایه قرار است فعالیت های سفته بازانه در حوزه های 
خودرو، سکه، ارز و مسکن را در بر بگیرد. هرچند معاون اقتصادی 
وزارت اقتصاد نیز پیش از این از معافیت سپرده های بانکی از این 

نوع مالیات خبر داده بود.

یک اقتصاددان:

مالیاتداشتیمبحرانمالینداشتیم
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صمد مرفاوی:

استقلال بازیکن بزرگ ندارد
 سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: آبی پوشان بازیکن بزرگ ندارند که تیم را 

در زمین رهبری کند.
صمد مرفاوی  در خصوص شرایط این روزهای استقلال گفت: یکی از مسائل خوبی که 
این روزها در استقلال وجود دارد، شروع به موقع تمرینات با استراماچونی است. درست 
برخلاف فصل گذشته که آبی پوشان شروع خوبی نداشتند و بابت این مسئله متضرر 

شدند.
سرمربی پیشین استقلال خاطرنشان کرد: استقلال باید اگر می خواهد موفق شود 
از حاشیه ها دوری کند، تمرکزش را روی بازی ها بگذارد و با توجه به اینکه تمریناتش را 
در زمان مناسب شروع کرده، می تواند آماده سازی کاملی داشته باشد. استراماچونی 
تاحدودی توانسته تفکرات تیمی را در استقلال شکل بدهد اما تغییرات زیاد در این تیم 
تا حدودی برای این مربی سخت است زیرا تا بخواهد با بازیکنان آشنایی پیدا کند، کمی 
زمان را از دست داده است و این تیم شاید نتواند در شروع مسابقات، عملکرد بالایی داشته 
باشد بنابراین هواداران باید صبور باشند و اجازه دهند استراماچونی با تفکراتی که دارد 

تیمش را هدایت کند.
مرفاوی افزود: استقلال به آرامش نیاز دارد. خوشبختانه مسئله پروپئیچ حل شد اما حالا 
این روزها صحبت از شکایت پادوانی به گوش می رسد که امیدوارم این اتفاق رخ ندهد و 

استقلال با هوادارانش رنگ آرامش را ببیند.
سرمربی پیشین استقلال تصریح کرد: مدیران استقلال باید به گونه ای عمل کنند 
که آرامش در تیم به وجود بیاید. البته مسائل مالی ربطی به فتحی ندارد بلکه از گذشته 
مشکلات مالی وجود داشته و مطمئن باشید در آینده هم ادامه خواهد داشت و هیچ 
زمانی را نخواهید دید که مسائل مالی استقلال حل شود مگر یک اتفاق ویژه رخ دهد که 

باشگاه به کسی بدهکار نباشد.
وی در خصوص انتقاداتی که از خروجی های استقلال می شود، خاطرنشان کرد: این 
اتفاق هر سال رخ می دهد؛ یکی از دلایلی که استقلال در این چند سال اخیر به قهرمانی 
نرسیده، همین تغییرات و بی ثباتی ها بوده است. برنامه ریزی دقیقی در این خصوص 
نمی شود تا استقلال کمترین تغییرات را داشته باشد و این مسئله باعث شده که هر مربی 
که به جمع آبی پوشان می پیوندد زمان زیادی را صرف هماهنگی بازیکنان دارد. بنابراین 
مدیران تیم باید در آینده چاره اندیشی کنند تا خروجی های استقلال سال به سال کمتر 
شود. مرفاوی درمورد ورودی های استقلال هم اظهار داشت: بخشی از این بازیکنان 
با نظر سرمربی نیامده اند. البته استقلال بازیکنان خوبی را جذب کرده است و آنها در 
سال گذشته از کیفیت بالایی برخوردار بودند اما شرایط استقلال و پرسپولیس با دیگر تیم 
ها تفاوت های زیادی دارد بنابراین بازیکن باید در آرامش به کارش ادامه دهد. خود را از 

حاشیه ها دور کند و اجازه ندهد اتفاقات کنار زمین او را تحت تأثیر قرار دهد.
سرمربی پیشین استقلال در پاسخ به این سوال که گفته می شود استقلال ستاره ندارد، 
گفت: مشکل این روزهای استقلال ستاره نیست؛ مشکل اصلی این است که آبی پوشان 
یک »بزرگ« در زمین ندارند. بزرگی که با تجربه باشد و بتواند تیم را رهبری کند. استقلال 
به یک رهبر در زمین نیاز دارد. بازیکنی که با کادر فنی و بازیکنان ارتباط خوبی داشته 
باشد و بتواند بین این دو تعامل برقرار کند. بازیکنان بزرگی در استقلال بودند که متأسفانه 
جدا شدند و حالا خلاء این موضوع در استقلال کاملًا مشهود است و امیدوارم تا شروع 
لیگ، یکی از این بزرگان دوباره به استقلال بپیوندند تا بتواند پلی میان بازیکنان، هواداران 

و کادر فنی باشد.
وی درباره اینکه امسال همه از استراماچونی انتظار قهرمانی دارند، اظهار داشت: تیم 
چه قهرمان بشود چه نشود استراماچونی باید تفکرات خود را در زمین پیاده کند. قهرمانی 
در سال اول برای یک مربی که به تازگی به تیم پیوسته، سخت است زیرا به زمان نیاز دارد 
ولی مطمئناً برای فصل بعدش دیگر باید بتواند تیم را به قهرمانی رسانده و جام را بالای 
سر ببرد. البته هواداران شرایط را درک می کنند و مطمئنم تحت هر شرایطی از تیمشان 

حمایت می کنند.
مرفاوی در پایان و در خصوص حضور شیخ دیاباته در استقلال یادآورشد: وقتی یک 
بازیکن از خارج می آید باید به مراتب بهتر از بازیکنان داخلی باشد. از دیاباته صحبت های 
زیادی شنیده می شود که یک بازیکن حرفه ای است ولی تا او را در زمین چمن نبینیم، 
نمی توانیم او را نقد و بررسی کنیم. روزی که تیام به استقلال آمد، هیچکس او را نمی 
شناخت اما او تبدیل به یک چهره محبوب شد و در اولین بازی گل زد و این گل زنی را در 
بازی های بعد ادامه داد. امیدوارم این بازیکن خارجی بتواند راه تیام را ادامه داده و یک 

گلزن موفق در استقلال باشد.

پیروز قربانی: 

جدایی 16 بازیکن فاجعه مدیریتی استقلال بود
پیشکسوت باشگاه استقلال گفت:این که در یک فصل 16 بازیکن از استقلال جدا 

شوند فاجعه مدیریتی است و نباید از کنار آن به سادگی گذشت.
»پیروز قربانی« اظهار داشت: با توچه به اتفاقاتی که در استقلال رخ داده بعید می دانم 

این تیم در لیگ نوزدهم مدعی کسب عنوان قهرمانی باشد.        
وی افزود: این که در یک فصل 16 بازیکن از استقلال جدا شوند فاجعه مدیریتی است 
و نباید از کنار آن به سادگی گذشت. مهم ترین عامل موفقیت برای یک تیم حفظ اسکلت 
اصلی و جذب نفرات در نقاط ضعف تیم است اما در استقلال هر سال تعداد زیادی 
بازیکن جدا و تعداد زیادی بازیکن جذب می شوند.  پیشکسوت استقلال خاطرنشان 
کرد: سپاهان اصفهان، پرسپولیس و حتی شهر خودرو شاکله تیمی خود را حفظ و تیم 
هایشان را تقویت کرده اند اما تیم استقلال که در چند سال اخیر ناکام بوده بر عکس 
آن ها عمل کرده است. بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: به عنوان یک 
استقلالی همیشه موفقیت و سربلندی تیم محبوبم را آرزو می کنم و امیدوارم با حرف ها 
و انتقاداتی که مطرح می کنم کسی از دست من ناراحت نشود اما بستر و شرایط لازم 
برای موفقیت این تیم فراهم نیست و بعید می دانم آبی پوشان بتوانند در زمره مدعیان 
قهرمانی قرار بگیرند. قربانی تاکید کرد: برای تمام بازیکنانی که به عضویت استقلال در 
آمده اند احترام قائل هستم و امیدوارم با پیراهن این تیم پیشرفت قابل ملاحظه ای در 
فوتبال داشته باشند. متاسفانه بازیکنانی که تا این لحظه جذب شدند در شرایط دشوار 
نمی توانند به استقلال کمک کنند.  وی ادامه داد: خدارو شکر پروند پروپیئچ حل شد 
تا استقلال از خطر محرومیت نجات پیدا کند اما این که مدیران استقلال ادعا می کنند 
کار بزرگ و عجیب غریبی انجام داده اند اصلا درست نیست. آنها را گذاشته اند که این 
اقدامات را انجام دهند و اگر نتوانند با پرداخت پول مشکلات را حل کنند حضورشان چه 
فایده ای دارد. قربانی در پایان گفت: باید مسئولان بررسی کنند که چرا باید طلب 30 هزار 

دلاری یک بازیکن به خاطر بی تدبیری مدیران به 430 هزار دلار تبدیل شود.

 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال ؛

پادوانی نباید فراموش شود
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: فراموش نکنیم پادوانی سلامتی اش را برای چه 

و کجا از دست داده است؛ پس نباید او را فراموش کرد.
محمد نوری اظهار داشت: نام پادوانی تا ابد در تاریخ باشگاه استقلال ثبت خواهد شد. 
او تنها بازیکن تاریخ است که سلامتی اش را برای استقلال و در زمین فوتبال از دست داد. 
سلامتی که شاید تا آخر عمرش آن را باز نیابد. وی افزود: خدا را خوش نمی آید که او را 
به حال خودش رها کنیم و از احوالش بی خبر باشیم. حالا که بابت قراردادش از این تیم 
مطالباتی دارد، حتی اگر مطالبات هم نداشت باز هم باید باشگاه »هوای« او را می داشت.
پیشکسوت آبی پوشان در خصوص آخرین وضعیت این تیم بیان داشت: از آنجایی که 
آبی ها تغییرات زیادی داشته اند، برای این تیم بهتر است لیگ به تاخیر بیفتد و هر یک روز 
تاخیر لیگ به سود آنهاست که بهتر و بیشتر بتوانند به هماهنگی برسند. نوری در خصوص 
بازیکنانی که در نقل و انتقالات به استقلال پیوستند گفت: بازیکن را نمی توان به صرف 
اینکه در تیم قبلی اش موفق بوده در این تیم هم موفق باشد. شرایط بازی در استقلال و 
پرسپولیس با سایر تیم ها تفاوت دارد و بازیکنان باید از ظرفیت روحی بالایی برای بازی در 

این دو تیم برخوردار باشند.

با قراردادی سه ساله :

باقری به شهرخودرو پیوست
 روح الله باقری مهاجم فصل گذشته استقلال با قراردادی سه ساله به تیم شهر خودرو 

پیوست.
باشگاه پدیده موفق شد در ادامه فعالیت های خود در نقل و انتقالات سومین بازیکن را هم 
از استقلال به خدمت بگیرد. روح الله باقری با عقد قراردادی به مدت 3 سال به شهرخودرو 
پیوست و در لیگ نوزدهم در جمع شاگردان یحیی گل محمدی حضور خواهدداشت. 
این در حالی بود که این بازیکن برای فسخ قرارداد با استقلال با مشکلاتی مواجه شد 
اما سرانجام توانست رضایتنامه خود را از آبی پوشان پایتخت دریافت کند و به این تیم 
مشهدی ملحق شود. شماره 10 فصل گذشته استقلال پیش از این هم سابقه بازی در 
این تیم مشهدی را در کارنامه دارد و اولین بار با پیراهن پدیده در لیگ چهاردهم در لیگ 
برتر به میدان رفت. این بازیکن همچنین سابقه بازی در تیم های مس کرمان، سیاه جامگان 
مشهد و خونه به خونه بابل نیز سابقه بازی دارد. پیش از این هم مهدی رحمتی کاپیتان 

فصل گذشته استقلال و فرشاد محمدی مهر به تیم شهر خودرو پیوسته بود.

 سهرابیان به سایپا پیوست
 آرمین سهرابیان مدافع وسط فصل گذشته استقلال تهران به تیم فوتبال سایپا پیوست.

آرمین سهرابیان که سابقه حضور در تیم های سپاهان اصفهان و استقلال تهران را در 
کارنامه خود دارد، با نظر ابراهیم صادقی و توافق با مسئولان باشگاه سایپا با عقد قراردادی 
یک ساله به تیم فوتبال سایپا پیوست. این در حالی است که بیژن طاهری و اشکان 

نامداری مربیان فصل گذشته استقلال نیز در این فصل در کادرفنی سایپا حضور دارند.

باید گابریل کالدرون را به مسیر درست هدایت کرد 

باپنهانکاری،پرسپولیس،پرسپولیسنمیشود!
گابریل کالدرون در اردوی ترکیه اعلام کرد که شایان مصلح 
و سروش رفیعی نمی توانند در تفکرات تیمی او جایی داشته 
باشند. باید بپذیریم که این حق سرمربی تیم است تا نفرات مورد 
نظر خود را بر اساس تفکرش انتخاب کند، اما روش خروج این 

دو بازیکن اشتباه است و قابل بحث.
ضعیف  مدیریت  همان  به  برمی گردد  موضوع  این  واقع  در 
مدیران  ما  فوتبال  در  که  است  این  اصلی  مشکل  باشگاه ها. 
باشگاه ها ابتدا با بازیکن مذاکره و سپس با سرمربی قرارداد امضا 
می کنند! اگر شایان مصلح و سروش رفیعی خوب نبودند، چرا 

قبل از سفر ترکیه، تکلیف آنها را مشخص نکردید؟!
اثبات وفاداری

شاید اگر از گابریل کالدرون سؤال می شد که فقط سروش و 
شایان اضافه بودند، او بلافاصله پاسخ می داد: خیلی های دیگر 
هم بودند که او به آنها اعتقاد نداشت، اما چون زمان محدود 
دو  این  باره  در  کرد.  خارج  گردونه  از  را  دو  این  ناچار  به  بود، 
بازیکن باید گفت شایان مصلح از آن دست بازیکنانی است که 
می تواند نقش آچار فرانسه را برای تیم ایفا کند. سروش رفیعی 
هم بازیکن کوچکی نیست و این دو، زمانی که پرسپولیس در 
تنگنا قرار داشت، همراه تیم بودند؛ از همه مهم تر اینکه قبل از 
آمدن کالدرون، آنها با پرسپولیس بودند و به تمدید قرارداد هم تن 

دادند. این یعنی وفاداری خود را به اثبات رسانده اند.
سکوت مدیران

نمی توان از کالدرون ایراد گرفت، زیرا او نفراتی را می خواهد 
که به تفکرات تاکتیکی اش نزدیک باشند، اما به نوعی باید از 

تشکیلات باشگاه خرده گرفت؛ بازیکنانی که با هزار امید در تیم 
خود ماندگار شده اند، نباید در واپسین روزهای نقل و انتقالات آنها 
را از گردونه خارج کرد. سکوت مدیران باشگاه پرسپولیس در این 
باره نیز سؤال برانگیز است. آنها باید با سرمربی تیم حرف بزنند و 
او را در جریان امر قرار دهند. این مربی آرژانتینی با تفکرات خود 
به دنبال جمع آوری یک تیم قدرتمند است. این نکته نمی تواند 

تمام واقعیت فوتبال ما را شکل دهد، چرا که از همین ابتدا بنا را 
کج نهاده ایم و سرمایه های خود را بی جهت از دست می دهیم.

سرمایه های باشگاه
نه سروش و نه شایان از ته قلب دوست ندارند پرسپولیس را 
ترک کنند و حتی مصلح به دنبال تیمی می گردد که او را قرضی 
به خدمت بگیرد و رفیعی از بازگشت در آینده ای نزدیک خبر 

می دهد. مدیران باشگاه زمانی که موقعیتشان به خطر افتاده 
بود، با هر ترفندی که می شد با بازیکنانی نظیر شایان مصلح 
و سروش رفیعی قرارداد بستند و اکنون پس از کنار گذاشته 
شدن آنها، خود را پنهان ساخته اند و حرفی برای گفتن ندارند. 
لازم است به کالدرون توضیحاتی داده شود تا این سرمایه های 
باشگاه بی جهت از دست نروند. قطعاً باید جای این دو، نفراتی به 
تیم اضافه شود و مهم تر از همه اینکه با کدام پول می توانید جای 

خالی آنها را پر کنید؟!
بی تدبیری

سروش و شایان وزنه به حساب می آیند، این دو بازیکن کوچکی 
نیستند که بر اساس بی تدبیری آنها را از دست داد. در روزهایی 
که پرسپولیس هنوز در شوک از دست دادن برانکو ایوانکوویچ قرار 
دارد، شوک دوم توسط جانشین برانکو بر پیکره باشگاه وارد شده 
و به درستی مشخص نیست در باشگاه بزرگی مانند پرسپولیس 
چه می گذرد؟ بی تدبیری برای پراندن سرمایه های تیم به اوج 
خود رسیده و متأسفانه مدیران برای بقا و حفظ میز مدیریت خود، 
پشت ستون های باشگاه پنهان شده اند تا اگر قرار باشد کسی 
قربانی شود، آن فرد موردنظر گابریل کالدرون باشد که هنوز با 

شرایط فوتبال ما کاملًا آشنا نیست!
نباید این تفکر غلط در باشگاهی مانند پرسپولیس تبدیل 
نیست،  کوچکی  تیم  پرسپولیس  چون  شود،  جایگاهی  به 
باید گابریل کالدرون را به مسیر هدایت کرد. مدیران باشگاه 
پرسپولیس باید بدانند که با پنهان کاری، پرسپولیس، پرسپولیس 

نمی شود.

لیگ برتر ایران در هجده دوره گذشته کلکسیونی از نام های ناآشنا در فوتبال جهان 
مانند »سامبا جوجی«، »پائولو روبرتو دی کارمو«، »ماریو بودمیر«، »پروپئیج«، »ایسما«، 
»الحاجی گرو«، »مارکوس نیومایر« و … بود که فصل مشترک آنان قراردادهای دلاری 

است.
تصور اینکه تیم های بزرگ ایران سالانه مبلغ زیادی را برای استخدام بازیکنان بی کیفیت 
خارجی پرداخت می کنند با شرایط اقتصادی کنونی سخت به نظر می رسد زیرا اگر در 
گذشته ارزش ریالی ثبت قراردادهای 400 یا ۵00 هزار دلاری برای تیم ها هزینه ای کمتر 
از ۲ میلیارد تومان را در برداشت اما تاثیر شرایط اقتصادی و سیاسی بر نرخ ارز موجب شده 
تا هزینه به خدمت گیری این بازیکنان چند برابر باشد و برخی از پرداختی ها رقمی تا 1۵ 

برابر دوره های قبل افزایش پیدا کند.
اما فلسفه حضور این بازیکنان در فوتبال ایران چیست؟ آیا آنان نام های بزرگی هستند که 
به برندی برای حضور در لیگ برتر تبدیل شوند یا ستاره هایی به شمار می روند که در شرایط 

سخت نتیجه بازی را رقم خواهند زد؟
پاسخ به این پرسش ها چندان دشوار نیست زیرا این بازیکنان نه مانند »ژاوی هرناندز« 
السد یک برند فوتبالی تعریف می شوند و نه آنان مانند »بغداد بونجاح« مراکشی توانایی 
عوض کردن نتیجه بازی را دارندبلکه نام های معمولی هستند که مشتی دلار و واسطه ها 

آنان را به فوتبال ایران معرفی کرده است.
همچنین هزینه گزاف برای جذب این بازیکنان و فسخ قرارداد آنان مشکلات زیادی پیش 
روی فوتبال ایران قرار داده است. این مشکلات تا جایی است که اگر ادعا کنیم فوتبال 
ایران در فیفا یکی از بدقول ترین کشورها در زمینه پرداختی بازیکنان به شمار می رود گزاف 

نیست. تیم های ایرانی در بیشتر دعاوی این نهاد بین المللی بازنده به شمار می روند.
نمونه بارز و به روز این مشکلات پرداختی به »پروپئیچ« بود. مدیران استقلال تهران در 
چند روز گذشته برای فرار از محرومیت از پنجره نقل و انتقالات نصف بیشتر درآمدهای 
حاصل از حضور بازیکنان این تیم در جام جهانی ۲01۸ روسیه را صرف پرداخت بازیکنی 
کردند که در طول فصل تنها یک گل به ثمر رساند. البته این فرار در دقیقه ۹0 مساله تازه ای 
نیست. در قضیه استقلال و بازیکن صرب آنچه این پرداختی را بیش از پیش برای باشگاه 

سخت کرد عدم مدیریت قرارداد این بازیکن بود. بنا به اخبار موجود، مبلغ پرداختی او در 
زمان فسخ سی هزار دلار بود و می شد آن را با کمتر از ۲۵0 میلیون تومان حل کرد اما این 

سوء تدبیر موجب شد تا این مبلغ به حدود پنج میلیارد تومان برسد.
چنین دست و دل بازی هایی که ریشه در سوء مدیریت در انتخاب بازیکن خارجی و 
قرارداد با آنان دارد در حالی است که آبی پوشان تهرانی چندی پیش پیشنهاد »وریا 
غفوری« و »سید حسن حسینی« ۲ بازیکن تاثیر گذار این تیم برای تمدید قرارداد را زیاده 
خواهی تعریف کردند و پرداخت نشدن 3۵0 هزار دلار بند قرارداد »آیانداد پاتوسی« موجب 
قطع همکاری این بازیکن با استقلال شد. پاتوسی در نیم فصل دوم لیگ هجدهم بهترین 

بازیکن استقلال و یکی از برترین های لیگ ایران به شمار می رفت.
داستان حضور بازیکنان بی کیفیت و پرداختی های کلان به آنان مساله تازه ای نیست 
و بدون شک حل پرونده پروپئیچ پایان آن نخواهد بود بلکه شکایت او در فیفا بخشی از 
داستانی از حضور نام های خارجی است که ورود و خروج به ایران هنوز علامت سوال 

است.
اینکه یک بازیکن ممکن است در پازل تاکتیکی تیم جواب ندهد امری طبیعی و برای 
برخی از بزرگان فوتبال دنیا رخ داده است اما اینکه باشگاهی برای پرداختی های معمول 
خود مشکل داشته باشد اما بازیکن و مربی خارجی استخدام کند مساله دیگر است که 

شاید تنها در فوتبال ایران نمونه آن یافت شود.
نگاهی به گلایه های پیشکسوتان و بازیکنان سابق تیم های استقلال و پرسپولیس نشان 
می دهد که آنان هنوز طلب ریالی یک دهه گذشته خود را از این تیم ها دریافت نکردند 
و این به خاطر آشنایی این فوتبالیست ها با شرایط اقتصادی باشگاه است. اما داستان 
برای بازیکنان خارجی تیم ها متفاوت است و فیفا به ابزار قدرتمندی برای وصول مطالبات 

خارجی ها تبدیل شده و مدیران باید اعتباری ارزی برای این طلب ها تهیه کنند.
هزینه های گزافی که به حساب برخی از خارجی های بی کیفیت لیگ ایران واریز 
می شود اگر در بخش پایه و حمایت از پیشکسوتان سرمایه گذاری می شد می توانست 
دگرگونی محسوسی در فوتبال ایران ایجاد کند. زیرا حمایت قدیمی های فوتبال در کنار 

استعدادیابی در تیم های پایه بدون شک به ظهور ستاره هایی خواهد انجامید.

اینکه در لیگ شانزدهم تیم استقلال تهران از پنجره نقل و انتقالات محروم بود و نتوانست 
این  اما  ایجاد کرد  نگرانی هایی  را ثبت کند  بازیکن خارجی )سرور جباروف(  قرارداد 
محرومیت برای تیم به فرصت تبدیل شد و از دل جوانان تیم »علیرضا منصوریان« بازیکنی 
مانند امید نورافکن به فوتبال ایران معرفی شد. این اتفاق برای پرسپولیس فصل پیش 
نیز تکرار و این تیم با بازیکنان داخلی و جوان خود توانست در سطح آسیا و ایران نتایج 

درخشانی کسب کند.
به نظر می رسد سرخآبی ها که در یک دهه گذشته در تیم خود کلکسیونی از بازیکنان 
ناموفق خارجی داشتند باید نسبت به استخدام و جذب این بازیکنان توجه ویژه ای داشته 
باشند توجهی که در نهایت یک تک ستاره خارجی را می تواند به ناجی تیم تبدیل کند. 
تک ستاره هایی که »فابیو جانواریو«، »عماد رضا«، »جی لوید ساموئل«، »ابراهیم توره«، 
»لوسیانو ادینیو«، »آرمناک پطروسیان«، »آیاندا پاتوسی« و »مامه تیام« نمونه های آن 

هستند.

هزینه های گزافی که به حساب برخی از خارجی های بی کیفیت واریز می شود 

پرداخت های ارزی؛ مخرج مشترک خارجی های لیگ برتر

سرخپوشان  سنگالی  مهاجم 
مرسی ساید بازی جام خیریه انگلیس را 

از دست خواهد داد.
با تیم ملی  به تازگی  سادیو مانه که 
فوتبال سنگال به عنوان نایب قهرمانی 
آفریقا  ملت های  جام  رقابت های  در 
۲01۹ رسید، با هماهنگی با باشگاه 
لیورپول دو هفته در مرخصی خواهد 
در  تعطیلات  از  بازگشت  در  سپس  و 
تاریخ ۵ آگوست - 14 مرداد - به تمرینات این تیم لیگ برتری اضافه خواهد شد. به 
این ترتیب این مهاجم سنگالی بازی جام خیریه انگلیس را که قرار است در تاریخ 4 
آگوست - 13 مرداد - برگزار شود را از دست خواهد داد، دیداری که لیورپول باید به 

مصاف منچسترسیتی، قهرمان لیگ برتر انگلیس برود.
مانه البته تنها غایب لیورپول برای بازی جام خیریه نیست و روبرتو فیرمینو و 
آلیسون بکر هم که هر دو تیم ملی برزیل را در مسابقات کوپا آمه ریکا ۲01۹ همراهی 
کردند و به عنوان قهرمانی هم رسیدند، نمی توانند سرخپوشان مرسی ساید را 
همراهی کنند. در سوی دیگر محمد صلاح هم که اخیراً تیم ملی فوتبال مصر را در 
جام ملت های آفریقا همراهی کرد، با کسب اجازه از باشگاه لیورپول دیرتر به جمع 

بندرنشینان ملحق خواهد شد.
سادیو مانه فصل گذشته ۲۲ گل در رقابت های لیگ برتر به ثمر رساند و به همراه 
محمد صلاح، هم تیمی خود و پی یر امریک اوبامیانگ از آسنال به طور مشترک 
او  از آن خود کرد.  را  انگلیس  برتر  بهترین گلزن فصل 1۹-۲01۸ لیگ  عنوان 
همچنین چهار گل در لیگ قهرمانان اروپا به ثمر رساند و کمک شایانی به کسب 

ششمین عنوان قهرمانی لیورپول در این رقابت ها کرد.

با  گفت و گو  در  دلیخت  ماتیس 
نشریه فوتبال اینترنشنال هلند، درباره 
اعتراف  مشتریانش  از  یکی  انصراف 
جالبی انجام داد. پیش از قطعی شدن 
به  دلیخت  یورویی  میلیون  انتقال ۸۵ 
یوونتوس، شایعات فراوانی درباره آینده 
این بازیکن هلندی منتشر و از تیم های 
و  منچستریونایتد  بارسلونا،  مانند 
پاری سن ژرمن به عنوان مشتریان او نام 

برد شد. در این میان خبری عجیب هم توسط نشریه میرر انگلیس منتشر شد مبنی 
بر اینکه منچستریونایتد به یک دلیل عجیب از رقابت برای خرید مدافع میانی آژاکس 
کنار کشیده که اکنون کاپیتان سابق آژاکس آن را تأیید کرده است. این نشریه مدعی 
شده بود که استعدادیاب باشگاه منچستریونایتد این تیم را از خرید دلیخت منع 

کرده چرا که پدر او اضافه وزن دارد و ژن چاقی در خانواده دلیخت موروثی است.
دلیخت دراین خصوص گفت: هر روز داستان هایی جدید ساخته می شوند. یک 
بار هم خبری منتشر شد مبنی بر اینکه یک باشگاه از خرید من انصراف داده بود 
چون پدرم بیش از اندازه چاق است و من هم ژن چاقی را از او به ارث برده ام و در 
آینده اضافه وزن پیدا خواهم کرد. این واقعاً مسخره است. دلیخت سپس درباره 
رویکرد باشگاه پاری سن ژرمن برای عقد قرارداد با او که در نهایت موفق به انجام 
این کار نشد هم تأکید کرد: مسئله پول هرگز مهمترین مسئله در انتخاب گزینه ام 
نداشت. همه آنهایی که مرا می شناسند می دانند که پول هرگز آن عاملی نبوده که 
مرا به یک طرف یا طرف دیگر بکشاند. از این رو هر کسی می تواند نظر خودش را 
داشته باشد و من به آن احترام می گذارم اما واقعیت این است که برخی چیزهای 

خاص به شیوه ای بیان شدند که نمی شود آنها را خیلی جدی گرفت.

 باشگاه منچستریونایتد نمی خواهد هافبک 
فرانسوی اش را با بال ولزی رئال مادرید معاوضه 

کند.
کرد  اعلام  زیدان  زین الدین  اینکه  از  بعد 
گرث بیل در برنامه های تاکتیکی اش جایی 
ندارد و به نوعی این بازیکن را در لیست فروش 
کهکشانی ها قرار داد، شایعه شده که مدیران 
رئال مادرید به دنبال این هستند تا این بازیکن 
ولزی را با پل پوگبا معاوضه کنند، اما مدیران 

منچستریونایتد تمایلی به معاوضه این دو بازیکن ندارند. طبق گزارش نشریه انگلیسی 
»ایونینگ استاندارد« مدیران باشگاه منچستریونایتد که از مدت ها پیش نسبت به خدمت 
گرفت گرث بیل علاقه مند بودند، دیگر تمایلی به انجام این کار ندارند و نمی خواهند 
ستاره خط میانی خود را با این شرایط راهی سانتیاگو برنابئو کنند. بر اساس گزارش های 
منتشرشده سولسشایر تمایل زیادی به حفظ پوگبا و بر شکل دادن تیم حول او تأکید دارد، 
از این رو باشگاه منچستریونایتد با بالا بردن قیمت پل تا 1۸0 میلیون پوند کار مشتریان وی 

را سخت تر از گذشته کرده است.
رئال مادرید  که در این تابستان ادن اِزار، لوکا یوویچ، اِدر میلیتائو، فرلان مندی و رودریگو را 
با چیزی در حدود 300 میلیون یورو به خدمت گرفته، برای تکمیل پازل نقل وانتقالاتی خود 
سخت به دنبال هافبک فرانسوی شیاطین سرخ است. زیدان پیش از این از علاقه اش برای 
جذب پوگبا سخن گفته بود و خود این بازیکن هم علاقه اش برای ترک اولدترافورد به منظور 

کسب چالشی جدید علنی کرده است.
گرث بیل که گفته می شود از باشگاه بیجینگ گوان چین هم پیشنهاد وسوسه انگیزی 
دریافت کرده، بحث معاوضه شدنش با نیمار، ستاره برزیلی پاری سن ژرمن هم مطرح شده، 

این در حالی است که شایعه شده نیمار این تابستان به بارسلونا بازمی گردد.  

سادیو مانه بازی جام خیریه را
 از دست می دهد

 دلیخت: یک تیم به خاطر چاق بودن 
پدرم از خریدن من صرف نظر کرد!

 منچستریونایتد تمایلی به معاوضه
 پوگبا با بیل ندارد

 نخستین مدال آور شمشیربازی ایران در مسابقات قهرمانی جهان، گفت: المپیک ۲0۲0 نیز به مدال خواهم 
رسید و برای دستیابی به این مهم، تمام توانم را به کار می بندم.

»مجتبی عابدینی« با درخشش خود در المپیک ۲016 برزیل، نه تنها چشم جهانیان را به شمشیربازی ایران 
خیره کرد بلکه سبب شد این رشته ورزشی که پیش از این در کشور مهجور مانده بود، علاقه مندان زیادی پیدا 
کند. حال او در رقابت های جهانی مجارستان درخشید تا علاوه بر کسب مدال برنز که برای نخستین بار در 
تاریخ شمشیربازی ایران در رقابت های جهانی کسب شده است، سهمیه المپیک ۲0۲0 را در بخش انفرادی 
اسلحه سابر نیز بدست آورد. عابدینی درباره این موفقیت گفت: رقابت های جهانی پس از المپیک در بالاترین 
سطح قرار دارد. پیش از این، مدال جام جهانی، آسیایی و گرندپری را بدست آورده بودم و دوست داشتم که 
مدال جهانی رانیز کسب کنم که خوشبختانه موفق شدم. هرچند متاسفانه مسئولان وزارت ورزش و جوانان تا 

این لحظه هیچ پیام تبریک و دلگرم کننده ای منتشر نکردند تا کمی خستگی بر تن ما بماند.
ملی پوش اسلحه سابر ایران افزود: همه بزرگان شمشیربازی دنیا در این رقابت ها جمع بودند و موفق شدم 
»مکس هارتونگ« از آلٖمان و »کمیل ابراهیموف« روسیه ای که نفر چهارم جهان است را شکست دهم. البته در 
نیمه نهایی به دلیل سردردی که داشتم به فینال نرسیدم. با این حال کسب مدال برنز نیز بسیار ارزشمند است.
این قهرمان ادامه داد: متاسفانه ارزش و اعتبار لازم به ما داده نمی شود و قراردادم برای یک فصل لیگ، فقط 
۹ میلیون تومان است که جای تاسف دارد. در سایر کشورها به ورزشکاران المپیکی و مدال آور در رقابت های 
جهانی اهمیت می دهند و آنها را از نظر مالی تامین می کنند. در سوی مقابل، نه تنها از ما حمایت لازم از ما 
نمی شود، بلکه در سالن تمرینی قدیمی که باید به موزه تبدیل شود تمرین کرده و صاحب موفقیت می شویم.
وی ادامه داد: شمشیربازان سایر کشور ها با چند نفر همراه و ماساژور و امکانات زیاد در مسابقات بین المللی 
و جهانی حاضر می شوند، ولی ما با دستان خالی و همان تمریناتی که در سالن های به دور از استاندارد انجام 
می دهیم، به مدال می رسیم. او افزود: زمانی که به مدال رسیدم همه بازیکنان خارجی حاضر در رقابت ها 
شگفت زده بودند و به ما تبریم می گفتند. عابدینی با تاکید بر اینکه هدف اصلی او در رقابت های مجارستان 
کسب سهمیه تیمی برای المپیک ۲0۲0 بود، گفت: تمام تلاشم و سایر اعضای تیم کسب مدال در بخش 
تیمی بود که به نتیجه نرسیدیم. ولی خداوند کمک کرد تا در بخش انفرادی صاحب مدال شوم و این قول را به 
مردم می دهم که در المپیک هم روی سکو می روم. عابدینی در خصوص شانس تیم اسلحه سابر ایران برای 
کسب سهیمه المپیک افزود: تقریا ۸0 درصد راه را برای کسب سهیمه المپیک طی کردیم و چهار رقابت دیگر 
برای راهیابی به توکیو باقی مانده که امیدوارم در ۲ رقابت پیش رو که در الجزایر و ایتالیا است، کار را تمام کنیم.
وی به تاثیر »پیمان فخری« سرمربی تیم ملی در این موفقیت اشاره کرد و افزود: راهنمایی ها و انگیزه ای که 
سرمربی تیم به من و سایر بازیکنان داد بی نظیر بود و او در حقیقت کمک شایانی برای روند رو به رشد همه ما 
ایفا کرد. نفر چهارم المپیک ۲016 برزیل درباره اینکه تجربه او چقدر در کسب مدال تاثیر داشته است؟ اظهار 
داشت: خوب پشت سر این موفقیت ها، سال ها تجربه نهفته است. جالب اینکه من در ۲6 تیرماه 13۷6 
وارد رشته شمشیربازی شدم و پس از ۲۲ سال مصادف با ورودم به این رشته ورزشی، سرانجام مدال جهانی را 
کسب کردم. عابدینی خاطرنشان کرد: از همسرم که همیشه حمایتم کرده و در روزهای سخت صبوری نشان 

داده تشکر می کنم.

 رییس جدید فدراسیون کشتی با تاکید بر لزوم اتحاد و انسجام در این رشته 
گفت: کادر فنی محکم کارش را ادامه بدهد. غلام محمدی و محمد بنا را قبول 

دارم و انشاءالله در مسابقات جهانی به موفقیت برسند.
»علیرضا دبیر« در مراسم معارفه اش اظهار کرد: بعد از 1۵ سال به فدراسیون 
آمدم که این اتفاق خیلی بدی است. دیشب هم به عباس جدیدی گفتم به 
فدراسیون بیا تا بقیه هم بیایند. من آمدم که این چیزها نباشد. در فدراسیون به 
روی همه باز است. وی افزود: خواهش میکنم هر کدام از دوستان که گزارش 
کار می دهند پشت سر قبلی ها حرف نزنند. من همه چیز را می دانم و حتی 
می دانم چه کسانی در فضای مجازی ادمین بودند و علیه من نوشتند و مرا 
تخریب کردند؛ حتی کسانی که ضد من و مادرم نوشتند. حتی از یک نفر از 
آنها شکایت کرده ام که به زودی بررسی می شود. شاید این فرد به درد کار فنی 
هم بخورد اما او را به دادگاه می کشانم. رییس فدراسیون کشتی خاطرنشان 
کرد: با صراحت می گویم کسی که با ما کار کند در خدمتش هستیم. ما چیز 
پنهانی نداریم. هر کسی خالصانه کار کند در خدمتش هستیم. نیامدیم غیبت 
کسی را بکنیم یا بد کس دیگری را بگوییم. کادر فنی محکم کارش را ادامه 
بدهد. غلام محمدی و محمد بنا را قبول دارم و انشاءالله در مسابقات جهانی 
به موفقیت برسند. دبیر در ادامه با اشاره به مدیریت رسول خادم در فدراسیون 
کشتی گفت: فرقی که من با خادم دارم این است که وارد ریز کارها می شوم. 
دوستانی که با من صادقانه کار کنند در خدمتشان هستم. از غیبت کردن به 
هیچ وجه خوشم نمی آید و به طور جدی ناراحت می شوم. خواهش می کنم 
پشت دیگران پیش من حرف نزنید. دوره گذشته تمام شد و فقط باید کار کنیم. 
رسول خادم زحمت زیادی کشید اما انرژی او در ۲ یا 3 جا صرف شد. اگر 
فقط در مدیریت یا حوزه فنی بود موفق تر می شد. او جزء چهار قهرمان بزرگ 
ماست و افتخارات زیادی را برای ورزش کشور به ارمغان آورده است. چند سال 
در اردوهای تیم ملی و شورای شهر در خدمت او بودم و از او بخاطر زحماتش 
تشکر می کنم. وی افزود: از حمید بنی تمیم سرپرست اسبق فدراسیون و 
رقیب خودم در انتخابات هم تشکر می کنم که زحمت زیادی کشید. بنی تمیم 
یک مدیر ورزشی است و امیدوارم به حال خود رها نشود. از وزارت ورزش 
میخوام از این نیروهای سلامت و ورزشی استفاده کند. وی با تشکر از بهروز 
نعمتی سرپرست پیشین فدراسیون کشتی گفت: ابتدا حرف هایی مطرح شد 
که وی آمده بماند تا جاییکه خودم فکر کردم نکند این حرف درست باشد اما 
کار ارزشمند او در برگزاری انتخابات ثبت شد. اول گفتند او سیاسی است و 
برخی صحبت ها مطرح شد در حالیکه او هم در کشتی بوده است. حتی به 

من هم گفتند که سیاسی هستم در حالیکه باید افتخار کنیم امثال رسول و 
امیر خادم و عباس جدیدی از جامعه کشتی وارد سیاست شدند و حاضرند به 

کشتی هم خدمت کنند.
اهل مسافرت رفتن نیستم و نمی خواهم مربی شوم 

رییس فدراسیون کشتی با تاکید بر لزوم اتحاد و همدلی در کشتی گفت: 
کشتی چند بال دارد، مربی، وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک و … بال های 
کشتی هستند. اختلافاتی را که در چند سال گذشته بین وزارت و فدراسیون 
بود دیدیم. تعارف که نداریم بالاخره وقتی تیم می بازد وزیر باید پاسخگو باشد 
از فدراسیونش جواب بگیرد وگرنه وزارت و کمیته هزار و یک  باید  او هم  و 
جور می توانند جلوی کار را بگیرند. از دوستان می خواهم ما را کمک کنند. 
همین که وزیر قول داد امروز به تمرین تیم های ملی بیاید نشان دهنده این است 
می خواهد به کشتی کمک کند. وی افزود: خیلی از دوستان 14 یا 1۵ سال 
در فدراسیون هستند و حالا افراد دیگری آمدند. خب شما بروید یا بمانید، این 
من ها کار را خراب می کند. خیلی حرف زده شد که دبیر آمده کشتی زنان را 
تعطیل کند یا این و آن را بردارد اما همه دوستان حتی در کشتی زنان با قدرت 
کار کنند.کسی کار نکند با من به مشکل می خورد. دبیر گفت: اهل مسافرت 
رفتن نیستم و نمی خواهم مربی شوم. به طور کامل در فدراسیون هستم 
آنقدر که از من خسته می شوید. بعد از انتخابم سه رئیس هیات کشتی به من 
استعفای کتبی دادند که به آنها زنگ زدم و گفتم صدای پاره شدن استعفایتان 
را می شنوید؟ از آنها خواستم محکم به کارشان ادامه دهند. از همه دوستان و 
کسانی که امروز تشریف آوردند تشکر می کنم. کار برای خدا باشد خوب است. 

اگر می خواهند کار کنند که من ببینم این کار را نکنند، فقط کار کار کار.

نخستین مدال آور شمشیربازی ایران در مسابقات قهرمانی جهان:
 در المپیک هم به مدال می رسم

رییس جدید فدراسیون کشتی:
بنا و محمدی با قدرت به کارشان ادامه می دهند
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مدیرکل ضدجاسوسی وزارت اطلاعات تشریح کرد

جزئیات  انهدام 
شبکه جاسوسی سیا در ایران

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات از شناسایی و دستگیری ۱۷ جاسوس 

تربیت یافته سازمان اطلاعاتی آمریکا )سیا( در کشور خبر داد.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات صبح دوشنبه در نشستی خبری که در 
معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد، گفت: معاونت ضد 
جاسوسی وزارت اطلاعات در تاریخ ۲۸ خرداد سال جاری موفق به انهدام یک شبکه 

جاسوسی مرتبط با سازمان اطلاعاتی آمریکا شد.
وی از شناسایی و دستگیری ۱۷ جاسوس تربیت یافته سازمان اطلاعاتی امریکا 
)سیا( در داخل کشور خبر داد و گفت: احکام این جاسوسان صادر شده و برخی به 

عنوان مفسد فی الارض اعدام می شوند.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات خاطرنشان کرد: جاسوس های شناسایی 
شده شامل شاغلین مراکز حساس و حیاتی، همچنین بخش خصوصی مرتبط با این 

مراکز هستند که به عنوان پیمانکار یا مشاور در حال فعالیت بوده اند.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات با بیان اینکه ۱۷ جاسوس دستگیر شده 
در مراکزی شامل حوزه های اقتصادی، هسته ای، زیرساختی، نظامی و سایبری کشور 
فعالیت می کردند، خاطرنشان کرد: تعداد کل جاسوس های شناسایی شده ۱۷ نفر 
است که این افراد به صورت سلولی در ایران فعالیت می کردند و هیچ کدام از آنها 

با دیگری ارتباطی نداشتند و هر کدام با یک افسر اطلاعاتی سیا در ارتباط بودند.
وی در ادامه به بیان توضیحاتی درباره چگونگی برقراری ارتباط میان سازمان 
اطلاعاتی آمریکا و جاسوسان ایرانی پرداخت و گفت: برخی از این افراد به واسطه سوء 
استفاده سیا از تقاضای ویزای امریکا در دام ویزا گرفتار شدند و در ازای اعطای ویزا به 
آنها پیشنهاد جاسوسی ارائه شده است. برخی دیگر نیز به واسطه حفظ یا تمدید انواع 

ویزای آمریکا از طرف سیا مورد فریب واقع شدند.
آمریکا  اطلاعاتی  داد: سازمان  ادامه  اطلاعات  وزارت  مدیرکل ضد جاسوسی 
همچنین با تاسیس شرکت های جعلی و به بهانه استخدام متخصصین ایرانی در این 
شرکت ها یا تامین تجهیزات از خارج از کشور مبادرت به مراجعه اطلاعاتی به اتباع 

ایرانی کرده اند.
* جاسوس های بازداشت شده ایرانی هستند

مدیرکل ضدجاسوسی وزارت اطلاعات درباره تابعیت جاسوس های دستگیر شده 
خاطرنشان کرد: هیچکدام از دستگیرشدگان، از اتباع کشورهای خارجی نبوده و 

همگی تابعیت ایرانی داشته اند.
 وی مراجعات مستقیم افسران سیا تحت عنوان دیپلماتیک به شهروندان ایرانی 
در حاشیه کنفرانس های علمی در کشورهای اروپایی، آفریقایی و آسیایی را از دیگر 
روش های برقراری ارتباط میان افسران اطلاعاتی با اتباع ایرانی برشمرد و گفت: در 
برخی موارد نیز مشاهده شده است که افسران سیا با معرفی خود به عنوان یک مامور 
اطلاعاتی آمریکایی و همچنین با ارسال ایمیل یا پیام از طریق شبکه های اجتماعی، 

از اعضای شبکه تشکیل شده دعوت به همکاری اطلاعاتی کرده اند.
افسران اطلاعاتی سرویس جاسوسی آمریکا برای موفقیت در پروسه جلب و 
استمرار همکاری شبکه جاسوسی خود در ایران متوسل به وعده های فریبنده ای 
از جمله اعطای ویزا و مجوز اقامت دائم در ایالات متحده و همچنین پول کرده اند. 
مهم ترین وعده ای که به شبکه جاسوسان ایرانی داده شد، وعده تامین امنیت آنها در 

ایران و خارج از کشور بود.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات تاکید کرد: تحقیقا در مورد همه ۱۷ 
جاسوس شناسایی و دستگیر شده، هیچ کدام از وعده های سیا محقق نشده است و 

همه این جاسوسان به واسطه خیانتی که به کشور کرده اند، گرفتار شدند.
وی جمع آوری اطلاعات دارای طبقه بندی از مراکز مهم و همچنین انجام 
عملیات های فنی - اطلاعاتی را از ماموریت های محول شده به این شبکه جاسوسی 

عنوان کرد.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات خاطرنشان کرد: تمامی افراد این شبکه 
جاسوسی دوره های پیچیده برقراری ارتباطات امن از داخل کشور با خارج را به 
وسیله ابزارهای مخصوص جاسوسی از سوی افسران سیا فرا گرفته بودند، همچنین 
تجهیزات فنی پیچیده ای برای جاسوسی در اختیار این افراد قرار گرفته بود. سیا 
جهت انتقال ابزار ارتباط امن و تجهیزات فوق پیشرفته جاسوسی برای شبکه خود در 
ایران از ناقل اطلاعاتی استفاده کرده است؛ ناقل ها عمدتا به شکل سنگ تهیه شده اند 
که وسایل مورد نیاز جاسوسان در آنها جاسازی می شود و جاسوس ها با روش هایی 
پیچیده ماموریت برداشتن آنها از نقاط مختلف شهری از جمله مناطق پارکی و نواحی 

کوهستانی را عهده دار می شدند.
وی با اشاره به اقدام سیا به جعل دولتی، اوراق هویتی شبکه جاسوسی خود در 
ایران افزود: سازمان اطلاعاتی آمریکا، همچنین اقدام به ارسال مدارک هویتی جعلی 
برای جاسوس های خود در ایران برای عملیات های خاص از طریق ناقل ها کرده اند. 
بررسی های سرویس ضد جاسوسی وزارت اطلاعات حاکی از آن است که مدارک 
جعلی به صورت ناشیانه ای توسط سیا، انجام شده که این اقدام جعل دولتی محسوب 
می شود. در پی کشف موضوع توسط ضد جاسوسی وزارت اطلاعات، دستور امحای 

همه مدارک موجود از سوی افسران سیا، برای جاسوس ها صادر شده است.
پیش بینی خط خروج  به  اشاره  با  اطلاعات  وزارت  جاسوسی  مدیرکل ضد 
اضطراری برای جاسوسان از سوی سازمان اطلاعاتی آمریکا خاطرنشان کرد: با وجود 
وعده تامین امنیت جاسوسان، سیا با پیش بینی احتمال شناسایی شبکه جاسوسی 
خود همچون سال ۹۲، اقدام به طراحی خط خروج اضطراری از کشور برای مواقع 
بحرانی و خطر کرده بود. بر این اساس جاسوس ها آموزش دیده بودند که با احساس 
خطر، طی هماهنگی با سیا و رساندن خود به نقطه ای از پیش تعیین شده در 
شهرهای مرزی، منتظر حضور رابط اطلاعاتی سیا در صحنه شوند و با هدایت وی 
از کشور خارج گردند که البته در این زمینه جاسوس هایی که قصد فرار اضطراری 
از کشور را داشتند، با اشراف اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان به جای ملاقات 
با رابط سیا در مرز، با رابط ضد جاسوسی وزارت اطلاعات ملاقات کردند و نهایتا 

دستگیر شدند.
وی اضافه کرد: آموزش ویژه ضد بازجویی به جاسوس ها از دیگر تدابیر اتخاذ شده 
برای مواقع دستگیری بود که با مشاهده اشراف اطلاعاتی وزارت، توسط جواسیس، 
کارساز نشد و تمامی اعضای این شبکه جاسوسی به ارتباط خود با سیا اعتراف کردند.

ادامه به سرنوشت جاسوس های  مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات در 
دستگیر شده توسط دستگاه اطلاعاتی کشور اشاره کرد و گفت: افرادی که آگاهانه 
و عامدانه به کشور خود خیانت کردند و حاضر به جبران مافات نشدند را به دستگاه 
قضایی تحویل دادیم و چند روز پیش نیز سخنگوی قوه قضاییه از صدور احکامی برای 
این جاسوسان خبر داد که برخی از آنها به عنوان مفسد فی الارض معرفی و برخی 
دیگر نیز به حبس های درازمدت محکوم شدند. همچنین آن دسته از کسانی که با 
صداقت کامل با دستگاه اطلاعاتی کشور تعامل کردند و ندامتشان نیز ثابت شد، علیه 

آمریکایی ها مورد مدیریت اطلاعاتی قرار گرفتند.
وی در ادامه با اشاره به همکاری سرویس اطلاعاتی جمهوری اسلامی ایران با 
سرویس های اطلاعاتی کشورهای متحد در این پرونده اظهار کرد: تجربه موفق 
تبادل با متحدین اطلاعاتی در سال ۹۲ باعث شد تا سرنخ های اطلاعاتی پرونده اخیر 
اعم از افسران سیا، سرنخ  و روش های مورد استفاده در این شبکه در اختیار سایر 

سرویس های اطلاعاتی قرار گیرد تا شکست جهانی مجددی برای سیا اتفاق بیفتد.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات همچنین به همکاری سرویس های 
اطلاعاتی برخی کشورهای آسیایی و اروپایی با سازمان اطلاعات آمریکا در این زمینه 
اشاره و خاطرنشان کرد: با توجه به بهره برداری سیا از برخی کشورهای اروپایی و 
آسیایی جهت برقراری ارتباط با منابع خود و همچنین با عنایت به اطلاع قبلی 
سرویس های اطلاعاتی این کشورها از موضوع، قطعا مسئولیت امر بر عهده این 

کشورها خواهد بود.
وی تصریح کرد: با توجه به زمین گیر شدن سیا در اثر این شکست، طبیعی است 
که این سرویس اطلاعاتی مبادرت به ترمیم و بازسازی خود نماید که البته در این 

خصوص جامعه اطلاعاتی کشور نیز هوشیار و بیدار خواهد بود.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات در ادامه نشست خبری خود، در پاسخ 
به پرسشی مبنی بر اینکه آیا فعالیت های این شبکه جاسوسی به نتیجه ای رسیده و 
خرابکاری از سوی آنها در مراکز مهم کشور انجام شده است، با بیان اینکه زمان شروع 
همکاری این جاسوس ها با سیا متفاوت بوده است، تصریح کرد: به دلیل اقدام عاجل 
سربازان گمنام امام زمان، این شبکه جاسوسی موفق به انجام خرابکاری یا اختلال 

در فعالیت های کشور نشد.
وی همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا تاکنون پیشنهادی از سوی ایالات 
متحده آمریکا در خصوص تبادل این جاسوس ها انجام شده است، خاطرنشان کرد: 
افراد دستگیر شده همه از اتباع ایرانی هستند و به هیچ وجه بحث تبادل برای آنها 

مطرح نیست.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات در پاسخ به این پرسش که آیا در میان 
۱۷ جاسوس دستگیر شده از مقامات و مسئولان بلندپایه کشور نیز حضور دارند، 
تاکید کرد: این افراد از متخصصان و کارشناسان کشور هستند و از مقامات محسوب 

نمی شوند.
وی همچنین در پاسخ به این پرسش که این شبکه جاسوسی ارتباطی با شبکه 
جاسوسی دستگیر شده در سال ۹۲ دارد، گفت: بررسی این پرونده مربوط به سال 

۹۷ بوده و کاملا با پرونده سال ۹۲ بی ارتباط است.

نکتـه

وزیر کشور دوران اصلاحات معتقد است که روحانی با وجود 
اینکه رئیس شورای عالی امنیت ملی است کاری برای رفع حصر 
نکرده است، او می گوید احمدی نژاد چراغ سبز برای حمله به 

حاکمیت گرفته است اما در انتخابات عددی نیست.
عبدالواحد موسوی لاری از چهره های موثر جریان اصلاح طلبی 
و وزیر کشور دوران اصلاحات در گفت و گو با خبرنگار سیاسی 
ایلنا تنها راه حفظ اقتدار کشور و هویت آن را همگرایی ملی و 
این  در  و جناحی می داند.وی  مذهبی  قومی،  واگرایی  زدودن 
گفت وگو بر لزوم ایجاد همگرایی بین گروه های سیاسی تاکید و 
گفت وگوی بین جریان های سیاسی را از نان شب هم واجب تر 
عنوان کرد.وزیر کشور دولت اصلاحات با گلایه از روحانی ضمن 
یادآوری اینکه اصلاح طلبان باعث پیروزی او شده اند تاکید کرد 
که رئیس جمهور باید در انتخاب اطرافیانش بازنگری کند.عضو 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تاثیر و اصلاح جامعه 
توسط این جریان را حتمی دانسته اما  رد صلاحیت های شورای 
نگهبان برای تاثیرگذاری بیشتر را نقد می کند و از آنها می خواهد 
که رعایت بی طرفی را کنند.وی همچنین به ائمه جمعه تاکید 
می کند که در جریان انتخابات علیرغم تمایل به جریان یا فردی 
خاص، خویشتن دار باشند.موسوی لاری با عنوان اینکه  60 درصد 
جامعه اصلاح طلب یا سمپات به این جریان است، گفت: در صورتی 
در انتخابات شرکت می کنند که مردم حق انتخاب داشته باشند 
و در غیر اینصورت اصلاح طلبان در انتخابات شرکت نمی کنند.

وی با بیان اینکه احمدی نژاد برای نقد تند علیه حاکمیت چراغ 
سبز دریافت کرده است، گفت: در فضایی رقابتی آزاد و بدون رد 
صلاحیت اصلاح طلبان پیروز هستند و جریان بهاری عددی نیست.

در ادامه گفت وگوی این سیاستمدار اصلاح طلبی را با خبرنگار ایلنا 
می خوانید:

دریچه گفت وگو در هیچ شرایطی نباید بسته شود
* با مسائل روز و اتفاقات اخیر شروع کنیم، پیش بینی 
شما از وضعیت کنونی تنش ها چیست آیا مذاکره در این 

شرایط ضرورتی دارد؟
این موضوع مربوط به مسائل سیاست خارجی و راهبرد کلی 
نظام در مواجهه با قدرت ها است، افرادی مثل من که در حاشیه 
هستند و دسترسی شان به اطلاعات محدود است شاید  نتوانند 
پیچیدگی های موضوع را دقیقا آنگونه که هست مدنظر قرار دهند، 
اما آنچه که به عنوان امری کلی می توان به آن توجه داشت این 
است که  رعایت مصلحت و جلب منافع و دفع مضرات از جامعه 
وظیفه و تکلیف شرعی و ملی مدیران در سطوح مختلف است. 
مذاکره گاهی برای جلب منفعت و گاهی برای دفع ضرر قطعی 
یا محتمل صورت  می گیرد به شرط آنکه طرفین مذاکره  لااقل 
نسبت به اصل راهبرد گفت وگو فارغ از نتیجه ایمان داشته  باشند. 
بنابراین مذاکره یکی از راه های دفع ضرر و کاهش آلام ملت است 
و نباید از آن غافل بود. بنده معتقدم که دریچه گفت وگو در هیچ 
شرایطی نباید بسته شود، بخصوص از جانب ما که دارای منطقی 
قوی و مستحکم هستیم البته به شرطی که طرف مقابل بصورت 
جد و واقعی نه ریاکارانه خواهان مذاکره باشد.در مورد مذاکره ایران 
و آمریکا ما هنوز در مرحله ماقبل اعتماد به آمریکا هستیم، در 
مرحله ای هستیم که ایران طرف مقابلش را فاقد صداقت برای 
اصل مذاکره می داند.اینکه آقای ترامپ، پمپئو و بولتون می گویند 
می خواهیم مذاکره کنیم و همزمان تحریم های جدید اعمال 
می کنند و حتی کسی که مسئول مذاکره کردن است را تحریم 
می کنند، عدم صداقت آنها را نشان می دهد.از سویی درست 
زمانی که نخست وزیر ژاپن بعد از سال ها به ایران آمد و ممکن 
بود این سفر سیاسی فضایی جدید را برای مذاکره با آمریکا باز 
کند، تحریم های جدید را شروع می کنند؛ با این تفاصیل  اصل 
جدی  بودن  آمریکا برای مذاکره با ایران زیر سوال می رود و بی 
انصافی است که از ایران بخواهیم در این شرایط تصمیم به مذاکره 
بگیرد.آمریکا از یکسو می گوید می خواهیم مذاکره کنیم واز سوی 
دیگر بالاترین فرد تصمیم گیر در راس نظام را تحریم می کند. هر 
چند که این تحریم ها صوری است اما نشان از بی صداقتی و عدم 
جدیت آمریکایی ها دارد. تحریم رهبری به چه منظور انجام شده؟! 
مثلا ایشان می خواهند به آمریکا بروند؟!  آیا سرمایه  و شرکتی در 
آمریکا دارند؟ این رفتارها چون پیام سمبلیک دارد متراژ زیادی 
بر دیوار بی اعتمادی ۴0 ساله بین ایران و آمریکا می افزاید.در اینجا 
در گام نخست مفهوم مذاکره زیر سوال است نه موضوع،  محتوا 
و نتایج آن. تا زمانی که این مساله حل نشود موضوعی به نام 
مذاکره حل نخواهد شد و هیچ ایرانی پیدا نمی شود که به چنین 

مذاکره ای بیندیشد.
گفت وگو در جامعه یک امر ضروری و نیاز واقعی است 

* بحث اعتماد در روابط بین المللی را مطرح کردید اما 
اعتماد در داخل نیز مهم است. مدتی است که افرادی از 
جمله آقای باهنر و عارف با طرح گفت وگوی ملی و همچنین 
آقای تاج زاده و زاکانی با انجام مناظره می گویند تلاش دارند 
که باب گفت وگو بین دو جریان سیاسی را باز کنند. آیا 

گفت وگوی ملی قابل تحقق است؟
باورم این است که گفت وگوی جناح های داخل نظام یعنی 
کسانی که زیر چتر جمهوری اسلامی زندگی می کنند بیش 
از این است که بگوییم یک چیز خوب و پسندیده ای است 
بلکه ضرورت زندگی امروز ما است. امروز برای ثبات، اقتدار و 
بالندگی کشور تنها یک راه وجود دارد و آن به رسمیت شناختن 
همه جریان های سیاسی و سلایق شان است.با اینکه افرادی مثل 
آ قایان عارف، باهنر و یا مازنی دنبال این هستند تا راهی برای 
گفت وگو پیدا کنند، مطمئن هستم که این خواسته بدون 
رنگ و لعاب های دیگر در جامعه، دانشگاه، حوزه علمیه و بازار 
هم طرفدار دارد و خواسته این اقشار هم هست.در شرایطی 
برایش  مدام  که  دارد  آمریکا  مثل  قهاری  دشمن  ایران  که 
مشکل تراشی می کند، تنها یک راه برای ثبات، استقرار، تداوم و 
حفظ هویتش وجود دارد و آن همگرایی ملی و زدودن عوامل 
 و پیش زمینه های واگرایی قومی مذهبی و جناحی است.حل 
مشکلات  داخلی به این معنی نیست که اصلاح طلب، اصولگرا 
بشود و یا اصولگرا اصلاح طلب. هیچ دلیلی ندارد که آقای باهنر 
سلیقه خودش را به خاطر من و دیگری کنار بگذارند یا من 
دیدگاه خودم را به خاطر آقای باهنر کنار بگذارم.اما بپذیریم که 
آقای باهنر حق دارد در این جامعه دیدگاه های خودش، حزب، 
جناح و تشکیلاتش را عرضه کند و از موجودیت و اندیشه و 
فکر خودش دفاع کند از طرفی هم آقای باهنر و امثال ایشان 
به جریان رقیب یعنی اصلاحات هم این حق را بدهند که 
اصلاح طلبان دیدگاه هایشان را مطرح کنند.به نظر من موضوع 
گفت وگو بین جناح های سیاسی نیاز ضروری بوده و از نان شب 
هم برای جامعه واجب تر است. خردورزی اقتضا می کند که آحاد 
مردم یکدیگر را در قالب یک ملت تحمل کنند و حرف های 
یکدیگر را بشنوند. برای این کار امروز بهتر از فردا و فردا بهتر از 
روز بعد است. موضوع گفت وگو در جامعه ما نه یک امر مستحب 

بلکه یک امر ضروری و نیاز واقعی جامعه است.

می توان با یک آهنگ درست و صحیح 
به سمت گفت وگو قدم برداشت

* آیا فکر می کنید که این گفت وگو اتفاق می افتد چون 
برخی معتقدند که به طور کلی حاکمیت نمی خواهد با 
اصلاح طلبان وارد گفت وگو شود و یا تغییری در رویه هایش 

نسبت به آنها ایجاد کند؟
این نگاه سلبی و بدبینانه را نمی توانیم داشته باشیم موضوع 
گفت وگوی جریانات سیاسی داخل کشور با یکدیگر است، یعنی 
در سطح نخبگان جمعیت موتلفه اسلامی، جامعه روحانیت مبارز، 
جمنا و سایر تشکل هایی که در جریان اصولگرا قرار دارند، با مجمع 
روحانیون مبارز، حزب اتحاد ملت، کارگزاران، انجمن اسلامی معلمان 
و سایر مجموعه های جریان اصلاح طلبی بنشینند و گفت وگو کنند.

در سطوح پایین تر فضای انگ، طرد، برچسب و تکفیر کردن کنار 
گذاشته شود؛ یعنی نه اصولگرایان از طریق مداح ها و مداحی ها 
)که در حال حاضر در جریان اصولگرایی حرف اول را می زنند( و 
ائمه جمعه و  جماعات، اصلاح طلبان را مورد شماتت قرار داده  و 
تن به تخریب اصلاح طلبان بدهند و نه رسانه های اصلاح طلب و 
اصلاح طلبان زبان نقد را تبدیل به زبان تخریب علیه اصولگرایان 
کنند.جریان ها یکدیگر را نقد کنند، ما کاملا موافق نقد هستیم اما 
تخریب، دروغ و تهمت از هیچ کدام از طرفین قابل قبول نیست؛ 
اگر فرض را بر این رفتار همگرایانه و در عین حال نقادانه بگذاریم هر 
حرکتی که در این زمینه شروع شود، مطلوب است.در طول تاریخ 
دو مذاکره را پیدا کنید که نتایج آن از پیش تعیین شده باشد و 
هر دو طرف هم بر اساس آن نتیجه ای که مد نظر داشتند حرکت 
کنند؛ اگر نتیجه مذاکره مشخص باشد اصلا مذاکره ای صورت 
نمی گیرد.نفس اینکه اصلاح طلبان و اصولگرایان  بنشینند و صحبت 
کنند مطلوب است حتی اگر نتیجه ای در کوتاه مدت برای آن 
مفروض نباشد.بد نیست خاطره ای از دوره اصلاحات برایتان بگویم؛ 
با توجه به اینکه توسعه سیاسی وجه اساسی برنامه ای بود که من 
در زمان رای اعتمادم به مجلس داده بودم، مدتی پس از آنکه وارد 
وزارت کشور شدم موضوع توسعه سیاسی، بحث احزاب سیاسی، 
شوراها، تشکل های مردم نهاد و همگرایی درونی اقوام کشور و 
همچنین نشست بین گروه ها و احزاب مطرح شد.بر این اساس 
از همه چهره های شاخص جناح های موجود از موتلفه اسلامی و 
مرحوم آقای سعید امانی و آقای عسگراولادی تا آقای بهزاد نبوی، 
رضا خاتمی و محسن میردامادی، مرتضی نبوی که مجموعا ۲6 نفر 
می شدند، دعوت کردم.در ابتدای آن جلسه ضمن خوش آمدگویی 
این سوال را مطرح کردم آیا ما قبل از اینکه به مشاجره دامن زده 
شود می توانیم بنشینیم و با یکدیگر صحبت کنیم یا نه؟ به آنان 
گفتم من شماها را جمع کردم تا بگویم می شود اختلاف سلیقه و 
نظر داشت اما زیر یک سقف نشست.در ادامه این موضوع را مطرح 
کردم که اگر شماها آن را قبول داشتید بحث را ادامه بدهیم و اگر 
نه من دیگر ادامه ندهم؛ با تایید افراد حاضر، جلسه ها حدود ۲ سال 
متوالی طول کشید و خروجی آن بعد از ده ها جلسه  پیاپی تشکیل 
خانه احزاب، منشور اخلاقی احزاب و گروه های سیاسی و خیلی 
اتفاقات خوب دیگر شد.این جلسات با موضوعات مختلف مدت ها 
ادامه پیدا کرد و در نتیجه متن منشور اخلاقی توسط آقای مرتضی 
مبلغ و مرتضی نبوی تهیه و با مطرح کردن آن در جمع بزرگتری 
با حضور همه جریانات سیاسی تایید و مبنای ارتباط بین احزاب 
شد.تا مدت ها نمایندگان احزاب در خانه احزاب با یکدیگر تعامل 
داشتند و با یکدیگر گفت وگو می کردند اما با آمدن احمدی نژاد این 
موضوعات هم از بین رفت و به آن خیلی توجه نکردند.به طور کلی 
معتقدم که موضوع گفت وگو بین جریان های سیاسی شدنی است 
و می توان با یک آهنگ درست و صحیح به این سمت قدم برداشت 

اما قدم ها کند خواهند بود.
عوامل فاصله بین جریان های سیاسی

 باید برداشته شود
* با توجه به اینکه از سال ۸۸ شکاف ها بین جریان های 
سیاسی عمیق تر شد، موضوع حصر و رفع حصر در این 

همگرایی و گفت وگوی ملی چه جایگاهی دارد؟
نمی دانم چقدر این واژه گفت وگوی ملی معنا دارد و ابعاد آن 
چگونه است و با آن هم کاری ندارم اما اینکه جناح های مختلف 
بنشینند و مسائل مربوط به مناقشات داخلی را با یکدیگر حل کنند، 

مسئله مطلوبی است.
اگر پذیرفتیم که آینده را هدف قرار دهیم و با توجه به مجموعه 
خطراتی که ایران و جمهوری اسلامی را تهدید می کند دست در 
دست هم در جهت رفع این خطرات تلاش کنیم و همچنین اگر 
پذیرفتیم با توطئه های رنگارنگ علیه کشور مواجهیم و نیز اگر 
پذیرفتیم راه برون رفت و نجات از این خطرات اتحاد و همبستگی 

ملی است، باید آن چیزی که عامل فاصله است را برداریم.
عواملی که باعث می شود جریان ها از هم فاصله بگیرند را کم 
کنیم که یکی از این مسائل موضوع حصر است. بالاخره مسائل 
سال ۸۸ هر چیزی که بوده خوب یا بد، زشت یا زیبا، مقصر و غیر 
مقصر و حتی اینکه سهم تقصیر هر کس چقدر است موضوعاتی 
هستند که در حال حاضر خیلی نمی تواند کمکی به آینده کند.

اما یک مساله وجود دارد و آن این است که وقتی صحبت از حل 
مشکلات می شود شرایط محصوران از جمله موضوعاتی است که 
هر کدام از طرفین باید به آن توجه کنند.بالاخره تا کی قرار است 
این وضعیت ادامه پیدا کند دوستانی که موضوع گفت وگوی ملی را 

مطرح کردند موضوع حصر نیز برایشان دغدغه است.
بالاخره تا کی باید این افراد در حصر بمانند؟ چرایی این مساله 
مطرح است و باید برای این مساله گشایشی ایجاد شود تا بگویند 
در جهت حل  مساله و مشکل قدم هایی برداشته شد. البته اگر 
هیچ اتفاقی نیفتد نمی گویم که گفت وگویی صورت نمی گیرد اما 

با مانع روبرو است یعنی موضوعی تحت این عنوان وجود دارد که 
باید به نحوی آن را جمع کرد.جایگاه موضوع حصر و حل مساله 
گفت وگوی بین جناح ها یک جنبه سمبلیک پیدا کرده است و گرنه 
اصل قصه نگاه به آ ینده است.اصلا اینکه انتخابات سال ۸۸ چه بود 
و چه کسی بیشتر رای آورد دیگر مطرح نیست. احمدی نژاد چهار 
سال رئیس جمهور بود و رفت؛ روحانی هم نزدیک به شش سال 
است که آمده. بازگشت به آن شرایط چه مشکلی را برای ما حل 

می کند؟! مساله فقط از نظر تاریخی با اهمیت است.
ضمن اینکه هیچ کس نمی تواند گذشته را نادیده بگیرد اما اگر 
خودمان را قانع کنیم که کشور با مشکلات جدی روبرو است و باید 
نگاه به آینده داشت راه برای گفت وگو باز می شود. به طور قطع برای 
رسیدن به آ ینده نمی شود گذشته را به طور کلی نادیده گرفت اما 

نمی شود در گذشته هم ماند.
مساله باید حل شود اینکه محصوران، حکومت و دستگاه قضایی 

چه کار کند موضوع دیگری است.
 مستندات محمدرضا خاتمی درباره انتخابات ۸۸ 

 نقل قول های اصولگرایان بود
ایشان  و  برگزار  آقای خاتمی  * چندی پیش دادگاه 
مدعی شدند که در دادگاه حدود ۸ میلیون رای تقلب شده 
را اثبات کرده اند. از طرف دیگر از جریان اصلاح طلبی در 
مورد حوادث سال ۸۸ ادبیات های مختلفی دیده می شود، 

کدام مورد صحیح است؟
نمی خواهم وارد ریز موضوع بشوم چون همچنان در حال 
بررسی است اما آنچه که ازسوی آقای رضا خاتمی مطرح شده به 
این صورت است که نگفته خودش چنین حرف هایی را زده است 
بلکه از افرادی مثل آقای پورمحمدی، کدخدایی و محسن رضایی 
و دیگران نقل قول هایی را کرده و شنیده ام از همه این افراد هم 

خواسته به عنوان شاهد در دادگاه حضور پیدا و اعلام نظر کنند.
رضا خاتمی مصاحبه ها، نظرات این افراد را کنار هم قرار داده و 
گفته این ها مجموع نظرات اصولگرایان در مورد انتخابات ۸۸ است.

اما از نظر من بهتر بود که با این مساله به صورت یک نقل قولی 
که از سوی آقای خاتمی مطرح شده است برخورد می کردند نه 
اینکه کار به دادگاه کشیده شود، چرا که ایشان نقل قولی از سوی 
افرادی که زنده وحی و حاضر هستند انجام داده است، این چه 

جرمی است که برای آن دادگاه تشکیل شده است؟!
سال ۹۶ فکر می کردند که دولت را 

پای میز محاکمه می آورند
* سال ۹۶ همه پتانسیل جریان اصلاح طلبی جمع شد 
و با یک رای بالا دولت تشکیل داده شد به فاصله هشت 
ماه از استقرار دولت دوم روحانی نگذشته بود که در دی 
ماه اعتراضات معیشتی سال ۹۶ اتفاق افتاد. گفته می شود 
که موضع گیری اصلاح طلبان نسبت اعتراضات موضع گیری 
خوبی نبوده و در ضمن اینکه یک شعاری تحت عنوان 
»اصلاح طلب، اصولگرا دیگر تمام ماجرا« داده شد. آیا 
ریشه این شعار گذر مردم از این دو جریان سیاسی است؟

هم پیش و هم پس از انقلاب افرادی با انگیزه های مختلفی در 
اعتراض ها حضور پیدا می کردند به طور مثال مشکلی برای کارگران 
به وجود می آید و اعتراضی صورت می گیرد  کارگران با یک انگیزه، 
احزاب سیاسی با یک انگیزه و مردم عادی نیز با یک انگیزه دیگر 
به این اعتراض ها می آیند. عده ای تماشاچی هستند و عد ه ای هم 

می خواهند از این نمد کلاهی برای خودشان درست کنند.
در قضیه سال ۹6 نیز کسانی که جرقه قضیه را در مشهد زدند، 
فکر می کردند که با این حرکت می توانند بار اصلی نارضایتی های 
معیشتی مردم را روی دوش دولت بیاندازند و فکر نمی کردند که 
داستان به آن شرایط سخت منتهی  شود. آنها فکر می کردند که 
دولت را پای میز محاکمه می آورند که چرا مشکل معیشتی مردم 

حل نشده است.
کسانی که در اعتراضات ۹۶ شرکت کردند برانداز نبودند

کسانی که در این تظاهرات شرکت کردند برانداز نبودند و دنبال 
این نبودند که کسی بیاید بگوید من اصلاح طلب یا اصولگرا هستم، 
اما وقتی که این موج راه افتاد افراد با انگیزه های مختلفی وارد این 
اعتراضات شدند. در نهایت واقعیتی که در این اعتراض ها خودش را 
نشان داد این بود که مردم نسبت به رفتار مسئولان اعم از دولتی و 
غیردولتی انتقاد دارند و به نظر من مواجهه با این مساله مهمترین 
بخش اعتراضات دی ماه ۹6 بود که خمیرمایه اولیه آن به مسائل 

معیشتی مربوط می شود.
در آن اعتراضات فقط مسائل معیشتی نبود بلکه یک عده ای 
آمدند و موج سواری کردند، اما آن چیزی که در این اعتراض ها 
خودش را نشان داد، این بود که مردم نسبت به روند امور به ویژه در 

مسائل معیشتی گله مندی های جدی دارند.
مسئول حل این مسائل معیشتی هم دولت است چرا که خزانه 
و بودجه در اختیارش قرار دارد و روی بانک ها هم نفوذ دارد و 
همچنین دولت است که می تواند سازمان برنامه و بودجه داشته 
باشد و طبیعی است که مردم انتظار داشته باشند دولت در مورد 
مسائل معیشتی اقدام و انتظارات آنها را برطرف کند؛ اما معنایش 
این نیست که فقط دولت در وضعیت معیشتی امروز مردم بازیگر 
میدان است. نه، دستگاه های دیگر اعم از قوه قضاییه، دستگاه قانون 

 ذاری، نمایندگان و غیره در فضای به وجود آمده سهم دارند.
فضای رقابتی یعنی آدم های 

به درد بخور رد صلاحیت نشوند
* منظورتان از فضای رقابتی چیست؟

نخست اینکه در گزینش نیروها فضا را باز کنند و هر چه آدم 
به درد بخور است را رد صلاحیت نکنند. دوم اینکه لااقل در ایام 
انتخابات رعایت بی طرفی را بکنند، مردم از رسانه ملی که متعلق به 

همه است، بی طرفانه صدای همه جناح ها را بشنوند، ائمه محترم 
جمعه از همین حالا خویشتنداری بکنند، ممکن است ائمه جمعه 
یک شهری به فرد و کاندیدایی علاقه بیشتری داشته باشد اما 
جایگاه نماز جمعه جایگاه بی طرفی است و سعی در بی طرفانه رفتار 
کردن داشته باشند. اگر این کار را بکنند و فضا رقابتی بشود معتقد 
هستم مردم در گزینش نهایی باز هم به اکثریت اصلاح طلبان 
رای می دهند. بیش از 60 درصد جامعه یا اصلاح طلب هستند یا 

گرایش اصلاح طلبی دارند.
گرایش آرای خاکستری به سمت اصلاح طلبی است

ارائه  این میزان ۶۰ درصد را طبق آمار خاصی  * آیا 
می دهید؟

طبق همان آماری که بالا به آن اشاره کردم شما مراجعه و 
ببینید اگر در انتخابات سال ۹6 ، ۷۲ درصد جمعیت آمدند و آقای 
روحانی بیش از ۵0 درصد رای آوردند و در مقابل طیف اصولگرا  

۱6 میلیون رای آوردند. بروید این نسبت ها را نگاه کنید.
اگر رای در سبد آقای روحانی قرار گرفته رای اصلاح طلبان 
است و کسانی که در جبهه بندی جریانی، اصلاح طلب نیستند 
در مواقع تصمیم گیری به سمت اصلاح طلبی گرایش  دارند. اینها 
همان افرادی هستند که به آنها آرای خاکستری می  گوییم، آرای 

خاکستری در مرحله نهایی به سمت اصلاح طلبی می رود.
* برنامه اصلاح طلبان برای انتخابات پیش رو چیست؟

هنوز برنامه ای به صورت مشخص وجود ندارد حتی رقبای 
اصلاح طلبان هم هیچ برنامه ای نداده اند اما برنامه اصلی اصلاح طلبان 

حضور در عرصه انتخابات است.
با صندوق های رأی قهر نمی کنیم

* دو نوع حضور در انتخابات از سوی اصلاح طلبان مطرح 
می شود؛ یکی حضور مشروط در انتخابات که از سوی آقای 
تاج زاده و حجاریان مطرح می شود و یکی هم حضور بدون 
پیش شرط و صرفا گفت وگو و چانه زنی با حاکمیت برای 
تایید صلاحیت ها که شما، آقای عارف و رهامی قائل به 
آن هستید. اصلاح طلبان کدامیک از این دو رویکرد را در 

انتخابات آینده در پیش خواهند گرفت؟
ما مجبور نیستیم که یکی از این دو نظر را اجرا کرده و صفر یا 

صد برخورد کنیم.
زیر  و  می دانند  نظام  از  جزئی  را  خودشان  اصلاح طلبان 
سقف جمهوری اسلامی حرکت می کنند، بنابراین مبنای اولیه 
اصلاح طلبان این است که در همه عرصه ها شرکت داشته و 

همچنین می خواهند که حضور داشته باشند.
دوم اینکه انتخابات و صندوق های رأی تنها جایی هستند 
بنابراین  کنند.  عرضه  را  می توانند خودشان  اصلاح طلبان  که 
حتی الامکان اصلاح طلبان از صندوق رأی قهر نمی کنند. سوم اینکه 
انتخابات مشروط برای که و چه؟ مگر کسی برای رقیب خودش 

شرط می گذارد؟
ما در انتخابات به صورت مقید
 و نه مشروط شرکت می کنیم

* شرط گذاشتن برای شورای نگهبان باعث چه چیزی 
می شود؟

هر وقت ما با شورای نگهبان صحبت کردیم می گویند ما 
بی طرفانه عمل می کنیم. اکنون اگر برای او شرط بگذاریم، چه 
انجام نشد، مثلا شورای نگهبان چه  اگر این شرط  می شود؟ 
می شود و چه اتفاقی می افتد؟ ما نمی توانیم بگوییم بدون قید و در 
هر شرایطی لیست می دهیم یعنی ممکن است مثل دوره چهارم 
مجلس که آن اتفاق ها افتاد و مجمع روحانیون مبارز برای مجلس 

پنجم لیست نداد، عمل بشود.
در اینباره شاید بشود تعبیر بهتری به کار برد و آن این است که 
انتخابات دادن لیست »مقید« است و نه »مشروط  این یعنی اینکه 
ما مقید به حفظ هویت اصلاح طلبی هستیم پس اگر انتخاباتی 
برگزار  شود و هویت اصلاح طلبی از بین برود معنا ندارد که ما در 

آن شرکت کنیم.
کار شورای نگهبان نظارت بر انتخابات است 

و نه دخالت در آن
ما مقید به حفظ پاره ای از شرایط مرتبط با حق حاکمیت ملی 
هستیم و اگر در فضایی قرار بگیریم که حاکمیت ملی خدشه دار 
شود و مردم حق انتخاب نداشته باشند ما نمی توانیم حضور پیدا 
کنیم. این به معنای شرط گذاشتن نیست، نمی توانیم شرکت کنیم.

همه ما باید تلاش کنیم که انتخابات در استاندارد خودش برگزار 
شود و شورای نگهبان طبق مقررات رفتار کند. کار شورای نگهبان 

نظارت بر انتخابات است و نه دخالت در انتخابات.
ما همیشه باید بگوییم که شورای نگهبان نباید در امور اجرایی 
انتخابات دخالت بکند و نمایندگان و اعضای شورای نگهبان نباید 
جانبدارانه صحبت بکنند همچنین هیات های نظارت باید بی طرف 
باشند. اینها مواردی است که همیشه باید بگوییم و از شورای 
نگهبان هم بخواهیم. شورای نگهبان هم همیشه در مرحله اول 

گفته است من همینی هستم که می بینید.
از طرفی نیز اصلاح طلبان باید مصادیقی را که دارند به شورای 
نگهبان بدهند و بگویند علیرغم اینکه شما می گویید بی طرفیم 
فلان عضو شما خلاف عمل کرده یا هیات نظارت شما عمل 
جانبدارانه داشته است. ما باید این دیالوگ و گفت وگو را حفظ کنیم 

و بتوانیم نقاط ضعف را به صورت مصداقی با آنها درمیان بگذاریم.
اصلاح طلبان نظام را قبول دارند پس مشارکت در فعالیت ها 
را نیز به تبع آن قبول دارند. برای مشارکت در انتخابات هم حفظ 
هویت اصلاح طلبی برای اصلاح طلبان یک اصل است و برای اینکه 
این نقطه خدشه دار نشود گفت وگو با همه جریانات سیاسی و 
غیرسیاسی به عنوان یک وظیفه برای اصلاح طلبان تلقی می شود تا 

بستر انتخابات یک بستر منطبق با قانون اساسی باشد.
احمدی نژاد می تواند بخش قابل توجهی 

از آرای اصولگرایان را بگیرد
* حضور جریان بهاری منتسب به احمدی نژاد را در 
انتخابات آینده چگونه می بینید؟ آیا اقبالی از سوی مردم 

دارد؟
حتما اقبال دارند. آقای احمدی نژاد در حال حاضر تنها کسی 
است که تندترین انتقادات را به حاکمیت می کند اما آزاد است 
و هیچ کسی هم کاری با او ندارد.نه جلسه او را بهم می ریزند، 
نه می گیرند و می بندند، نه اعتراضی به آن می کنند و این نشان 
او چراغ سبزهایی دریافت کرده که این حرف ها  می دهد که 
را می زند و مشکلی هم برایش ایجاد نمی شود. به همین نسبت 
یک عده ای هم که به دنبال محلی برای زدن چنین حرف هایی 
می گردند ممکن است پشت سر آقای احمدی نژاد قرار بگیرند و 
از او حمایت کنند اما یک جریان ریشه دار که بتواند در معادلات 
سیاسی تاثیرگذار باشد، نیستند.از نظر من جریان بهاری عددی 
نیستند مگر اینکه مردم در انتخابات مشارکت نکنند. اگر مردم در 
مشارکت دچار تردید بشوند و فضا انتخاباتی و مشارکتی نشود آقای 
احمدی نژاد می تواند بخش قابل توجهی از آرا اصولگرایان را کسب 

کند و اصولگرایان با یک افت جدی روبه رو شوند.

حجت الاسلام موسوی لاری:

با صندوق های رأی قهر نمی کنیم

وزیـر امورخارجـه کشـورمان اظهـار کـرد: آنچه کـه آمریکایی ها انجـام می دهند، 
تحریم نیسـت بلکه تروریسـم اقتصادی اسـت و ما نیاز داریم که دائم تکرار کنیم که 

با تروریسـت ها مذاکـره نمی کنیم.
وزیـر امـور خارجـه کشـورمان در نشسـت دفـاع از منشـور ملـل متحـد و 
هنجارهـای حقـوق بین الملـل کـه در کاراکاس پایتخـت ونزوئـلا برگـزار شـد، با 
تاکیـد بـر اینکه آنچـه که آمریکا به اسـم تحریم انجـام می دهد، تحریم نیسـت و 
تروریسـم اقتصادی اسـت، خاطرنشـان کرد: ابهامـی در مورد این موضوع نیسـت. 
شـما واژه تروریسـم را جسـت وجو کنیـد. در لغت نامـه در تعریـف واژه تروریسـم 

آمـده اسـت: "تروریسـم اسـتفاده غیرقانونـی از خشـونت و یـا ارعـاب به خصوص 
علیـه غیرنظامیـان بـرای دنبال کردن اهداف سیاسـی اسـت." ایـن تعریف گوگل 

از تروریسـم است.
ظریـف در ادامـه سـخنان خود خطاب به حاضران شـرکت کننده در این نشسـت 
افزود: بنابراین دوسـتان لطفا اسـتفاده از واژه تحریم را متوقف کنید. تحریم وسـیله ای 
بـرای تحمیل یک فرمان قانونی اسـت. تحریم ها دارای یک پشـتوانه قانونی هسـتند 
امـا اقداماتـی که آمریکایی ها به اسـم تحریم انجام می دهند، یک تروریسـم اقتصادی 
اسـت. مـا نیاز داریـم در مورد آنچه که ایـالات متحده در حال حاضـر اعمال می کند، 

از واژه تروریسـم استفاده کنیم.
ایـن دیپلمـات عالیرتبـه کشـورمان خاطرنشـان می کـرد: من پیشـنهاد می کنم 
کـه همـه ما اسـتفاده غیرقانونـی از واژه تحریـم را تحریم کنیم به خصـوص در مورد 
اسـتفاده بی حـد و حصـر دولـت آمریکا از ایـن واژه برای نشـان دادن پشـتوانه قانونی 
بـودن اقداماتـش، در حالـی که اقداماتـی که آمریکایی هـا انجام می دهند، تروریسـم 

اقتصادی اسـت.
ظریـف خطاب به شـرکت کنندگان در این نشسـت تاکیـد کرد: ما نیـاز داریم که 

دائـم ایـن موضـوع را تکرار کنیم که مـا با تروریسـت ها مذاکره نمی کنیم.

محمد جوادظریف: 

با تروریست ها مذاکره نمی کنیم
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مؤمنان برادرند و فرزندان یك پدر و مادرند. 
هر گاه در یكى از آنان رگى ]از درد[ بزند، 

دیگران نیز براى او بى خوابى مى كشند

سه شنبه - 1 مرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4848

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم گفت: توسعه سطح فعالیت 
واحدهای صنعتی موجود در استان از 
طریق افزایش ظرفیت اسمی و تنوع تولید 

با جدیت دنبال می شود.
محمود سیجانی بیان کرد: استفاده از 
حداکثر ظرفیت واحدهای صنعتی فعال 
در قم، برای افزایش میزان تولید و اشتغال 
ازجمله مهم ترین اهداف سازمان صنعت 
در سال جاری است که به همین منظور 

اقدام های لازم در حال انجام است.
وی افزود: افزایش سطح خدمت رسانی 
امور  زمینه  در  صنعتی  واحدهای  به 

زیربنایی و کمک به تکمیل زیرساخت های 
موردنیاز آن ها، بالا بردن فرصت فروش 
محصولات تولیدی در واحدهای صنعتی 
استان از طریق کشف بازارهای جدید و 
ارائه بسته های مالی متنوع برای کمک به 
واحدهای صنعتی و تخصیص تسهیلات 
ازجمله  صنعتگران،  موردنیاز  بانکی 
اقدام هایی است که به منظور گسترش 
سطح فعالیت واحدهای صنعتی انجام 
خواهد شد.وی ادامه داد: همچنین تلاش 
موردنیاز  اعتبار  تأمین  با  خواهیم کرد 
طرح های نیمه تمام صنعتی با پیشرفت 
فیزیکی بالای ۶۰ درصد، طی برنامه ای 

کوتاه مدت به اتمام رسیده و فعالیت خود 
را آغاز کنند.سیجانی گفت: تلاش برای 
واحدهای صنعتی  نوسازی  و  بازسازی 
استان از دیگر اقدام هایی است که برای 
صورت  آن ها  فعالیت  سطح  افزایش 
تجهیزات  از  استفاده  چراکه  می گیرد، 
پیشرفته علاوه بر صرفه جویی در هزینه ها، 
زمان تولید محصول را نیز کاهش می دهد 
و صنعتگران می توانند در مدت زمان کمتر 

محصول بیشتری تولید کنند.
وی بیان کرد: یکی دیگر از راهکارهای 
سطح  افزایش  برای  پیش بینی شده 
فعالیت واحدهای صنعتی استان، توسعه 

شهرک های و مناطق صنعتی قم است که 
در این زمینه نیازسنجی امکانات صورت 
گرفته و آماده استقبال از فعالان بخش 
این  در  سرمایه گذاری  برای  خصوصی 

بخش هستیم.
استفاده  همچنین  داد:  ادامه  وی 
انسانی  نیروی  و  نخبگان  ظرفیت  از 
مؤثر  راهکارهای  ازجمله  متخصص 
برای به حداکثر رساندن سطح تولید 
واحدهای صنعتی استان است که در 
این رابطه سطح همکاری مراکز تولیدی 
با دانشگاه ها و مراکز علمی فعال در قم 

گسترش می یابد.

رئیس سازمان صنعت استان قم: 

فعالیت واحدهای صنعتی قم توسعه می یابد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه 
ریزگردهای قم از دریاچه نمک نیست ، افزود: اگر روند 
تخریب دریاچه ادامه یابد این مکان ظرفیت تبدیل به کانون 

ریزگرد را دارد.
سید رضا موسوی مشکینی ، اظهار داشت: آورد دریاچه 
نمک طی سال های گذشته که از بارندگی و رودخانه ها 
تأمین می شد، ۴۵۰ میلیون متر مکعب بوده است اما طی 
سال های اخیر این آورد کاهش یافته است.وی گفت: طی 
سال های اخیر مصوبه ای از شورای عالی آب در تأمین ۱۵۴ 
میلیون متر مکعب آب به عنوان حق آبه زیست محیطی 
دریاچه نمک تصویب شد که عملًا به ندرت این حق آبه 
تأمین می شود.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم 
ادامه داد: امسال با توجه به وضعیت مناسب بارندگی ها و 

افزایش حجم آب در سد ۱۵ خرداد، رهاسازی آب به میزان 
۴۵ میلیون متر مکعب از سد ۱۵ خرداد انجام شده است 
که پنج میلیون متر مکعب به عنوان حق آبه کشاورزی و 
۴۰ میلیون متر مکعب به عنوان حق آبه زیست محیطی 
مورد استفاده قرار گرفت.وی اضافه کرد: میزان حق آبه در 
نظر گرفته شده به دریاچه نمک نمی رسد، زیرا در طول 
مسیر برخی از کشاورزان آن را مورد استفاده قرار می دهند 
اما تأثیرات مثبتی از جمله تقویت سفره های آب زیرزمینی 

اطراف دریاچه نمک دارد.
* اصلاح مسیر دریاچه ضروری است

موسوی بیان کرد: اینکه حق آبه زیست محیطی به 
دریاچه نمک برسد نیازمند اصلاح مسیر دریاچه است و باید 

در زمینه بهره برداری نیز توجه لازم صورت گیرد.

وی با بیان اینکه ریزگردهای قم از دریاچه نمک نیست ، 
افزود: دریاچه نمک فعلًا کانون ریزگرد نیست اما چنانچه 
روند تخریب ادامه یابد این دریاچه ظرفیت و پتانسیل این را 

دارد که تبدیل به کانون ریزگرد شود.
مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه 
شاخص هوای ناسالم برای گروه های حساس طی روزهای 
گذشته داشته ایم، تصریح کرد: تعدادی کانون ریزگرد در 
اطراف قم منشأ ورود ریزگرد است و به لحاظ اقلیمی زندگی 

مردم را تحت تأثیر قرار می دهد.
وی بیان کرد: با استفاده از ظرفیت های مختلف می توان 
موجب کاهش ورود ریزگردها به شهر قم شد که از جمله 
این موارد می توان به بوته کاری و تأمین حق آبه زیست 

محیطی و کاهش چرای دام در مراتع اشاره کرد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

دریاچه نمک عامل ریزگردهای قم نیست

نامحـرمانه

دریـچه

حـوادث

آیت الله مصباح یزدی:جامعه را نباید دو قطبی کرد
آیت الله محمدتقی مصباح یزدی از استادان برجسته حوزه علمیه قم، با اشاره به اختلاف 
فهم ها و اختلاف سلیقه ها گفت: جامعه را نباید دو قطبی کرد و افراد را صفر یا صد دانست؛ چنین 
نیست که افراد یا ضد انقلابند و یا انقلابی صد در صد هستند؛ بلکه حتی ایمان هم درجاتی دارد.

رئیس مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( در دیدار با جمعی از دانشجویان انقلابی 
تهران، با اشاره به اختلاف فهم ها و اختلاف سلیقه ها گفت: نباید جامعه را دو قطبی کرد و افراد 
را صفر یا صد دانست؛ چنین نیست که افراد یا ضد انقلابند و یا انقلابی صد در صد هستند؛ بلکه 
حتی ایمان هم درجاتی دارد. آیت الله مصباح با تأکید بر نقش عنصر دین در حرکت انقلابی 
اسلامی، خطاب به جوانان انقلابی گفت: سعی کنیم به هیچ حدی از معلومات دینی بسنده 
نکنیم؛ اگر بتوانیم، هر روز یک کلمه بیشتر یاد بگیریم، حتماً انجام دهیم؛ فکر نکنیم که ما بارمان 
را بسته ایم و انقلابی هستیم و دیگر نیازی به شناخت بیشتر و افزایش معلومات دینی نیست! 
این تفکر، قدم اول در مسیر سقوط و بزرگ ترین دام شیطان است.وی گفت: وظیفه دیگر جوان 
انقلابی انجام کار گروهی است؛ باید کسانی را بیابید که همفکر و سلیقه نزدیکی به هم دارید، اما 
نباید هرکسی با فکر و سلیقه ما مخالف بود را ضدانقلاب و خارج از دین بدانیم. افراد در درجات 
ایمان متفاوت هستند و باید سعی کنیم ایمان خود و دیگران را تقویت کنیم و اگر نمی توانیم در 
تقویت ایمان دیگران مؤثر باشیم، لااقل به آن ضرر نزنیم. اما متهم کردن دیگران و جبهه گیری 

علیه آنها و سر و صدا به پا کردن، نتیجه مثبتی ندارد.

ابتکار :دختران بدون حجاب در مدارس حاضر شوند
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده تأکید کرد: امروزه دختران نمی توانند در 
پارک های عمومی مانند پسران ورزش کنند که یکی از دلایل آن اعتقاد ما به حجاب است. 
حجاب جزو شئون اسلامی و قانون کشور ما است.معصومه ابتکار در نشست شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان قزوین افزود: برخورد سلبی با این موضوع درست نیست بلکه باید برخورد ایجابی 
داشته باشیم و با تأسیس پارک های بانوان شرایط و فضای موردنظر را فراهم کنیم همچنین 
یکی از وظایف ما این است که فضاهای آموزش وپرورش را به گونه ای طراحی کنیم که دختران 
بدون حجاب در مدارس حضور یابند.ابتکار یادآور شد: حجاب در برابر نامحرم واجب است. در 
مدارس ما نامحرم وجود ندارد و طراحی مناسب ساختمان بدون اشراف در آموزش وپرورش به 

دختران اجازه می دهد که بدون حجاب در کلاس درس حضور یابند و به راحتی ورزش کنند.

پاسخ کدخدایی به چرایی ردصلاحیت احمدی نژاد و آیت الله هاشمی
عباسعلی کدخدایی شامگاه یکشنبه در نشست پرسش و پاسخ با دانشجویان بسیجی گفت: 
درباره اینکه چرا رییس جمهوری های قبلی برای حضور در دوره های بعدی مورد تایید شورای 
نگهبان قرار نمی گیرند، باید بگویم که قطعاً مستنداتی وجود دارد که مورد قبول شورا نبوده 
است. شورای نگهبان از کسی نگرانی ندارد. وی در پاسخ به سوالی درباره حضور کاندیدای 
پوششی در انتخابات گفت: اگر فردی در انتخابات ثبت نام کند و به هر دلیل شب انتخابات 
انصراف دهد هیچ منعی قانونی وجود ندارد و نمی توانیم مانع این کار شویم؛ اگر در این زمینه 
مشکلی وجود دارد یا باید قانون اصلاح یا تدابیر دیگری در نظر گرفته شود. شورای نگهبان در 
مقابل فشار کوتاه نمی آید. اگر صلاحیت فردی برای حضور در انتخابات تأیید نمی شود، شورای 
نگهبان نمی تواند دلایل را مطرح کند، زیرا منع شرعی و قانونی وجود دارد و این اقدام خود 

اشاعه فحشا است.

نشست فوق العاده کمیسیون مشترک برجام برگزار می شود
سخنگوی وزارت امور خارجه از برگزاری نشست فوق العاده کمیسیون مشترک برجام در 
تاریخ ششم مرداد ماه خبر داد و گفت: این نشست در سطح معاونان و مدیران سیاسی در وین 
برگزار خواهد شد. »سیدعباس موسوی« با اشاره به نشست آتی کمیسیون مشترک برجام گفت: 
پس از نشست قبلی کمیسیون مشترک برجام که در روز هفتم تیرماه برگزار شد، سیاست جدید 
جمهوری اسلامی ایران در زمینه توقف اجرای برخی از تعهدات خویش منجر به آثار عینی و 
عملی شد و طرف های اروپایی خواستار آن شدند که این وضعیت جدید پیش از برگزاری نشست 

وزرای خارجه، در یک جلسه کمیسیون مشترک در سطح معاونان به بحث گذاشته شود.

ظریف: آمانو حامی سرسخت برجام بود
وزیر امور خارجه در حساب کاربری خود در توییتر ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت 
یوکیا آمانو نوشت: آمانو از همان ابتدا حامی سرسخت برجام بود و ما انتظار داریم که جانشین 
ایشان نیز همین مسیر را دنبال کند. محمد جواد ظریف در این توییت افزود: " از شنیدن خبر 
درگذشت نابهنگام یوکیا آمانو مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، غمگین هستم. فکر و 
دعای ما با عزیزان وی است. غریق آرامش باشد. "ظریف تاکید کرد: "یوکیا آمانو از همان ابتدا 
حامی سرسخت برجام بود و ما انتظار داریم که جانشین ایشان نیز همین مسیر را دنبال کند. "

پدیده ماشین خوابی در تهران
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران گفت: ما جوانانی را می بینیم که با کمک 
یکدیگر ماشین خریده و محلاتی را به عنوان پاتوق و گعده در نظر گرفته و ماشین خوابی 
می کنند. این ها جوانان شهر های دیگری هستند که به دلیل نبود شغل به تهران می آْیند و 
می بینیم که محلات تهران بین آن ها تقسیم شده است و بچه های یک استان در یک محله و 

استان های دیگر در محلات دیگر جمع می شوند و در خودروهایشان می خوابند

یادداشت های شهر سیل زده/۴۹
محمد خامه یار

گفت اگر صلاح بدونید بریم طرف روستای جلگه خلج یه کمکی به اونا داشته باشیم...
وضعیت مردم روستا را که می شنوم متقاعد می شنوم که بریم برای کمک به آن ها. فاصله روستا تا 
شهر زیاد است و به اتفاق چند ماشین از دوستان همراه خودمان را به نزدیک روستا می رسانیم. ارتباط 
زمینی با روستا به دلیل شکسته شدن پل قطع است و ارتباط با این سوی رودخانه و پلدختر تنها به 
وسیله راپل صورت می گیرد. تنها ارتباط جمعیت سی صد و پنجاه نفری روستا از طریق کوهدشت و 
طی مسافت چند برابری برای ارتباط و رسیدن به پلدختر است. مسیری که راه آنان را حدود سه چهار 

ساعتی دورتر می کند. 
روستا فاقد آب لوله کشی و برق است و با وجود اینکه چهل سال از عمر انقلاب می گذرد اهالی روستا 
از این دو نعمت محرومند. برخی می گویند اختلاف با اهالی روستای بالا دستی و مشکلات بین اهالی 
دو روستا موجب عدم توجه به آنان شده است. علت هر چه باشد، بماند اما وقتی می بینم که در گرمای 
تابستان زنان و کودکان معصوم مجبورند در گرما و سرما از این نعمت ها محروم بمانند و از سر شب در 
تاریکی بسر ببرند دلم واقعا می سوزد. هر چه فکر می کنم برای عدم این برخورداری توجیهی نمی بینم 
مگر امکان دارد که در این دنیای پیشرفته و متمدن برخی ها از حداقل های ممکن هم محروم باشند؟ 
واقعا در نوسان ها و قطعی احتمالی یکی دو سه ساعتی برق در گرمای تابستان ما چه واکنشی از خود 

نشان می دهیم و چرا صدای اهالی این روستا شنیده نمی شود و چرا گوش شنوایی نیست؟
بگذریم. از فاصله زیادی بسته های غذایی و بهداشتی را دست می گیریم و خود را به کنار راپل می 
رسانیم و آن طرف جوانان روستا که با موتور از فاصله دور رسیده اند برای مابه جایی کمک ها آماده 

شده اند. وقتی با زبان تشکر و چهره بشاش آنان مواجه می شویم واقعا خستگی را فراموش می کنیم.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

دستگیری یک رمال در قم
 فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری متهمی خبر داد که در منزل خود اقدام به رمالی و دعانویسی 

برای شهروندان می کرد.
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه فردی در قم با رمالی و سو 
استفاده از فن بیان قوی و اینکه از آینده خبر دارد از مردم کلاهبردای می کند، موضوع در دستور کار 

مأموران پایگاه یکم پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
وی گفت: در ادامه با تکمیل تحقیقات، اقدامات ویژه پلیسی برای دستگیری وی آغاز و با شناسایی 

محل اختفا دستگیر و به جرم خود اعتراف کرد.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه متهم با در اختیار داشتن اطلاعات افراد از آن ها 
کلاهبرداری می کرد، افزود: در نهایت نامبرده به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.
سردار آقاخانی با بیان اینکه متأسفانه عده ای سودجو از عدم آگاهی برخی افراد سو استفاده کرده که 
در بسیاری از موارد نتایج و اثرات جبران ناپذیری را برای مراجع به همراه دارد، از شهروندان خواست، 

هرگونه اخبار و اطلاعات را در این زمینه از طریق سامانه ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.
* کشف ۱۳۰ کیلوگرم تریاک 

وی همچنین اظهار داشت: در پیگیری های پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا و تعامل اطلاعاتی با این 
پلیس و تبادل اطلاعات استان قم با پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان شاهین شهر، مشخص شد 
فردی قصد دارد از یک استان جنوبی با یک دستگاه خودروی سمند مقدار قابل توجهی مواد مخدر را 
به قم منتقل کند که بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار 
گرفت.فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: پس از هماهنگی های قضائی مأموران این پلیس به 
محل های تعیین شده اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری سرانجام خودرو مذکور را شناسایی و 

متوقف کردند.
وی در ادامه گفت: در بازرسی از خودروی سمند ۱۳۰ کیلوگرم مواد مخدر از نوع تریاک در قالب 
۳۵ بطری پلاستیکی و ۶ بسته ۱۰ کیلوگرمی کشف و متهم دستگیر شد و همچنین در ادامه ۳ تن از 
تحویل گیرندگان مواد افیونی نیز شناسایی و دستگیر شدند.سردار آقاخانی افزود: نهایتاً متهمان به انضمام 

پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرماندار قم گفت: سیاست کلی و کلان 
قم بر انتقال واحدهای مزاحم شهری به 
شهرک های موضوعی و تخصصی بوده و 
در این رابطه تخفیفی به واحدهای مزاحم 

داده نمی شود.
مرتضی حیدری روز دوشنبه در جلسه 
ساماندهی صنوف مزاحم شهری در سالن 
جلسات فرمانداری قم، ادامه داد: انتقال 
صنف آهن فروشان به شهرک صنوف به 
دلیل برخی مسائلی که فعالیت آن ها در 

شهر ایجاد می کند ضروری است.
وی اضافه کرد: با انتقال واحدهای مزاحم 
به شهرک صنوف تمام زیرساخت های لازم 

در این شهرک احداث خواهد شد.
با  هم زمان  کرد:  اظهار  قم  فرماندار 
آغاز انتقال صنف آهن فروشان به شهرک 
صنوف، جشن بزرگی در این شهرک برگزار 

می شود.
احداث شهرک صنوف قم در سال ۶۹ 
در کیلومتر ۱۵ جاده قدیم قم - تهران 

آغاز و پس از دو دهه وقفه در کار، توسعه 
و بهره برداری از آن از سال ۸۹ با تعیین 
انتقال  کار  از سوی شهرداری،  مدیریت 
و همچنین جانمایی برخی از صنوف و 
مشاغل پرخطر قم به این شهرک آغاز شد.

حیدری در ادامه افزود: شرکت پخش 
فرآوردهای نفتی ایران معتقد است که در 
رابطه با تامین نیاز کپسول های گاز مایع ال 

پی جی در ظرفیت های مختلف در حال 
قم  استان  حاضر سه شرکت در سطح 

فعالیت می کند.
وی اضافه کرد: درمجموع ۱۴۰ واحد 
در  بزرگ  شرکت  سه  این  زیرمجموعه 
سطح استان مشغول فعالیت بوده که بالغ بر 
۷۰ عدد از این واحدها بدون رعایت ضوابط 

خاصی مشغول فعالیت هستند.

سازمان  کرد:  اظهار  قم  فرماندار 
ضوابط  باید  قم  شهرداری  آتش نشانی 
استاندارد ۷۴۱ در رابطه با فعالیت آن ها را 

در اسرع وقت بررسی و تایید کند.
وی تاکید کرد: در کنار این باید نسبت 
به فعالیت غیرمجاز برخی از شرکت های 
فعال نیز ارزیابی دقیقی صورت گرفته و 
شکل فعالیت این قبیل واحدها به درستی 
در  کرد:  عنوان  شود.حیدری  سنجیده 
وضعیت کنونی روند پر کردن کپسول های 
گاز با قوانین شرکت فرآورده های نفتی ایران 
در تعارض بوده که نشان از عدم مراقبت 
و نظارت های لازم در این رابطه است.وی 
اضافه کرد: طبق قانون پر کردن باک گاز 
خودرو با گاز ال پی جی ممنوع بوده و 

نمی توان از کنار آن به سادگی عبور کرد.
حاضر  حال  در  داد:  ادامه  حیدری 
مربوط  واحدهای  فعالیت های  وضعیت 
به گاز مایع ال پی جی، زیبایی و سیمای 

شهری را به شدت نامطلوب کرده است.

 فرماندار قم: 

اصناف مزاحم شهری به شهرک های تخصصی منتقل می شوند

جشن گودبای پوشک هم برگزار شد!کاریکاتور

مهدى عزیزى

معاون شهردارقم: 

آهن فروشان قم به شهرک صنوف 
منتقل   می شوند

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: در حال حاضر زیرساخت های 
لازم برای انتقال صنف آهن فروشان به شهرک صنوف آماده شده و به زودی 

اغلب این واحدها به این شهرک منتقل خواهند شد. 
سید امیر سامع روز دوشنبه در جلسه ساماندهی اصناف مزاحم شهری 
در سالن جلسات فرمانداری قم افزود: رویکرد شهرداری قم در رابطه با صنوف 
مزاحم شهری، انتقال آن ها به شهرک های تخصصی است.وی با اشاره به انتقال 
صنوف مزاحم شهری به شهرک های تخصصی گفت: استقرار و فعالیت این 
واحدها در سطح شهر مشکلات فراوانی برای شهروندان و سیما و منظر شهری 
به وجود آورده است.وی بابیان روند انتقال صنوف مزاحم شهری به شهرک 
صنوف، اضافه کرد: تاکنون ۱۸ واحد از آهن فروشان شهر قم به شهرک صنوف 
منتقل شده و در روزهای آینده اقدام های لازم برای انتقال ۸۰ واحد دیگر نیز 
نهایی خواهد شد.معاون خدمات شهری شهرداری قم اضافه کرد: برای انتقال 
و واگذاری واحدهای در نظر گرفته شده برای صنف آهن فروشان هیات امنای 
ویژه ای تشکیل شده و بر روند فعالیت های عمرانی و ساخت انبارها نظارت دارد.

سامع بیان کرد: روند انتقال واحدهای فعال در حوزه درب و پنجره نیز بعد از 
راه اندازی فاز در دست اجرا، به شهرک صنوف آغاز خواهد شد.احداث شهرک 
صنوف قم در سال ۶۹ در کیلومتر ۱۵ جاده قدیم قم - تهران آغاز و پس از 
دو دهه وقفه در کار، توسعه و بهره برداری از آن از سال ۸۹ با تعیین مدیریت 
از سوی شهرداری، کار انتقال و همچنین جانمایی برخی از صنوف و مشاغل 
پرخطر قم به این شهرک آغاز شد.وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان 
کرد: روند کنونی کار شرکت های گاز مایع ال پی جی با خطرات جانی همراه 
است که برای حل این مساله یا باید این روند را قانونی کرده و نسبت به آن 

نظارت داشته و یا به صورت کامل از شهر جمع آوری شوند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

هویت قم باید بیش از پیش تبیین شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با تاکید بر ضرورت 
تقویت هویت قمی گفت: در روز قم، باید نسبت به تقویت و معرفی هویت قمی 
اقدام لازم صورت بگیرد. ابوالقاسم مقیمی روز دوشنبه در هشتادمین جلسه 
کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم، ادامه داد: تقویت هویت 
قمی و افتخار به قمی بودن شهروندان از برنامه های اصلی سازمان فرهنگی 
و ورزشی شهرداری در برگزاری برنامه های ویژه روز قم است.وی در بخش 
دیگری از سخنان خود تاکید کرد: راه اندازی کاروان ورود حضرت معصومه)س( 
اقدام بسیار ویژه ای بوده که توسط شهرداری منطقه ۲ قم اجرایی شده که در 
زمینه معرفی حضرت معصومه)س( مؤثر بوده است.مقیمی همچنین بیان 
کرد: محوریت تمام برنامه های روز قم باید آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه )س(بوده و از ظرفت های عظیم آن غفلت نشود.وی در ادامه عنوان 
کرد: قم به دلیل خاستگاه انقلاب اسلامی مورد هجمه همیشگی دشمنان 

بوده و لازم است تا نسبت به این مساله در چنین روزی توجه بیشتری شود.
وی اظهار کرد: معرفی روز قم می تواند ظرفیت های اقتصادی ویژه ای را 
برای قم به ویژه در همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید ایجاد کند.

همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید استان آبان ماه سال جاری 
برگزار خواهد شد.مصطفی مولایی رئیس دانشگاه علمی کاربردی شهرداری 
قم نیز در این جلسه، بیان کردبرگزاری برنامه های ویژه شهر قم در محیط های 
شهری سبب تقویت هویت ملی و مذهبی می شود.وی اظهار کرد: برای معرفی 
روز قم باید شعار و نماد مشترکی توسط نهادهای مختلف انتخاب شده و از 

موازی کاری در امور مختلف خودداری شود.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

چشم انداز ۲۰ ساله قم مبتنی بر 
توانمندی های شهرداری است

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: چشم انداز شهر 
قم چشم اندازی دست یافتنی با نگاه ایده آل  گرایانه و مبتنی بر توانمندی های 
شهرداری است.محسن رنجبر با بیان اینکه چهار سال است که تیم مدیریتی 
جدید در شهرداری قم مستقر شده است، اظهار کرد: در ابتدای ورود دکتر 
سقائیان نژاد به شهرداری قم تاکید بر این بود که ما باید طبق نقشه راه حرکت 
کنیم؛ البته از گذشته برنامه هایی وجود داشت اما لازم بود بازنگری صورت 
گیرد و در سال ۹۴ نخستین اقدام و دستور به معاونت برنامه ریزی این بود 
که با تشکیل اتاق فکر و بهره گیری از تمام ظرفیت های بومی برنامه ای برای 
افق چشم انداز ۱۰ تا ۱۵ ساله تدوین شود.معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم با تاکید بر اینکه نیازمند حرکت درست و مبنایی در تدوین 
چشم انداز قم بودیم، تصریح کرد: ساز و کارهایی برای اجرای برنامه ها تنظیم 
شد و سیستم های کنترل پروژه، ارزیابی عملکرد و غیره  آماده سازی شد و 
بهبود فرآیندهای داخل شهرداری صورت گرفت و انگیزه لازم برای پرسنل و 
مردم برای هماهنگی با این برنامه فراهم شد.رنجبر با تاکید بر اینکه چشم انداز 
قم ۱۴۱۴ اردیبهشت سال ۹۵ به تصویب شورای اسلامی شهر رسید، گفت: 
نخستین برش چشم انداز برای پنج سال پس از تصویب چشم انداز تدوین 
شد که شامل ۱۱ هدف، ۳۸ استراتژی، ۱۱۸ سیاست راهبردی و ۵۰۰ طرح 
است که برای رسیدن به این اهداف و سیاست ها بیش از هزار شاخص در نظر 

گرفته شده است.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

ساماندهی    اتوبوس های غیرمجاز
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از ساماندهی اتوبوس های 

غیرمجاز در قالب سیستم دربستی در شهر قم خبر داد.
عباس ذاکریان با بیان لزوم توجه به ارتقاء حمل  و نقل عمومی به  عنوان 
یکی از شاخصه های اصلی توسعه یافتگی، اظهار داشت: یکی از وظایف مهم 
شهرداری ها در رسیدن به توسعه یافتگی دستیابی به حمل  و نقل پایدار است.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با تشریح مشکلات شهر قم در 
حوزه حمل  و نقل عمومی، افزود: نخستین قدم در رسیدن به حمل  و نقل پایدار 
شناسایی نقاط قوت و ضعف سیستم و ارزیابی سیاست هم پیمایی، کاهش 
خودروهای فرسوده و افزایش کیفیت حمل  و نقل عمومی است.ذاکریان در 
ادامه با اشاره به لزوم ساماندهی خطوط اتوبوسرانی در شهر قم، تصریح کرد: 
ساماندهی اتوبوس و مینی بوس های غیرمجاز در قالب بخش خصوصی یکی 
از برنامه های شهرداری در افزایش کیفیت خدمات رسانی در حوزه حمل  و 
نقل عمومی است.وی با تأکید بر لزوم استفاده از همه فرصت های موجود 
خاطرنشان کرد: بر اساس طرح جامع حمل  و نقل، اتوبوس و مینی بوس های 
غیرمجاز پس از اورهال شدن تا تکمیل شدن سیستم اتوبوسرانی در خطوط و 

سپس در بخش اتوبوس های دربستی مورد استفاده قرار می گیرند.

به ابتکار محمد مروتی راننده قمی صورت گرفت

حرکت »اتوبوس سبز«  در خیابان های قم 
محمد مروتی راننده قمی است که در خط نیروگاه، حرم و پردیسان شهر 
قم هر روز صبح تا پاسی از شب در حال کار است و انواع گل های زینتی را در 

اتوبوس خود نگهداری می کند.
محمد مروتی مالک و راننده خوش ذوق قمی است که در خط نیروگاه، 
حرم و پردیسان شهر قم هر روز صبح تا پاسی از شب در حال کار است و انواع 

گل های زینتی را در اتوبوس خود نگهداری می کند.

اخبــار

پیام آموزشی 
گذشت در رانندگی اولین قدم 
در نظم دادن به ترافیک است. 

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

 قائم مقام شهردار قم گفت:امسال روز قم به صورت استانی برگزار می شود اما با 
تشکیل دبیرخانه دائمی از سال آینده روز قم و برنامه های یک هفته ای مربوط به آن 

در سطح بین المللی دنبال خواهد شد.
سید ابراهیم معتمدی روز دوشنبه در هشتادمین جلسه کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای اسلامی شهر قم، افزود: دبیرخانه دائمی روز قم، برای جریان سازی 

فرهنگی باید تشکیل و برنامه ها و سیاست گذاری های انجام شده را دنبال کند.
وی با اشاره به اهداف اجرای برنامه های ویژه روز قم، گفت: افزایش احساس تعلق 
مردم به شهر قم از خروجی هایی بوده که باید از برنامه های ویژه روز قم حاصل شود.

وی تاکید کرد: باید آن چنان جایگاه قم در سطوح ملی معرفی و تبیین شود که مردم 
شهرهای دیگر نسبت به شهر قم احساس رغبت ویژه پیداکرده و آرزوی قمی بودن 

را داشته باشند.
معتمدی همچنین بیان کرد: بسترسازی برای معرفی ظرفیت های اقتصادی و 

جغرافیایی نیز از دیگر هدف گذاری های مهم در معرفی قم در روز قم خواهد بود.
قائم مقام شهردار قم با تاکید بر مغفول ماندن میراث ناملموس قم تاکید کرد: 
میراث ناملموس قم ظرفیت بسیار گسترده ای داشته که به شدت مغفول مانده و 
برای مردم معرفی نشده است.وی اضافه کرد: مراکز گردشگری و برنامه ریزی دنیا 
امروزه نسبت به معرفی میراث ناملموس شهری ارزش و جایگاه ویژه ای قائل بوده 

و برای آن ها برنامه ریزی کرده است.وی همچنین بیان کرد: در معرفی و برگزاری 
ویژه برنامه های روز قم، باید از تکرار تجربه های شکست خورده شهرهای دیگر به شدت 

خودداری شده و برنامه های قابل اجرا به عمل درآید.

* بودجه ملی برای برگزاری روز قم اختصاص پیدا کند
ازآنجایی که وضعیت  این جلسه، گفت:  نیز در  عضو شورای اسلامی شهر قم 
معیشتی مردم حالت مطلوبی ندارد باید ازنظر اقتصادی دستگاه های دولتی استان 

برای برگزاری باشکوه روز قم، ورود جدی پیدا کنند.
مردمی  بهانه  به  دولتی  از دستگاه های  برخی  بیان کرد:  احمدی  علی رضا 
سر  اقتصادی خود  و کمک های  رسالت ها  ارائه  از  می خواهند  اقدامات  شدن 

باز زنند.
از  بسیاری  ملی تصویب شود،  بودجه  ردیف  باید  قم  روز  برای  داد:  ادامه  وی 
مؤسسات بدون کاربرد با برخی سفارش و توصیه ها بودجه های میلیاردی دریافت 
می کنند درحالی که برای برگزاری چنین برنامه های صرفا به بودجه های محدود 
شهرداری توجه می شود.با تصویب شورای فرهنگ عمومی قم ، ۲۳ ربیع الاول سالروز 
ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به این شهر مقدس به نام »روز قم« نام گذاری 

شده است.

قائم مقام شهردار قم:

»روز قم« بین المللی می شود

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم گفت: ابعاد دینی مذهبی استان در روز قم معرفی 
می شود که دراین بین معرفی حوزه های علمیه از جایگاه 

خاصی برخوردار است.
حسن مالکی نژاد روز دوشنبه در هشتادمین جلسه 
کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم 
افزود: قم جهان شهری بوده که تمام دنیا به آن نظر داشته 
و دشمنان نیز برای تخریب چهره آن برنامه ریزی کرده اند.

وی ادامه داد: بسیاری از اتفاق های مهم عصر معاصر از 
شهر قم کلید خورده و از همین رو نیز دشمنان برای از بین 

بردن جایگاه شهر قم حساسیت ویژه ای دارند.
مالکی نژاد اضافه کرد: معرفی جایگاه شهر مقدس قم در 

انقلاب اسلامی و دفاع مقدس و جبهه مقاومت اسلامی از 
محورهایی است که باید به صورت جدی در روز قم به آن 

پرداخته شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی 
شهر قم گفت: کنگره شهدای هشت سال دفاع مقدس 
قم سال آینده برگزار و در آن به مجاهدت های رزمندگان 

پرداخته می شود.
وی بیان کرد: قم ازنظر علمی و به ویژه دانشگاهی 
ظرفیت های قابل توجهی داشته که به دلیل ظرفیت های 
دینی و مذهبی موجود در این شهر نسبت به آن کم توجهی 

شده است.
از  انبوهی  وجود  کرد:  اظهار  همچنین  نژاد  مالکی 

مؤسسات فرهنگی در این شهر نیز از ظرفیت های بزرگ 
قم است، خروجی این مؤسسات برای مردم قم باید بیشتر از 
گذشته شود.وی ابراز کرد: در برنامه های ویژه روز قم تلاش 
می شود شکل کارها به نحوی برنامه ریزی شود که خدمات 
اجتماعی در آن پررنگ تر شده و مردم آثار وجود چنین 

روزی را درک کنند.
وی خاطرنشان کرد: روز قم امسال به دلیل تجربه 
اول به صورت استانی برگزار می شود اما از سال های آینده 

برگزاری آن در سطوح بین المللی انجام خواهد شد.
مالکی نژاد همچنین تصریح کرد: از سال آینده برای 
برگزاری روز قم در بودجه شهرداری این شهر ردیفی 

اختصاص پیدا می کند.

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای شهرقم:

ابعاد دینی مذهبی استان در روز قم معرفی می شود


